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به همراه ارزیابی کیفی به همراه ارزیابی کیفی 

بانک توسعه صادرات ایران

 نوبت اول

بانــک توســعه صــادرات ایــران در نظــر دارد نســبت بــه خریــد 2 دســتگاه ســوئیچ بــا حداقــل دو ســال گارانتــی بــا مشــخصات و شــرایط کلــی زیــر از روش 
زیابــی کیفــی مناقصــه گــران و برگــزاری مناقصــه عمومــی دو مرحلــه ای اقــدام نمایــد: ار

الف - شرح مختصر موضوع مناقصه:
خرید 2 دستگاه سوئیچ با حداقل دو سال گارانتی . 

ب- مدارک و شرایط اولیه متقاضی:
ــارد و هفتصــد و پنجــاه میلیــون ریــال( بــه صــورت  ــه و ارایــه تضمیــن شــرکت در مناقصــه بــه مبلــغ -/1/750/000/000 ریــال) یــک میلی توانایــی تهی

ــر بانکــی یــا ســپرده نقــدی .  ضمانتنامــه معتب
توانایــی تهیــه و ارایــه تضمیــن انجــام تعهــدات قــرارداد در صــورت برنــده شــدن معــادل 10% مبلــغ کل قــرارداد بــه صــورت ضمانتنامــه معتبــر بانکــی 

یــا ســپرده نقــدی . 
دارا بودن شخصیت حقوقی ، حسن سابقه کار و تجربه مرتبط و معتبر . 

دارا بودن گواهینامه و توانائی کافی مالی و نیروی انسانی باتجربه . 
سوابق کاری و قراردادهای مرتبط با موضوع مناقصه منعقده با سازمانهای دیگر . 

متقاضیانــی کــه دارای شــرایط مذکــور مــی باشــند و آمادگــی اجــرای خدمــات را دارنــد مــی تواننــد از تاریــخ 1401/07/23 الــی 1401/07/28 بــه ســامانه 
بارگــذاری اســناد  ، تکمیــل و  بــه دریافــت  http://setadiran.ir مراجعــه و نســبت  آدرس  بــه  الکترونیکــی دولت)ســامانه مناقصــات(  تــدارکات 
زیابــی کیفــی اقــدام نمایند.اســناد در پایــگاه اطــاع رســانی مناقصــات بــه آدرس: http://iets.mporg.ir  موجــود مــی باشــد.از مراجعــه حضــوری  ار
جــدا  خــودداری نماییــد.لازم بــه ذکــر اســت کلیــه مراحــل برگــزاری مناقصــه بــه صــورت الکترونیکــی و از طریــق ســامانه مناقصــات دولت)تــدارکات 
الکترونیکــی دولــت( انجــام می گــردد.  ضمنــا  در صــورت داشــتن هــر گونــه ســوال در خصــوص ســامانه مناقصــات و ثبــت نــام در ســامانه مذکــور بــا 

شــماره تلفــن 1456 تمــاس حاصــل نماییــد . 
ونیــک دولت)بخــش مناقصــات( : ســاعت 14 عصــر روز  زیابــی کیفــی در ســامانه تــدارکات الکتر ی اســناد ار  آخریــن مهلــت عــودت و بارگــذار

پنجشــنبه مــورخ 1401/08/12 مــی باشــد.
ژانتیــن -  ابتــدای خیابــان احمــد قصیــر -  نبــش خیابــان پانزدهــم -  ســاختمان بانــک توســعه  نــام و نشــانی دســتگاه مناقصــه گــزار : میــدان آر

صــادرات ایــران -  طبقــه یازدهــم -  اداره کل پشــتیبانی و خدمــات مهندســی -  آقــای کاظمــی   تلفــن : 81923706 
تاریخ بازگشایی پیشنهادها : 1401/09/12 

مبلغ برآوردی مناقصه : 35/000/000/000 )سی و پنج میلیارد ( ریال . 
ضمناً هزینه های مربوطه به چاپ فراخوان به عهده برنده مناقصه می باشد.

گهی 1391441 میم الف 2691شناسه ا

رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس:

قیمت گذاری دستوری 
باد صنعت لاستیک را 

خالی کرد
     پور ابراهیمی رئیس کمیسیون اقتصادی 
مجلس گفت: قیمت گذاری های دستوری 
صنعت لاستیک را به شدت دچار چالش 

کرده است...

رئیس سازمان توسعه تجارت خبر داد: 

 ایجاد خط تولید 
 مشترک خودرو 

بین ایران و ارمنستان
     ارمنستان جزو کشورهای حوزه اوراسیا 
اســت و تعرفــه تجــاری بــه ایــن کشــورها 
پرداخــت نمی کنــد از این رو امیدواریم که 
از ایــن فرصــت نهایت اســتفاده را داشــته 

باشیم...   || صفحه  صفحه 33    || صفحه  صفحه 33  

«  از سایه روشن سیاست افزایش حقوق  گزارش می دهد گار » روز

استقبال از گرانی ها با خبر افزایش حقوق!
خ تورم بالاست، مدنظر دولت قرار گرفته است آنطور      توجه به معیشت مردم در شرایطی که نر
کید دارد؛  که رئیس جمهور اخیرا با ابلاغ ضوابط مالی ناظر بر تهیه و تنظیم بودجه ســال آینده تا
همه دســتگاه های اجرایی از جمله دســتگاه های دارای قوانین خاص در برنامه و بودجه ســال 

۱۴۰۲، بایســتی حقــوق کارمنــدان و کارگــران را بــا ۲۰ درصــد افزایــش در نظــر بگیرنــد. افزایــش حقــوق 
کارمندانی که رقم آن توسط خود دولت به مجلس پیشنهاد و از طرفی طبق روال هرساله بررسی 

  || صفحه  صفحه 33  برای افزایش حقوق و دستمزد کارگران نیز توسط شورای عالی کار تعیین می شود...

رهبر معظم انقلاب در دیدار با مسئولان نظام و میهمانان کنفرانس وحدت:

ما در مقابل قدرت های بزرگ ایستادیمما در مقابل قدرت های بزرگ ایستادیم
صفحه 2 

ویترین  پیشنهادیویترین  پیشنهاد

  مخالفت بانک ها 
در اعطای تسهیلات

3

لغو قیمت های دستوری 
خودرو به ۲ شرط

3

 همکاری برد- برد 
ایران و سازمان شانگهای

4

 سالی سخت برای 
ک دانشجویان خورد و خورا

7

فراخوان مناقصه عمومی فراخوان مناقصه عمومی 

روابط عمومی  اداره کل  راه و شهرسازی شرق استان سمنان- شاهرود

الکترونیکــی  تــدارکات  ســامانه  طریــق  از  را  ذیــل  عمومــی  مزایــده   دارد  نظــر  در  )شــاهرود(  ســمنان  اســتان  شــرق  شهرســازی  و  راه  کل  اداره 
از طریــق درگاه ســامانه تــدارکات الکترونیکــی دولــت )ســتاد( ارائــه پیشــنهاد و بازگشــایی پاکتهــا  تــا   دولــت برگــزار کند.کلیــه مراحــل برگــزاری 

http://www.setadiran.ir انجام خواهد شد

شماره فراخوانعنوان فراخوانردیف
مهلت دریافت برآورد )ریال(سامانه ستاد

اسناد 
آخرین مهلت 
ارسال پیشنهاد

تاریخ 
گشایی باز

لات فرسوده و 1 مزایده ) اسقاط( 5 دستگاه ماشین آ
قیمت اعلام شده دولت به 31001003199000002 دستگاه قیرپاش کششی

1401/07/231401/08/041401/08/05ازای هر کیلوگرم86450 ریال

گهی 1392287 شناسه ا

گهی  مناقصه عمومی - دو مرحله ای  گهی  مناقصه عمومی - دو مرحله ای  آ  آ
همراه با ارزیابی کیفی  شماره همراه با ارزیابی کیفی  شماره 3434--11//14011401

بشماره ثبت سامانه تدارکات دولت   ستاد  : بشماره ثبت سامانه تدارکات دولت   ستاد  : ۲001001۲۲400004۲۲001001۲۲400004۲

روابط عمومی  شرکت برق منطقه ای مازندران و گلستان

لات  خــط 63 کیلوولــت  دو مــداره بانــدل دو ســیمه فجــر گنبــد- گنبــد 1برابــر شــرایط ذیــل و بشــرح مشــخصات و اطاعــات منــدرج  شــرکت بــرق منطقــه ای مازنــدران در نظــر دارد خریــد یــراق آ
در اســناد مناقصــه بــه  مناقصــه گــر واجــد شــرایط واگــذار نمایــد.لازم بــه ذکــر اســت کلیــه فرآیندهــای برگــزاری مناقصــه ازدریافــت اســناد تــا ارائــه پیشــنهاد و همچنیــن گشــایش پــاکات ، 

مطابــق فرآینــد تعربــف شــده در بســتر ســامانه تــدارکات الکترونیــک دولــت بــه آدرس  www.setadiran.ir  انجــام خواهــد شــد.

1-ارائه گواهی معتبر بابت مجوز تولید/ ساخت/ واردات / نمایندگی مجاز محصول مورد پیشنهاد .الزامات مورد نیاز

) 1/622/597/188 ریال معادل   یک میلیارد و ششصد و بیست و دو میلیون و پانصد و نود و هفت هزارو یکصد و هشتاد و هشت ریال تمام مبلغ ضمانتنامه  )شرکت در فرآیند ارجاع کار

 ) تضمین های معتبر )شامل فیش واریزی)وجه نقد( ،ضمانتنامه بانکی،....( مطابق آیین نامه تضامین دولتی مصوبه هیأت وزیران بشماره 123402/نوع ضمانتنامه  )شرکت در فرآیند ارجاع کار
ج در اسناد مناقصه(. خ 1394/9/22 و  اصلاحیه های بعدی آن )مندر ت50659 هـ  مور

سامانه  تدارکات الکترونیک دولت )ستاد(  به آدرس www.setadiran.irمحل دریافت و ارسال اسناد:

خ 27/ 1401/07.زمان دریافت اسناد: خ 1401/07/24 الی ساعت 19:00  روز چهارشنبه مور از ساعت 09:00 روز یکشنبه مور

خ 1401/08/15.مهلت ارسال پیشنهاد تا ساعت 15:35روز یکشنبه مور

کات: خ 1401/08/17.زمان گشایش پا ساعت 08:30 صبح روز سه شنبه مور

32/451/943/754 ریال معادل   سی و دو  میلیارد و چهار صد و پنجاه و یک میلیون و نهصد و چهل و سه هزار و هفتصدو پنجاه و چهار ریال تمام   قیمت پایه مناقصه:
مطابق فهرست بهاء سال 1401.

به پیشنهادهای فاقد سپرده ، سپرده های مخدوش ، سپرده های کمتر از میزان مقرر، چک شخصی و نظایرآن که مغایر با آیین نامه مذکورباشد، ترتیب اثر داده نخواهد شد.
ر در اســناد واصــل شــوند مطلقــآ ترتیــب  اثــر داده نخواهــد شــد. ســایر اطاعــات و  همچنیــن بــه  پیشــنهادهای فاقــد امضــاء ، مشــروط ، مخــدوش و پیشــنهاداتی کــه بعــد از موعــد مقــر

جزئیــات مربوطــه در اســناد مناقصــه منــدرج میباشــد.
مراتب در سایت معامات توانیر به آدرس https://wamp.tavanir.org.ir/tender/main.صرفا جهت اطاع رسانی درج گردیده است شناسه اگهی : 1391741

 نوبت اول

شرکت برق منطقه ای مازندران

سرپرست سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری 
اراک صبح ا پنجشنبه هفتم مهرماه سال جاری در آیین 
گرامیداشــت روز ملی آتش نشــانی و ایمنی که با حضور 
مســئولین استانی و شهری در ســالن ورزشی شهدای 
آتش نشان کرهرود که همزمان با این مراسم مورد بهره 
برداری قرار گرفت، بیان کرد: در سال ۱۳۵۹ و در حادثه 
پالایشگاه آبادان در جریان حمله هوایی، تعدادی از آتش 
نشانان به شهادت رسیدند و همین اتفاق باعث نامگذاری 
هفتم مهرماه به عنوان روز ملی آتش نشانی و ایمنی شد.
فضلی با اشــاره به افتتاح ســالن چند منظوره شــهدای 
آتش نشــان در ناحیه کرهرود، گفت: این ســالن پیش از 
این ســالن دپوی ســیمان و انبار ماشین آلات شهرداری 

منطقه بود که با واگذاری آن به ســازمان آتش نشــانی 
با هزینه دو میلیارد تومان به ســالن چندمنظوره تبدیل 

شد و امروز رسما به بهره برداری رسید.
وی با اشــاره به آغاز دومین دوره مســابقات عملیاتی-
ترکیبی و کار در ارتفاع آتش نشــانان اســتان مرکزی، 
افزود: تا پایان ســال، ۱۵ دوره آموزشــی نیز برای آتش 

نشانان برگزار می شود.
سرپرست سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری 
اراک با اشاره به اجرای طرح آتش نشان دواطلب در اراک 
اضافه کرد: امســال ۸۰ آتش نشــان به شکل داوطلبانه 
در حال همکاری با ســازمان هســتند که از ظرفیت این 

افراد برای آموزش شهروندان نیز استفاده خواهد شد.

 اصلاح حقوق و مزایای ناجیان 
همیشه در صحنه 125، مورد توجه قرار دارد

معاون خدمات شــهری شهرداری اراک گفت: متاسفانه 
آتش نشانان کمترین میزان دریافتی و حقوق را دارند و 
لازم است که شورای شهر با قدرت به این موضوع ورود 
کند تا اصلاحی در حقوق و مزایای این قشــر جانفشــان 

صورت گیرد.
به گزارش اداره ارتباطات و امور بین الملل شــهرداری 
اراک، علیرضا بیاتیان در آیین گرامیداشت و بزرگداشت 

روز ملی آتش نشــانی و ایمنی و تجلیل از تلاش ناجیان 
همیشــه در صحنه ۱۲۵ گفت: متاســفانه آتش نشانان 
کمترین میزان دریافتی و حقوق را دارند و لازم است که 
شورای شهر با قدرت به این موضوع ورود کند تا اصلاحی 

در حقوق و مزایای این قشر جانفشان صورت گیرد.
وی در ادامه افزود: مسئله خرید نردبان بلند مرتبه مورد 
نیاز سازمان آتش نشانی حل شده است و امیدواریم که 

تا پایان سال خریداری و مورد بهره برداری قرار گیرد.
لازم به ذکر است، در این آیین طرح آتش نشان داوطلب 
رونمایی شد، طی دو ماه اخیر ۶۰۰ نفر برای شرکت در 
این طرح ملی ثبت نام داشــته اند که در مرحله آموزش 

قرار دارند.

ک: سرپرست سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری ارا

۸0۸0 آتش نشان به شکل داوطلبانه با سازمان آتش نشانی همکاری دارند آتش نشان به شکل داوطلبانه با سازمان آتش نشانی همکاری دارند

اعلان جنگ سایبری
   ســجاد عابدی، رئیس مرکز مطالعات 

امنیت سایبری کشور
تروریسم سایبری به عنوان گونه ای جدید 
از تروریســم، نشانگر آسیب پذیربودن 
تابعان حقوق بین الملل در فضای سایبر 

است.
اگر تروریســت ها زیرساخت های حیاتی یک دولت مانند حمل 
نقل هوایی، ســدها، نیروگاه های هسته ای و تولید برق، سیستم 
بانکــی و مالــی را بــا انواع بدافزارها مورد حمله قرار دهند و از این 
طریق باعث رعب و وحشت عمومی گردند و با داشتن انگیزه های 
سیاســی یا ایدئولوژیک این اقدامات را در راســتای اجبار دولت یا 
سازمان ها انجام دهند، آنگاه تروریسم سایبری محقق می گردد. 
جامعه جهانی بر سر تعریف جامعی از تروریسم، به توفیقی دست 
نیافتــه و حتی ســند جامع الــزام آوری نیز در این موضوع وجود 
ندارد، اما این شــکل از تروریســم به همراه دیگر گونه های نوینی، 
چون بیوتروریسم، تروریسم هسته ای و اکوتروریسم، ممکن است 
خســارات زیان بارتری نســبت به انواع کلاسیک تروریسم ایجاد 
کند. تروریسم سایبری تهدیدی علیه صلح و امنیت بین المللی 
اســت و در عین حال ناقض قواعد حقوق بشــر در هر چهار نسل 
شناخته شــده آن نیز به شمار می آید. اهمیت پرداختن به نقض 
حقوق بشــر توســط تروریست ها در فضای سایبر و نیز در سیاق 
مبارزه با تروریسم سیابری در مقابله همه جانبه با این پدیده باید 

مطمح نظر قرار گیرد.
حمله ی سایبری، مصداق سلاح جدیدی است که می تواند روش 
هدایت جنگ مدرن توسط بازیگران دولتی و غیردولتی را دگرگون 
سازد. سرشت بی مانند این تهدید و توانمندی مرتکبان جنگ های 
ســایبری در آســیب رساندن، کشتار و تخریب فیزیکی از طریق 
فضای سایبر، تعاریف سنتی توسل به زور را متحول ساخته است.
حملات سایبری بازیگران غیردولتی صرفاً به منظور احراز انتساب 
آن ها به یک دولت بررسی می شود. پرسش اصلی این است که آیا 
یک حمله ی سایبری، اقدامی مادون آستانه ی توسل به زور، در حد 
توسل به زور و یا توسل به زور معادل یک حمله ی مسلحانه است؟ 
ادامه در صفحه 2
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سیاست 2

ششــمین اجــلاس کنفرانس تعامــل و اقدامات 
اعتمادســازی آســیا موسوم به ســیکا با حضور 
ســران کشورهای منطقه و ازجمله رئیس جمهور 
کشــورمان به میزبانی آستانه، پایتخت قزاقستان 

برگزار شد.
حجت الاسلام ســید ابراهیم رئیسی چهارشنبه 
در راســتای سیاست مهم و راهبردی دیپلماسی 
منطقه ای دولت سیزدهم به قزاقستان سفر کرد. 
سفر از پیش برنامه ریزی شده رئیس جمهور به آستانه 
قزاقستان به طور خاص به دلیل حضور در اجلاس  سیکا  

انجام شد.
ســیکا مجمعی بین المللی با هدف تقویت همکاری و 
تضمین صلح، امنیت و ثبات در آسیاست. طرح ابتدایی 
شکل گیری این اجلاس نخستین بار از سوی نورسلطان 
نظربایف، رئیس جمهور پیشین قزاقستان در سال ۱۹۹۲ 
مطرح و این نهاد در ســال ۱۹۹۶ به طور رســمی شکل 

گرفت. نشست سران سیکا هر چهار سال یک بار برگزار 
می شود.

حســین کنعانی مقدم، کارشناس سیاست خارجی در 
گفت وگو با  راهبرد معاصر  درباره اهمیت ســفر آیت الله 
رئیسی به این اجلاس گفت: سفر حجت الاسلام رئیسی 
به قزاقستان در شرایط کنونی از اهمیت خاصی برخوردار 
و چهارمین سفر منطقه ای ریاست جمهوری کشورمان در 
زمینه موضوعات اقتصادی است. آیت الله رئیسی پیش تر با 
حضور در اجلاس های شانگهای، بریکس و اکو موضوعات 
مهم منطقه ای و توسعه مناسبات تجاری با کشورهای 
همسایه را پیگیری و اکنون این مهم را با حضور در اجلاس 

سیکا دنبال کرد.
وی این اجلاس را از مهمترین نشســت های اقتصادی، 
امنیتی و اجتماعی منطقه ای خواند و افزود: بعد از سفر 
اخیر رئیس جمهور قزاقستان به تهران، سفر رئیس جمهور 
کشورمان به قزاقستان از اهمیت خاصی برخوردار است؛ 

زیرا آیت الله رئیســی می تواند در این ســفر توافقات و 
معاهدات منعقد شــده در ســفر پیشین رئیس جمهور 

قزاقستان به تهران را پیگیری کند.
این کارشــناس سیاســت خارجی به اهمیت برگزاری 
اجلاس ســیکا پرداخت و عنوان کرد: ششمین اجلاس 
سیکا برگزار و قرار شد به سازمان و نهاد اجتماعی، اقتصادی 
و فرهنگی تبدیل شــود. این موضوع می تواند به لحاظ 
اهمیت در صدر اخبار مهم منطقه قرار گیرد. موضوعی که 
در سخنرانی ریاست جمهوری کشورمان کاملًا مشخص 
و برجسته شد، تأکید بر همراهی و همکاری کشورهای 
منطقــه در موضوعات اقتصادی، امنیتی و وحدت میان 
کشورهای همسایه و منطقه در اتخاذ تصمیمات جمعی 

است.
کنعانی مقدم به فرصت های اجلاس سیکا برای ارتقای 
جایگاه منطقه ای کشورمان پرداخت و گفت: ایران می 
تواند نقش هماهنگ کننده را میان کشــورهای منطقه 

ایفا کند. با توجه به اینکه ایران و قزاقســتان در کریدور 
بسیار مهم و حساس اقتصادی برای عبور و ترانزیت کالا 
و بار از شمال دریای خزر به خلیج فارس هستند، اجلاس 
ســیکا می تواند به کشــورهایی که در مسیر کریدور قرار 

دارند، کمک کند.
 وی تصریــح کــرد: نکتــه مهمی که در اجلاس ســیکا 
مطرح شــد، حضور ایران در مناسبات اقتصادی با دیگر 
کشــورهای منطقه و همسایه و به طور خاص مناسبات 
بانکی، کشاورزی و تجاری است. همچنین رئیس جمهور 
کشورمان با توجه به تحولات منطقه ای دیدارهای دوجانبه 
با تمیم بن حمد آل ثانی، امیر قطر و الهام علی اف، رئیس 

جمهور آذربایجان برگزار کرد.
این کارشناس سیاست خارجی یادآور شد: در سفر رئیس 
جمهور کشورمان به قزاقستان، وی دیدارهای فشرده و 
رسمی با همتایان خود برگزار کرد و درباره اوضاع منطقه 

و روابط دوجانبه به تبادل نظر پرداخت.

سیکا؛ اجلاسی در راستای دیپلماسی منطقه ای ایران؛

تعاملی برای صلح و ثبات منطقه

رهبر معظم انقلاب در دیدار با مسئولان نظام و میهمانان کنفرانس وحدت:

ما در مقابل قدرت های بزرگ ایستادیم
رهبر معظم انقلاب اسلامی با اشاره به اینکه 
یــک روزی این دنیا دســت دو قدرت بزرگ 
بــود، فرمودند: ما در مقابل قدرت های بزرگ 

ایستادیم.
همزمان با عید بزرگ میلاد با سعادت پیامبر 
اعظم )ص( و امام صادق )ع(، سران قوا، جمعی 
از مسئولان نظام و میهمانان شرکت کننده در 
سی و ششمین کنفرانس بین المللی وحدت 
اســلامی، با حضرت آیت الله خامنه ای، رهبر 

انقلاب اسلامی دیدار کردند.
مقام معظم رهبــری در این دیدار، فرمودند: 
شــخصیت رسول اکرم شخصیت منحصر به 
فردی در همه ی عالم وجود است. نشانه های 
عظمت حق تعالی را در همه ی دوران زندگی 
آن بزرگــوار می شــود دیــد، حتی در هنگام 
ولادت. ما امروز را به عنوان مولود پیغمبر عید 
گرفتیم و جشن گرفتیم، حتی در روز ولادت 
آن بزرگوار هم نشانه ها و آثار برکات الهی که 
منشأ اصلی اش همان نقطه ی اوج است یعنی 

بعثت، انسان مشاهده می کند.
ایشان ادامه دادند: آثار توحید را و نشانه های 
عملــی توحیــد را انســان در روز ولادت هم 
می بینــد. از داخــل کعبه کــه بت ها در آنجا 
ســرنگون می شــوند تا برخــورد با بت های 
طاغوتی، طاغوت های بزرگ بشــری آن روز، 
فلان دریاچه ی مقدس خشــک می شــود، 
فلان آتشکده ی به اصطلاح مقدس خاموش 
می شود، کنگره های طاق کسری فرو می ریزد، 

این حوادث رخ می دهد.
رهبر معظم انقلاب فرمودند: لذا روز ولادت یک 
روز معمولی نیست، روز بسیار مهمی است، روز 
بسیار بزرگی است. ما این روز را عید می گیریم 
به این مناسبت. نکته ی اساسی این است که 
عید گرفتن فقط جشن و ماندگاری و یادبود 
و این چیزها نیســت. عید گرفتن برای درس 
گرفتن است. برای الگو قرار دادن پیغمبر اکرم 

است.
ایشــان فرمودند: یکــی از درس های زندگی 
و ولادت پیامبــر )ص( این اســت که فرمود:  
نْ أنَفُسِکُمْ عَزِیزٌ عَلیَْهِ مَا  لقََدْ جَاءَکُمْ رَسُــولٌ مِّ
عَنِتُّمْ حَرِیصٌ عَلیَْکُم باِلمُْؤْمِنِینَ رَءُوفٌ رَّحِیمٌ 
. من روی این مســئله ی عزیزٌ علیه ما عنتم 
می خواهم تکیه کنم. شما که رنج می کشید، 
پیغمبر رنج می کشد. بلاشک این مخصوص 
به مسلمان معاصر پیغمبر نیست، خطاب به 
عموم مؤمنین در طول تاریخ است، یعنی اگر 
امروز مسلمان ها در فلسطین و میانمار و… 
رنج می کشــند، بدانند ایــن رنج، روح مطهّر 
پیغمبــر را به رنج و زحمــت در می آورد؛ در 
نقطه ی مقابل، وضع دشمنان است که از رنج 

شــما خوشحال می شــوند. طبعاً وقتی یک 
چنین حالتی دارد آن جبهه ســعی می کند 
شما را به سمت سختی و بدبختی پیش ببرد. 
خب حالا این رنج های امت اسلامی در زمان 

کنونی ناشی از چیست؟
رهبر معظم انقلاب اسلامی ادامه دادند: یکی 
از مهمترین عوامل تفرّق مسلمین است: از هم 
جداییم، متفرقیم، وقتی که متفرّق هستیم، 
وقتی خیرخواه هم نیستیم، وقتی گاهی حتی 
بدخواه همدیگر هستیم؛ خب نتیجه همین 
اســت. اینجا هم باز قرآن صریح است: وقتی 
تنازع کردید، فشل به وجود می آید. فشل یعنی 
سســتی. اختلاف که پیدا کردید قهراً خاک 
نشین و ذلیل می شوید و قهراً وسیله ی تسلط 
دیگران بر خودتان را فراهم می کنید. این طور 

است. نتیجه تفرّق این است.
حضــرت آیــت الله خامنــه ای در ادامه بیان 
فرمودند: باید برویم به ســمت عملی شــدن 
هفتــه وحدت. حــالا وحدت یعنی چه؟ مراد 
از وحدت قطعاً وحدت مذهبی نیست؛ یعنی 
اینکه این به مذهب آن دربیاید، آن به مذهب 
این دربیاید؛ نه، این قطعاً مراد نیست. وحدت 
جغرافیایی هم نیست، مثل آن چیزی که در 
دهه های شــصت میلادی و هفتاد میلادی، 
بعضی کشورهای عربی با هم اتحّاد پیدا کردند 
و اعلام کردند که یکی هســتند، که نشــد و 

نمی شود و امکان هم ندارد.
ایشــان ادامه دادند: مــراد از وحدت، وحدت 
در حفــظِ منافعِ امّتِ اســلامی اســت. اوّل 
تشخیص بدهیم منافع امّت اسلامی کجاست 
و در چیســت؛ بعد در این زمینه ملتّها با هم 
توافــق کنند، ببینند امّت اســلامی امروز به 

چه احتیاج دارد، با که باید دشــمنی کرد، با 
که باید دوســتی کرد و چه جوری دوســتی 
کرد، این جهت گیری ها را در ضمن گفتگوها 
و مذاکــرات، به توافق برســند، در این جهت 
حرکت کنند. مراد این اســت: اشتراک عمل 

در برابر نقشه های استکبار.
مقام معظم رهبری فرمودند: امروز روز به روز 
بیشتر واضح می شود که نقشه ی سیاسی دنیا 
در حال تغییر است. آن مسئله ی یک قطبی 
بودن و زورگویی کردن یک قدرت یا دو قدرت 
بر کشــورها و ملت ها مشروعیت خودش را از 
دســت داده، یعنی ملت ها بیدار شدند. نظام 
تک قطبی مطرود شده است، به تدریج دارد 

مطرودتر می شود.
ایشــان افزودند: نظام تک قطبی یعنی چه؟ 
یعنی اینکه مثلًا فرض کنید آمریکا بنشیند 
برای عراق یا برای سوریه یا برای ایران یا برای 
لبنان یا برای فلان طراحی کند:  باید این کار 
را بکنید، باید این بشود، باید این نشود  گاهی 
بگوید، گاهی هم نگوید، اما عمل کند. امروز این 
جوری است. طراحی می کنند برای کشورها 
و بســیج می کنند نیروهایشان را. خب نقشه 

دارند. استکبار نقشه دارد.
رهبــر معظم انقلاب اســلامی تاکید کردند: 
تدریجــاً این حالت تســلطی که اســتکبار 
جهانــی بر کشــورها و بر ملت ها و بر مناطق 
گوناگون داشــته، دارد تغییر می کند، درست 
مثل تغییری کــه در دوران نهضت های ضد 
اســتعماری در نیمه ی دوم قرن بیست اتفاق 
افتاد که پشت سر هم کشورها قیام کردند در 

میانه ی قرن بیست علیه استعمار مستقیم.
ایشــان ادامه دادند: خب امت اسلامی در این 

دنیای جدید جایگاهش کجاســت؟ ما امّت 
اسلامی، ما کشــورهای اسلامی و ملّت های 
اسلامی می توانیم در دنیای جدیدی که دارد 
به تدریج شــکل می گیرد، می توانیم جایگاه 
رفیعی داشته باشیم، می توانیم به عنوان یک 
الگو مطرح بشویم، می توانیم به عنوان پیشرو 
مطرح بشــویم، امّا به یک شــرط. شــرطش 
چیست؟ اتحّاد، نداشتن تفرقه، خلاص شدن 
از شــرّ وسوسه های دشــمن، وسوسه های 
آمریــکا، وسوســه های صهیونیســت ها، 
وسوســه های کمپانی ها، از شرّ وسوسه های 
اینها؛ که گاهی این وسوسه ها از زبان خودی ها 
شنیده می شود. اگر این شرط را بتوانیم عملی 
بکنیم، بلاشک خواهیم توانست امّت اسلامی 
را در جایگاه رفیعی در دنیای آینده و شــکل 
آینده ی جغرافیای سیاسیِ جهان قرار بدهیم.
مقام معظم رهبــری فرمودند: اتفّاق و اتحّاد 
بین ملّت های اســلامی ممکن است. منتها 
کار لازم دارد. مــا حــالا از سیاســتمداران و 
زمامداران و حکمرانان کشــورهای اسلامی 
هم ناامید نیســتیم امّا بیشترین امیدمان به 
خواص دنیای اســلام اســت؛ به علمای دین، 
به روشنفکران، به اساتید دانشگاه، به جوانان 
روشــن بین، به فرزانگان، به ادبا، به شــعرا، به 
نویسندگان، به گردانندگان مطبوعات، امید 
ما به اینها اســت. اینها احســاس استقلال و 
احســاس مسئولیّت و احساس وظیفه کنند. 
وقتی خواص در یک راهی وارد شــدند، افکار 
عمومی را به آن سمت حرکت می دهند. وقتی 
افکار عمومی در یک کشــوری شکل گرفت، 
سیاست های اداره ی کشور هم به طور قهری 

به آن سمت حرکت می کند.

ایشــان ادامــه دادند: نمونــه ی کوچکش ما 
هســتیم، جمهوری اســلامی. ما در مقابل 
قدرت های بزرگ ایســتادیم. یک روزی این 
دنیا دست دو قدرت بزرگ بود: قدرت آمریکا 
و قدرت شوروی سابق. هر دو قدرت که در ده ها 
مسئله با هم اختلاف داشتند، در یک مسئله 
متّفق بودند و آن، ضدیت با جمهوری اسلامی 
بود. خیال می کردند این نهال را می توانند از 
ریشه بکنند. این نهال امروز تبدیل شده به یک 
درخت تناور. غلط می کند فکر کندن آن را هم 

کسی بکند. ایستادیم و پیش رفتیم.
رهبر معظم انقلاب بیان فرمودند: آن چیزی 
که امروز بیش از همه باید روی آن تکیه کنیم 
مســئله یِ مذهبی است؛ شیعه و سنّی. نباید 
بگذاریم اختــلاف عقیده و اختلاف مذهبی 
به تنازع کشــیده بشود. یک چیزهایی است 
کــه تنــازع ایجاد می کند، بایــد به طور جدّ 
مانع بشــویم. حالا سیاستمداران آمریکایی و 
انگلیســی هم در محافل خودشان وارد بحث 
شیعه و سنّی شدند، این خیلی چیز خطرناکی 

است. 
ایشان ادامه دادند: این هایی که ضدّ اسلامند؛ 
نه با شیعه خوبند نه با سنّی. اینها وارد بحث 
شدند. بنده یک وقت گفتم شیعه یِ انگلیسی 
و سنّی آمریکایی؛ بعضی خیال کردند که ما 
که میگوییم شیعه ی انگلیسی، یعنی این جور 
تبلیغ کردند به دروغ که شــیعه یِ انگلیسی 
یعنی شــیعه ای که ساکن انگلیس است، نه؛ 
شیعه ی انگلیسی ممکن است در خود کشور 
اسلامی باشد. منظور الهام گیری از انگلیس 
است؛ یعنی شیعه ی دعوا درست کن، سنّی 
دعوا درست کن. مثل داعش و مثل وهّابی ها 
و امثال اینها که دعوا درست می کنند. مثل 
تکفیری ها؛ اینها اسمشــان مسلمان است، 
ممکن اســت متعبّد هم باشــند به احکام 
فردی اسلامی اما در خدمت دشمن حرکت 

می کنند.
مقام معظم رهبری تاکید کردند: اینکه اختلاف 
ایجاد می کند در خدمت دشمن است، فرقی 
نمی کند در هر جایگاهی باشد، در هر مقامی 
باشــد، در هر کشــوری باشد. ما به این عمیقاً 
اعتقــاد داریــم. ما با کســانی کــه به عنوان 
طرفداری از تشــیّع احساســات برادران اهل 
تسنّن را برانگیخته می کردند برخورد جدّی 
کردیم. این باید همه گیر بشود. باید اتفّاق نظر 
به وجود بیاید. البته در هر دو طرف تندروانی 
وجود دارند، هم در شیعه افرادی هستند که 
حالا یا بر اثر اعتقاداتشــان یا هر چه تندروی 
می کنند، در ســنّی ها هم کسانی هستند که 

تندروی می کنند، تندروی وجود دارد.

خبر ویژه

رئیس جمهور کشورمان در دیدار با الهام علی اف گفت: آماده ایم از ظرفیت های عظیم کشورمان در مسیر حل اختلافات 
آذربایجان و ارمنستان استفاده کنیم.  الهام علی اف رئیس جمهوری آذربایجان در حاشیه اجلاس سیکا با حضور در 

محل اقامت سید ابراهیم رئیسی رئیس جمهور کشورمان با وی دیدار و گفتگو کرد.
رئیسی در این دیدار با بیان اینکه آماده ایم از ظرفیت های عظیم کشورمان در مسیر حل اختلافات آذربایجان و ارمنستان 

استفاده کنیم، یادآور شد: ایران با هرگونه حضور نظامی بیگانه در منطقه قفقاز تحت هر پوششی مخالف است.
علی اف نیز بر تداوم روند تقویت همکاری های اقتصادی دو کشور تاکید کرد.

وی افزود: آذربایجان به تلاش های خود برای تامین صلح و امنیت در دریای خزر و منطقه قفقاز جنوبی ادامه می دهد.
رئیس جمهور آذربایجان از توسعه روابط بین کشورهای حاشیه دریای خزر بر اساس دوستی استقبال کرده و افزود: 

جمهوری آذربایجان سیاست خارجی مستقلی را اجرا می کند.
علی اف مدعی شــد که ارمنســتان در ۱۲ تا ۱۳ ســپتامبر ســال جاری دست به اقدامات تحریک آمیز در جهت تشدید 

اوضاع منطقه ای زد.
وی با بیان اینکه در حال حاضر روند صلح در قفقاز جنوبی در جریان است، گفت: جمهوری آذربایجان بر اساس ۵ اصل 
پیشنهادی خود، پیشنهاد امضای معاهده صلح با ارمنستان را دارد. در صورت نشان دادن اراده سیاسی از سوی ارمنستان 

به امکان دستیابی به پیشرفت در این مسیر اعتقاد دارم.
در این دیدار خاطرنشــان شــد که افتتاح پل آگبند بین ایران و آذربایجان هم از نظر نمادین و هم از نظر عملی بســیار 

اهمیت دارد.

رئیسی در دیدار علی اف:

آماده میانجیگری بین جمهوری آذربایجان و ارمنستان هستیم

ادعای پولیتیکو:

  ایران اتحادیه اروپا را 
تهدید به قطع رابطه کرد

نشریه آمریکایی پولیتیکو مدعی شد در نامه ارسالی به 
سفرای اتحادیه اروپا گفته شده است که مجازات ایران  
تاثیر زیانباری بر روابط ایران و اروپا که در حال حاضر در 

شکننده ترین وضعیت است خواهد داشت. 
طبق گزارش سایت  پولیتیکو ، ایران این هفته به طور 
خصوصی دیپلمات های اتحادیه اروپا را  تحت فشار  قرار 
داده تــا اعمال تحریم های جدید علیه تهران را به دلیل 
حوادث اخیر در کشور کنار بگذارد. بر اساس این گزارش 
ایران به دیپلمات های اروپایی هشدار داده است که این 
اقدام ممکن است روابط دو جانبه بین تهران و کشورهای 
اروپایی را قطع کند. پولیتیکو می گوید در نامه ای که به 
رویت این رسانه رسیده و به گروهی از سفرای اتحادیه 
اروپا فرســتاده شــده ایران هشدار داده است:  اگر اروپا 
نکات ظریف وضعیت فعلی را در نظر نگیرد عواقب آن 
جدی خواهد بود و روابط دو جانبه ممکن اســت قطع 
شــود.  این رســانه مدعی شد که جوزپ بورل، مسئول 
سیاســت خارجی اتحادیه اروپا نامه مشــابهی را در روز 
چهارشنبه از حسین امیرعبداللهیان وزیر خارجه ایران 

دریافت کرده است. 

اسپیس ایکس تهدید کرد؛ 

 قطع اینترنت ماهواره ای اوکراین 
در صورت عدم تأمین هزینه

شــرکت اسپیس ایکس تهدید کرده چنانچه پنتاگون 
هزینه های مربوط به تأمین اینترنت ماهواره ای را تقبل 

نکند ارائه این خدمات را متوقف خواهد کرد.
ترمینال های اینترنت ماهواره ای  استارلینک  از زمان آغاز 
جنگ اوکراین یکی از راه های اساســی برقراری ارتباط 
در ارتــش اوکرایــن بوده و امکان انتقال اطلاعات میان 
نیروهای این کشور را علی رغم تخریب شبکه اینترنت 

به دلیل جنگ فراهم آورده است. 
شرکت  اسپیس ایکس  متعلق به  ایلان ماسک ، کارآفرین 
مشهور آمریکایی تا به حال ۲۰ هزار ماهواره استارلینک 
برای ارائه خدمات اینترنتی در اختیار اوکراین قرار داده 
است. ماسک روز جمعه توییت کرد که این عملیات برای 
شرکت اسپیس ایکس ۸۰ میلیون دلار هزینه داشته و 
این رقم تا پایان ســال جاری میلادی به ۱۰۰ میلیون 

دلار خواهد رسید.
اما اکنون شــبکه خبری سی ان ان گزارش داده که این 
کمک های داوطلبانه رو به اتمام است، زیرا اسپیس ایکس 
به پنتاگون هشــدار داده در صورتی که از تأمین ده ها 
میلیون دلار در ماه خودداری کند، این شــرکت تأمین 
هزینــه مربــوط به ارائه این خدمات به ارتش را متوقف 

خواهد کرد. 

 السودانی  وعده تشکیل دولتی قوی در 
عراق داد

نخست وزیر جدید عراق در اولین توئیت خود پس از به 
عهده گرفتن مأموریت تشــکیل دولت جدید، به مردم 
این کشور وعده داد که هر چه سریعتر کابینه جدید و 

قوی و توانا را تشکیل دهد.
 محمد شیاع السودانی  نخست وزیر مأمور تشکیل دولت 
جدید عراق از نمایندگان مردم که او را برای تشــکیل 

دولت انتخاب کردند، تقدیر و تشکر کرد.
وی پنجشــنبه شــب در توئیتی نوشــت: از خداوند و 
نمایندگان مردم که با انتخاب من برای تشکیل دولت 

به من رای اعتماد دادند تشکر می کنم.
السودانی در ادامه گفت: به مردم عراق وعده می دهم با 
ارائه کابینه دولت در نزدیک ترین زمان و تشکیل دولت 
قوی و توانا بر سازندگی در کشور و خدمت به شهروندان، 
حفظ امنیت و ثبات و برقراری روابط بین المللی متوازن، 

مورد حسن ظن آنها قرار گیرم.
 محمد الشــیاع الســودانی  نامزد چارچوب هماهنگی 
احزاب و جریان های شیعی عراق )بجز جریان الصدر( روز 
پنجشنبه مأمور به تشکیل دولت جدید در این کشور شد.

نایب رئیس کمیسیون فرهنگی مجلس : 

گر به منتقد فرصت ندهیم   ا
با نامحرم گفت وگو می کند

نایب رئیس کمیسیون فرهنگی مجلس شورای اسلامی 
با تاکیدد بر لزوم فراهم شدن فرصت بیان نقد و اعتراض 
در جامعه اظهار کرد: اگر فرصت بیان نقد را به یک منتقد 
عالم و سالم ندهیم به طور طبیعی با نامحرم گفت وگو 
خواهد کرد و این به نفع کشور ما نحواهد بود. غلامرضا 
منتظری با تاکید بر این که  نقد موجب رشــد، پویایی 
و تکامــل جامعه می شــود ، گفت: نقد به معنای طرح 
اشکالات با دو ویژگی صادقانه و عالمانه بودن است و در 
صورتی که طرح اشــکال با دو ویژگی ذکر شده نباشد، 
تخریب صورت می گیرد. وی با بیان این که  بین نقد و 
تخریب مرزهایی وجود دارد ، افزود: گاهی نقد در قالب 
اعتــراض فردی و اجتماعی ظهور و بروز پیدا می کند و 
لازمه اش نیز این است که وزارت کشور به عنوان دستگاه 
متولی با همراهی دستگاه های مسئول، فرصت شنیدن 
نقد را فراهم کند. این نماینده مجلس اظهار کرد: مسئول 
یعنی کسی که مورد سوال واقع می شود و وقتی فردی 
مسئول می شود، باید هم تحمل شنیدن داشته باشد هم 
پاسخگو باشد. یک اصل کرامت انسانی است که وقتی 
مسئولیتی را عهده دار می شویم، آستانه تحمل مان را بالا 
ببریم و صدای کسی که از گفتار و عمل و رفتار ما نقدی 
دارد را بشنویم؛ اگر این فرصت را به یک منتقد عالم و 
سالم ندهیم به طور طبیعی با نامحرم گفت وگو خواهد 
کرد و این به نفع کشــور ما نحواهد بود؛ بنابراین باید 
این فرصت را هم در مقیاس سازمانی و هم در مقیاس 

اجتماعی فراهم کنیم.

اعلان جنگ سایبری
ادامه از صفحه یک:

تحقیق ها نشان می دهد که حمله ی سایبری را می توان 
وفق ماده ی۴ بند ۲ منشــور ملل متحد، توســل به زور 
مسلحانه توصیف نمود. از سوی دیگر، حمله ی سایبری 
گسترده به زیرساخت های اساسی که خسارات مادی یا 
تلفات انسانی قابل قیاس با حمله ی مسلحانه با سلاح های 
متعارف را در پی داشته باشد، حق توسل به دفاع مشروع 
را به دولت قربانی اعطاء می نماید.  هم چنین، در واکنش به 
حمله ی سایبری که در حد حمله ی مسلحانه نباشد، اما 
حمله ی مسلحانه ی قریب الوقوعی را با تسلیحات متعارف 
تدارک ببیند، می توان به دفاع مشــروع متوسل گردید. 
پیــش نیاز اعِمال حقوق مخاصمات مســلحانه، وجود 
مخاصمات مســلحانه اســت که با وجود اهمیت فراوان 
تاکنون هیچ یک از موجودیت های بین المللی از جمله 
دولت ها گزارشی از وقوع جنگ سایبری نداده اند. تنها 
نمونه کاربرد حقوق مخاصمات مسلحانه را در عملیات 
ســایبری ضمن مخاصمات مسلحانه بین المللی میان 
گرجستان و روسیه در سال ۲۰۰۸ می توان مشاهده کرد 
که در پیشبرد جنگ مذکور انجام گرفت. هنگام مواجهه 
با جنگ های سایبری، دو دسته از حقوق به شدت اهمیت 
پیدا می کنند؛ یکی حقوق توسل به زور و دیگری حقوق 

بشردوستانه بین المللی است.
توسل به زور در منشور ملل متحد، به طور کلی ممنوع 
است. هم چنین قاعده منع توسل به زور در این منشور 
هرگونه اقدام زورمدارانه در روابط بین المللی نظیر جنگ، 
تهدید به جنگ، اقدامات مقابله به مثل مسلحانه، محاصره 
دریایی و یا هر شکل دیگرِ استفاده از تسلیحات را در بر 
می گیرد. هر چند تمامی اعضای ملل متحد چه اعضای 
بزرگ و قدرتمند و چه اعضای کوچک و ضعیف با یکدیگر 
برابرند و در روابط خویش باید از تهدید یا توسل به زور 
اجتناب ورزند، اما در منشور دو مورد استثناء درج شده 
اســت که به دولت ها این امکان را می دهد که از زور در 

روابط بین المللی استفاده کنند.
۱. در اجرای حق دفاع از خود )دفاع مشــروع(؛ در این 
راســتا در ماده۵۱ منشــور آمده است: در صورت وقوع 
حمله مســلحانه علیه یک عضو ملل متحد تا زمانی که 
شورای امنیت اقدام های لازم برای حفظ صلح و امنیت 
بین المللی را به عمل آورد، هیچ یک از مقررات این منشور 
به حق ذاتی دفاع از خود، خواه به طور فردی و خواه دسته 

جمعی لطمه ای وارد نخواهد کرد.
۲. اجرای اقدامات شــورای امنیت بر اســاس اختیارات 
واگذار شده در مواد ۲۴ و ۲۵ و فصل هفتم منشور ملل 
متحد در راستای حفظ و اعاده صلح و امنیت بین المللی. 
بر مبنای اصل منع توسل به زور، هرگونه نقض حاکمیت 
کشورهای دیگر و کاربرد جنگ از منظر حقوق بین الملل 
جز در موارد خاص مذکور، ممنوع تلقی شده است. نکته 
مهم این است که در جنگ های زمینی، دریایی و هوایی 
و حتــی جنگ هایی که در فضــا رخ می دهد، نیروهای 
نظامی می توانند ورود و تحرکات دشــمن را ببینند در 
نتیجه رفتارهای ناقض این حق و مصادیق آن، به گونه ای 

ملموس قابل تشخیص و استناد است.
اما در فضای سایبری وضع به گونه ای متفاوت است و به 
علت غیر واقعی و غیر ملموس بودن این قلمرو، محدوده 
حاکمیت دولت ها، حراست از آن و هم چنین تجاوز به 
آن از منظر نقض حاکمیت ارضی دولت ها و انطباق این 
حملات با تعریف مرسوم از تجاوز به این حاکمیت و فراتر 
از آن تعیین دولت یا نهاد متجاوز به راحتی قابل تشخیص 
نیست. به عبارت دیگر در حوزه نبرد سایبری، برقراری 
ارتباط میان حمله با یک منبع خاص و تشخیص قصد 
طرف از این حمله اهمیت بسیار زیادی دارد و با در نظر 
گرفتن امکاناتی که فضای مجازی برای اقدام به حمله از 
راه دور و ناشناس ماندن فراهم می نماید، عاملان حملات 

سایبری علاقه به ناشناس ماندن دارند.
در ایــن راســتا، مطابق با حقــوق بین الملل یک دولت 
می بایســت میان حمله و منبع آن ارتباط برقرار کند؛ 
زیرا قوانینی که بر پاســخ مشروع به یک تهاجم تصریح 
می کنند )پاسخ به تهاجم را مجاز می شمارند(، بر اساس 
دولتی بودن یا دولتی نبودن منشاء تهاجم متفاوت است؛ 
بنابراین اشِــکالی که اینجا وجود دارد این است که مواد 
یاد شده تنها ناظر به دولت هاست پس برای منشاء غیر 
دولتی نمی توان از این مواد بهره جست؛ بنابراین واقعیت 
این است که ممنوعیت موضوع بند ۴ مادة ۲ منشور در 
زمینه توسل به زور فقط در مورد دولت ها قابل اعمال و 
استناد است، نه دربارة اشخاص. در صورتی که اقداماتی 
که در مقابله با این حملات صورت می گیرد در چارچوب 
موازین دفاع مشروع و استثناهای اصل منع توسل به زور 
نباشد، خود نوعی نقض حقوق بین الملل به شمار می رود. 
از سوی دیگر، مطابق همین موازین، دفاع مشروع تنها 
زمانی میسر است که اقدامات در جهت دفاع از حملات 
دولت متجاوز صورت گرفته و حملات به طور قطعی به 
آن منتسب باشد نه به اشخاص خصوصی یا هر نهاد دیگر 

که احیاناً دست به حملات سایبری زده باشد.
بدیهی است احراز دفاع مشروع و یا اقدام مقابله به مثل یا 
هر استراتژی حقوقی دیگر در این زمینه منوط به تحلیل 
و تبیین صحیح حملات ســایبری به مثابه نقض اصول 
توسل به زور و شناسایی اصول حاکم بر این حملات در 
چارچــوب حقوق جنگ خواهد بود؛ در غیر این صورت 
هرگونه اقدام تلافی جویانه خود می تواند موجبی برای 

طرح مسئولیت بین المللی دولت مرتکب باشد.
به هر روی؛ حملات سایبری اگر مـصداقی از تجـاوز یـا 
توسـل بـه زور محسوب نشوند، می تواند به عنوان مداخله 
در امور داخلی دولـت، یـک تخلـف بین المللی تلقی شود. 
در صورت انتساب این اقدامات به دولـت، طـرح مسؤلیت 

بین المللی دولت امکان پذیرخواهد بود. 

یادداشت

اخبار كوتاه
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چالش احیای بافت فرسوده؛

  مخالفت بانک ها 
در اعطای تسهیلات

شورای عالی شهرسازی و معماری ایران در حالی 
ضوابط خاص ساخت و ساز مسکن و ساختمان 
در محدوده بافت فرسوده شهر تهران را تصویب 
کرد که بانک ها همچنان در پرداخت تسهیلات 
به این حوزه علــی رغم وجود تکلیــف قانونی 

همراهی نمی کنند.
این عدم پرداخت تســهیلات در حالی از سوی 
بانک ها همچنان ادامه دارد کــه حدود ۵ هزار 
هکتار اراضی بافت فرسوده در تهران وجود دارد 
و این میزان اراضی بافت فرســوده قرار است در 
۱۰ ســال آینده نوسازی و احیاء شــود. اما این 
بی توجهی به نظر می رسد نه تنها این میزان از 
اراضی بافت فرسوده را کاهش نخواهد داد بلکه 
هر ســال به این میزان از بافت فرســوده اضافه 

خواهد شد.
شــورای عالی شهرســازی و معماری ایران در 
جلسه مورخ۱۴۰۱.۰۶.۲۱ خود پیشنهاد مربوط 
به  ضوابط خاص احداث بنــا در محدوده بافت 
فرسوده شهر تهران  را که در اجرای بند ۲-۱۵ 
مصوبه مــورخ ۱۳۹۸.۰۲.۳۰ شــورای عالی به 
تصویب کمیسیون ماده ۵ رســیده است، مورد 
بررسی قرار داد و پس از استماع گزارش مسئولان 
شــهرداری تهران و نظرات کمیته فنی شورای 

عالی و بحث و تبادل نظر آنرا مصوب کرد.
صدیف بدری نایب رئیس کمیسیون عمران در 
مجلس با بیان اینکه حدود ۵ هزار هکتار اراضی 
بافت فرســوده در تهران وجود دارد از برگزاری 
جلسه ویژه برای اخذ تصمیم عملیاتی در جهت 

نوسازی بافت های فرسوده تهران خبر داد.
بدری در تشــریح نشست کمیســیون عمران 
مجلس شــورای اســلامی گفت: این جلسه در 
خصوص بررســی آخرین وضعیــت بافت های 
فرسوده و ناکارآمد و ســکونت های غیر رسمی 
شــهر تهران و اقدامات وزارت راه و شهرسازی و 
شهرداری تهران در خصوص تولید مسکن در این 
منطقه بود که مورد بررسی و ارزیابی قرار گرفت.

نماینده مردم اردبیل، نیر، نمین و ســرعین در 
مجلس شورای اسلامی ادامه داد: بر اساس آمار 
شــهرداری تهران، حدود ۵ هزار هکتار اراضی 
بافت فرسوده علاوه بر بافت های تاریخی و بافت 
های تحت ضوابط میراث فرهنگی در شهر تهران 
وجود دارد. صدور رایگان پروانه ساخت یکی از 
مشوقاتی است که شهرداری تهران برای نوسازی 
و ساخت و ساز در بافت های فرسوده ارائه کرده 
اســت. بی تردید املاک فرســوده تحت اختیار 
شهرداری تهران فرصت مناسبی برای الگوسازی 

و تولید مسکن به شمار می رود.
متاســفانه شــورای عالی معماری و شهرسازی 
در مقطعی مشوق های تراکم بافت فرسوده که 
ابزار ایجابی برای تولید مســکن و نوسازی بافت 
فرسوده در دست مردم و شهرداری بوده را حذف 

کرده است
بدری ادامه داد: متاسفانه شورای عالی معماری 
و شهرسازی در مقطعی مشوق های تراکم بافت 
فرســوده که ابزار ایجابی برای تولید مســکن 
و نوســازی بافت فرسوده در دســت مردم و 
شــهرداری بوده را حذف کرده اســت. البته با 
توجه به پیگیــری های صــورت گرفته اخیرا 
این امر انجام شده اما هنوز به مرحله عملیاتی 

نرسیده است.
وی خاطرنشان کرد: در جلسه امروز کمیسیون 
مقرر شد؛ نشست ویژه ای با حضور وزرای میراث 
فرهنگی، راه و شهرسازی و شــهردار تهران در 
کمیســیون عمران مجلس با هدف هم افزایی 
برای اخذ تصمیم عملیاتی جهت نوسازی بافت 

های فرسوده برگزار شود.
بدری بافت های فرســوده را هــم تهدید و هم 
فرصتی بسیار مناسبی برای شهر تهران بر شمرد 
و بیان کرد: فرصت از این جهت که از این ظرفیت 
می توان بــرای تنظیم گری در عرضــه و تقاضا 
و تولید مســکن که مورد تاکید رئیس جمهور 
نیز بوده به دلیل وجود زیرســاخت های مناسب 
در این مناطق اســتفاده کرد. تهدید نیز از این 
جهت که در صورت بروز زلزله با شدت متوسط 
خسارت های جانی و مالی بسیار زیادی مردم و 
شهروندان را تهدید می کند. از طرفی وجود بافت 
های ناکارآمــد مانع کاربری هــای عمومی اعم 
از ایجاد امکان فرهنگی، ورزشــی، درمانی بوده 
و طبیعتا نوســازی در این مناطق می تواند این 

امکان را برای مناطق فراهم کند.
نایب رئیس کمیســیون عمــران در مجلس با 
بیان اینکه مسئولان شهرداری تهران گلایه مند 
هستند که بانک ها در پرداخت تسهیلات به حوزه 
مســکن علی رغم وجود تکلیف قانونی همراهی 
نمی کنند افزود: شــرکت بازآفرینی شــهری و 
وزارت راه و شهرسازی اقداماتی برای احیا بافت 
های فرســوده انجام دادند که کافی نبوده و باید 
تقویت شود. از طرفی شــورای عالی معماری و 
شهرسازی باید دیدگاه عملیاتی به نوسازی بافت 
های فرسوده داشته باشد. تمامی موارد مذکور 
در جلسه ویژه  با حضور مسئولان مربوطه مورد 

بررسی قرار خواهد گرفت.

ح کرد: مدیرکل خودرویی وزارت صمت مطر

لغو قیمت های دستوری خودرو به 2 شرط
مدیرکل خودرویی وزارت صمت گفت: وجود خودروهای 
اقتصــادی و رقابــت پذیر بودن خودروها مقدمه ای برای 
برداشتن قیمت های دستوری است، در غیر این صورت 
برداشتن قیمت های دستوری نتیجه بخش نخواهد بود.

 عبــدالله توکلی، مدیرکل خودرویی وزارت صمت اظهار 
کــرد: با الگوبــرداری از بهترین مدل هایی که در صنعت 
خودرو در دنیا وجود دارد، باید یک نگاه آسیب شناسانه 
به وضعیت صنعت خودروی کشــور داشت و آسیب های 
موجود را شناســایی کرد؛ در واقع اگر عارضه هایی مانند 
کیفیت پایین، قیمت بالا و غیررقابتی بودن محصول، عدم 
ایمنی و… را کنار هم قرار داده و به ریشــه ی این مســائل 
توجه کنیم به درســتی به کمبود عنصر دانش بنیان در 

این صنعت پی می بریم.
مدیرکل خودرویی وزارت صمت بیان کرد: خودروسازان 
در تلاشــند تا کلید طراحی و توســعه خودرو را شخصی 
کننــد، یعنــی بتواننــد طراحی و توســعه پلتفرم های 
سازه های بومی را در اختیار داشته باشند. در حقیقت در 
زنجیره صنعت خودرو، دانش فنی ارزش آفرین و ضامن 

پایداری تولید خودرو است.
این مقام مسئول در ادامه با بیان اینکه در صنعت خودرو 
مشــکلات و مسائل به رسمیت شناخته شده اند، اظهار 
کــرد: در واقــع به این موضوع که مختصات فعلی در این 
صنعت، قابل دفاع نیست، واقف هستیم، در عین حال برای 
رسیدن به نقطه مطلوب پتانسیل های فراوانی وجود دارد. 
با تکیه بر امکانات محیطی و پتانسیل های موجود، برای 
رسیدن به نقطه ی مطلوب برنامه ای در سه گام طراحی 

شده تا این صنعت در کشور رقابتی شود.
توکلی افزود: اولین گام از برنامه یاد شــده شــامل ترمیم 
و تثبیت در جریان تولید اســت. ســال گذشته تنها بیش 
از ۱۰۰ هزار خودروی کامل تولید شــد، در حالی که در 
همین بازه زمانی مشابه در سال جاری این رقم به ۴۲۰ 
هزار خودروی کامل تولید شده، رسیده است. گام دیگر 
شــامل یک برنامه پوســت اندازی پلتفرمی است که در 
نمایشــگاه تحولی که در شــهریور ماه برگزار شد، بر دو 
مفهوم بن سازه ها و هم افزایی در صنعت خودرو نمایش 
داده شــد ایــن دو مفهوم می توانــد تغییر قواعد صنعت 

خودرو و دوره گذار )پوست اندازی پلتفرمی( را رقم بزند.
مدیــرکل خودرویی وزارت صمت ادامه داد: آخرین گام 
تمرکز بــر بازارهای صادراتی و ایجاد مزیت های رقابتی 
برای صنعت خودرو کشــور اســت. این برنامه به صورتی 
تنظیم شــده که بتوانیم در کنار افزایش تولید همزمان 

بحث کیفیت را نیز مورد توجه قرار دهیم.
وی دربــاره قیمــت گذاری خودرو نیز گفت: در خصوص 
رهاســازی و قیمت های دســتوری باید دو نکته در نظر 
گرفته شود. یکی اینکه در صنعت خودرو در حالت ایزوله 
قیمت هــا نباید خیلی بالا بروند که مزیت رقابتی در این 
صنعت از بین برود، بنابراین اگر در این صنعت محصولات 
به دلایل مختلف زیانده هستند باید ریشه های این زیان 
شناســایی شــود و قسمتی که یک خودرو در یک کلاس 
می تواند رقابت پذیر باشد افزایش قیمت قابل قبول است 
در غیر این صورت قیمت گذاری دســتوری و ســرکوب 

قیمت اشتباه است.
توکلی بیان کرد: همچنین باید بتوانیم برای بخش های 
مختلف بازار محصول داشته باشیم یعنی برای خودروهای 

اقتصــادی هــم فکری کنیم و برای خودروهای زیر ۲۰۰ 
میلیون تومان هم برنامه ای داشته باشیم. متأسفانه بعد از 
اینکه خودروی پراید از رده خارج شد، اغلب خودرو سازان 
به خودروهای SUV های مونتاژی اقبال نشان دادند، چرا 
که حاشیه سود بیشتری و با طبقه مرفه جامعه سرو کار 
دارد. در حالیکه باید قواعد گذاری به گونه ای باشــد که 

برای همه بخش ها راه حل مناسب داشته باشیم.
مدیــرکل خودرویــی وزارت صمت گفــت: پس وجود 
خودروهــای اقتصادی و رقابــت پذیر بودن محصولات 
خودروســازان مقدمــه ای برای برداشــتن قیمت های 
دستوری است، در غیر این صورت برداشتن قیمت های 
دســتوری نتیجه بخش نخواهد بود.وی تاکید کرد: در 
بحث رقابت پذیری دو مسیر در نظر گرفته شد و وزارت 
صمت هم بسیار بر رقابت پذیر شدن این صنعت معتقد 
است. باید با کمک واردات توازنی در بازار ایجاد کرد البته 
این واردات نباید به گونه ای باشــد که عوائد آن به طبقه 
خاصی برسد. وارداتی که عوائد آن به قشر کم درآمد نیز 

برسد، از اهدافی بوده که دنبال شده است.

گفت و گو

رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس:

قیمت گذاری دستوری باد 
صنعت لاستیک را خالی کرد

پور ابراهیمی رئیس کمیســیون اقتصادی 
مجلس گفت: قیمت گذاری های دســتوری 
صنعت لاســتیک را به شــدت دچار چالش 

کرده است.
محمدرضــا پورابراهیمی در زمینه دخالت 
دولت و عدم مشــارکت مردم برای فعالیت 
شــرکت هایی که سهامداران زیادی دارند، 
گفت: دو موضوع را در این بخش باید از هم 
جدا کرد؛ یک موضوع بحث حضور دولت در 
شرکت هایی است که سهام حداقلی دارد اما 
به روش غیر متعارف اداره آن شرکت ها را بر 
عهده می گیرد که شــرکت های خودرویی 

یک نمونه از آن است.
وی ادامه داد: با وجود درصد مالکیت پایین 
دولت در شــرکت های خودرویی اما دولت 
به روش های مختلف اداره مابقی سهام را در 
اختیار می گیرد و طبیعتا خروجی این قضیه 
موجب دولتی اداره شــدن امور می شود لذا 
اگر قرار بود این شرکت ها دولتی اداره شوند 
طبیعتا واگذاری آنها هیچ مفهومی نداشت.

ایــن نماینده مجلس بــا بیان اینکه ما طی 
ســالهای گذشــته هدف گذاری کردیم که 
دولت از تصدی گری در بنگاه های اقتصادی 
خارج شــود تا شرکت های بخش خصوصی 
کارآمد شــوند، گفت: اگر قرار باشــد دولت 
سهام خود را واگذار کند و حق خودش را از 
طریق دریافت وجه آن به خزانه کشور واریز 
کند و اما نهایتا اداره آن شــرکت ســهامی 
را برعهــده بگیــرد، این دیگر بدترین حالت 
اداره بنگاه های اقتصادی است و طبیعتا این 

موضوع از نظر ما قابل قبول نیست.
پورابراهیمــی بیان کرد: تمام تلاش ما این 
اســت که در این مجموعه ها به روش های 
مســتقیم و غیر مستیقم که مالکیت سهام 
و اداره ســهام را دولت در اختیار دارد، اداره 

امور شرکت ها برعهده دولت نباشد.
رئیس کمیســیون اقتصادی مجلس تاکید 
کــرد: نمونه این شــرکت ها شــرکت های 
خودرویــی هســتند که علــی رغم درصد 
مالکیت ســهام بســیار پایین دولت در آنها، 
اما اداره آنها توســط ســاختار دولتی انجام 
می شــود و نتیجــه آن ناکارآمدی و تولید 

نامناسب خواهد بود.

نتیجه قیمت گذاری دستوری خسران و 
زیان در جامعه و بنگاه ها

ایــن نماینــده مجلس با اشــاره به مبحث 
قیمت گذاری دســتوری و دخالت دولت در 
این بخــش بیان کرد: نتیجه قیمت گذاری 
دستوری چیزی جز خسران و زیان در جامعه 

و بنگاه ها نیست.
رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس تصریح 
کــرد: قیمت گذاری دســتوری در برخی از 
شــرکت های عام که مــردم ذی نفعان آن 
هســتند چالــش های زیــادی را به وجود 
آورده اســت به عنــوان مثال قیمت گذاری 
های دســتوری صنعت لاستیک را به شدت 
دچار چالش کرده است و باعث شده تا انتفاع 
مردم در شــرکت های بورسی که متعلق به 
این حوزه هســتند، با زیان رو به رو شــود و 
بعضا قیمت ســهام آنها به یک سوم کاهش 

پیدا کند.
وی بیــان کــرد: از طرفی دیگر این انتفاع نه 
بــه جیــب مصرف کننده و نه به جیب تولید 
کننده واریز شده است و متاسفانه یک جریان 
رانت در نظام اقتصادی کشــور تعریف کرده 
که فاصله بین قیمت دستوری و قیمت نهایی 
مصرف کننده برای خرید محصولی همچون 

لاستیک، اساسا متفاوت و معنا دار باشد.
رئیس کمیسیون اقتصادی ادامه داد: از این 
رو ورود ما به این موضوع براســاس ضوابط 
و مقرراتــی بوده که در قانون بازار ســرمایه 
مطــرح کردیــم و این موضوع در چند نوبت 
مورد مباحثه قرار گرفته و خوشبختانه دولت 
گام به گام همکاری بیشــتری در این بخش 

داشته است.
پورابراهیمــی ادامــه داد: با ایــن حال در 
ســالهای گذشته بســیاری از اقلام کالایی 
کشــور مشمول قیمت گذاری دستوری بود 
و بنگاه ها به شــدت متضرر بوده اند البته با 
اینکه در سالهای اخیر این مسئله به حداقل 
ممکن رســیده اما در حال حاضر هم قیمت 
گذاری دســتوری در حوزه اقتصاد دیده می 
شــود. تمام تلاش ما این است که به تدریج 
این ســاختار به ساختار رقابتی تبدیل شود 
تا مصرف کننده و تولیدکننده بر اساس یک 
مکانیزم مشــخص عمل کنند و سهام داران 

هم متضرر نشوند.

«  از سایه روشن سیاست افزایش حقوق  گزارش می دهد گار »روز

استقبال از گرانی ها با خبر افزایش حقوق!
 توجه به معیشــت مردم در شرایطی که 
نرخ تورم بالاســت، مدنظــر دولت قرار 
گرفته اســت آنطور کــه رئیس جمهور 
اخیــرا با ابلاغ ضوابط مالی ناظر بر تهیه 
و تنظیم بودجه ســال آینده تاکید دارد؛ 
همــه دســتگاه های اجرایــی از جمله 
دســتگاه های دارای قوانیــن خاص در 
برنامه و بودجه ســال ۱۴۰۲، بایســتی 
حقــوق کارمندان و کارگــران را با ۲۰ 
درصد افزایــش در نظر بگیرند. افزایش 
حقوق کارمندانی که رقم آن توسط خود 
دولــت به مجلس پیشــنهاد و از طرفی 
طبق روال هرساله بررسی برای افزایش 
حقوق و دســتمزد کارگران نیز توســط 

شورای عالی کار تعیین می شود.
بــر اســاس برآوردهای انجام شــده از 
جزئیات لایحه دولت، حداقل ۹۰۰هزار 
تومــان و حداکثر ۲ میلیــون تومان به 
حقوق کارمندان دولت و بازنشســتگان 
اضافه می شود. همچنین برای کارکنان 
دولت نیز درصد حقوق به صورت پلکانی 

در نظر گرفته شده است

افزایش پلکانی حقوق ها!
البته دولت درراســتای همسان سازی 
حقــوق کارکنان خود و البته با همراهی 
و همگامــی مجلس شــورای اســلامی 
۹۰۰ هزارتومــان را به حقوق کارمندان 
و بازنشســتگان کشــوری و لشــگری 
اضافه کرده اســت. همچنین بر اســاس 
برآوردهای انجام شده از جزئیات لایحه 
دولت، حداقل ۹۰۰هزار تومان و حداکثر 
۲ میلیــون تومان بــه حقوق کارمندان 

دولت و بازنشستگان اضافه می شود.
این در حالی است که پیش تر و در قالب 
قانون بودجه ۱۴۰۱ به میزان ۱۰ درصد 
بــه حقوق همــه کارمندان دولت اضافه 
شده بود. آن طور که مشخص است برای 
کارکنــان دولت درصد حقوق به صورت 
پلکانی در نظر گرفته شده یعنی کسانی 
که به نوعی حقوق بگیر پایین حســاب 
می شــوند، نزدیک ۲۰ درصد افزایش و 
هرچقدر کــه بالاتر بیاید درصد کاهش 

پیدا می کند.
طبق گفته کارشناسان هر گونه افزایش 
حقوقــی چنانچه بدون توجه به کاهش 
نرخ تورم و کنترل قیمتها در بازار انجام 

شود بی فایده است زیرا با افزایش میزان 
حقــوق ها قیمتها نیــز در بازار روندی 
افرایشــی به خود می گیرند و این روند 
باعث می شــود که افزایش قیمت کالا و 
خدمات ناشــی از وجود نرخ بالای تورم 
بالا اثرات افزایش حقوق ها را از بین ببرد. 
با این وجود حتی انتشــار اخباری مبنی 
برافزایش حقوق که هنوز شــکل اجرایی 
به خود نگرفته اســت، متاسفانه به دلیل 
عــدم نظارت بر قیمت ها همچنین تاثیر 
روانی آن بر بازار زمینه ساز رشد نرخ تورم 

و تشدید گرانی ها می شود.

 لایجه افزایش حقوق ها 
 برای سال 1402 تا کنون 

به مجلس ارایه نشده است
جعفر قادری، عضو کمیســیون برنامه و 
بودجه مجلس شــورای اسلامی درباره 
افزایش حقــوق ۲۰ درصدی کارمندان 
و کارگران درســال آینده گفت: تاکنون 
لایحــه ای مبنی برچگونگــی افزایش 
حقوق کارمندان دولت در ســال ۱۴۰۲ 
به مجلس ارایه نشده است. این در حالی 
است که معمولا هرگونه تصمیمی برای 
افزایش رقم حقوق در بودجه سال آینده 
پــس از پیشــنهاد دولت به مجلس باید 
از نظــر نمایندگان بخصــوص اعضای 
کمیســیون تلفیق بــرای تائید بگذرد و 

زوایا و تبعات آن به دقت مورد بررسی و 
موشکافی قرار گیرد.

وی در پاســخ بــه اینکه بــا توجه به کم 
ارزش شــدن پــول ملی و رشــد بالای 
هزینه هــای زندگی به دلیل وجود نرخ 
بــالای تورم، فکر می کنید تعیین نهایی 
میزان حقوق کارمندان دولت همچنین 
کارگران در سال آینده چه رقمی در نظر 
گرفته شود؟ افزود : پاسخ به این سئوال 
هنوز زود اســت چرا که دولت برای ارایه 
لایحه بودجه پییشــنهادی سال ۱۴۰۲ 
فرصت دارد اما به نظر می رســد تصمیم 
بــرای هر گونه افزایش حقوقی باید با در 
نظر گرفتن همه جهات اقتصادی صورت 
گیرد زیرا افزایش حقوق به تنهایی بدون 
توجه به سیاست های کاهش نرخ تورم و 
ســاماندهی وضعیت اقتصادی چاره ساز 
بهبود وضعیت معیشــت مردم و حقوق 

بگیران نیست.
اظهارات عضو کمیســون برنامه و بودجه 
مجلس شــورای اســلامی در خصوص 
چگونگی تصمیم گیــری برای افزایش 
حقوق کارمندان و کارگران در سال آینده 
و تبعــات ناشــی از آن در حالــی مطرح 
اســت که اکثر اقتصاددانان نیز همچنان 
معتقدند؛ چناچه افزایش حقوقی انجام 
شــود اما تورم نیز همواره صعودی باشد، 
چنیــن اقدامــی تاثیرآنچنانی بر بهبود 

زندگی و رفاه حقوق بگیران بر جای نمی 
گذارد و تصمیم گیران بهتر است تلاش 
خود را بر روی مهار نرخ تورم بکار گیرند 
چرا که کاهش نرخ تورم تاثیر مثبت خود 
را بر بهبود معیشــت مردم و رونق کلی 

اقتصاد کشور برجای می گذارد.

 استقبال از تورم 
با اخبار افزایش حقوق

مرتضــی افقه، کارشــناس اقتصادی و 
اســتاد دانشــگاه نیز گفت: افزایش بی 
حســاب و کتاب حقوق ها منجر به آن 
می شود که بازار با گران کردن کالاها و 
خدمات به استقبال تورم برود، بنابراین 
هــر چنــد مردم این روزها درشــرایط 
نامســاعد اقتصادی قراردارند و دولت با 
برنامه ریزی درست باید رفاه نسبی را در 
جامعه ایجاد کند اما متاســفانه تاکنون 
نتوانسته اســت حجم بالای نقدینگی 
را کنتــرل و یــا در مهار نرخ تورم اقدام 

اساسی انجام دهد.
وی دلیل اصلی نرخ تورم را کمبود عرضه 
بــه دلیل ضعف چرخه تولید و همچنین 
ناکارآمــدی اقتصــاد و تحریم ها عنوان 
کرد و افزود: دولت برای مهار رشد تورم 
اقــدام به محدود کردن افزایش حقوقها 
کرد ایــن موضوع باعث نارضایتی مردم 
شد، طوری که دولت دوباره تغییراتی را 

در رقم بازنشســتگان کشوری و لشگری 
همچنین بازنشستگان تامین اجتماعی 
ایجــاد کرد. اکنون نیــز در اقدامی غیر 
منتظــره با خبر افزایــش ۲۰ درصدی 
حقوق ها برای ســال آینده ســعی دارد 
رضایت مردم را در شــرایط کنونی جلب 
کند اما چنین راهکاری اگر با استقراض 
از بانــک مرکزی صورت گیرد بی تردید 
هیــچ تاثیری بــر رفاه مردم برجای نمی 
گذارد چرا که با تشــدید تورم باز مردم 
بــا کاهش قدرت خرید و افزایش قیمتها 

مواجه خواهند شد.
دل بستن دولت به درآمدحاصل از 

آزادسازی ارزهای بلوکه شده!
این کارشــناس اقتصادی افزود: حدس 
من این اســت که دولــت برای افزایش 
حقــوق ها به آزادســازی ارزهای بلوکه 
شــده کره جنوبی دل بســته است تا از 
ایــن طریق منابــع لازم را برای افزایش 
حقوق ها در ســال آینــده تامین کند. 
غافل از اینکه ۷ میلیارد دلار بلوکه شده 
ایران در خارج چنانچه آزاد و جذب بانک 
مرکزی شــود این ارزها به ریال تبدیل 
شــده که نتیجه آن بی تردید به رشــد 

نرخ تورم می انجامد.
وی خاطر نشــان کــرد: دولت اکنون با 
کســری بودجه فراوان روبه روســت از 
ســویی اوراق بدهــی زیادی دارد که در 
سال آینده با سررسید آن مواجه خواهد 
شد. حال اگر افزایش حقوقی نیز صورت 
گیرد و منابع لازم را نداشــته باشــد بی 
تردیــد بدهی هــای فروانی را به بار می 
آورد. با این وجود در صورت افزایش بدون 
ملاحظه حقوق ها که بلافاصله تاثیر آن 
بــر روی افزایش قیمــت کالا و خدمات 
در بازار دیده می شــود باید منتظر تورم 

فزاینده ای بود.
بنــا به ایــن گزارش، با توجــه به اینکه 
خانوارهایــی که )۴ عضو( درآمد ماهانه 
کمتر از ۱۰ میلیون تومان دارند به دلیل 
افزایش سرســام آور هزینه های زندگی 
و وجود گرانی ها زیر فقر محســوب می 
شــوند، بنابراین افزایش حقوق ضرورتی 
اجتناب ناپذیر اســت اما چنین اقدامی 
نباید طوری باشد که با افزایش حقوق ها 
تورم نیز افزایشی و قیمت ها نیز در بازار 

روندی صعودی به خود گیرند.

خبر ویژه

ارمنستان جزو کشورهای حوزه اوراسیا است و تعرفه تجاری به این 
کشورها پرداخت نمی کند از این رو امیدواریم که از این فرصت نهایت 
اســتفاده را داشته باشیم.رئیس سازمان توسعه تجارت از ایجاد خط 
تولید مشترک خودرو ایران و ارمنستان باهدف صادرات به کشورهای 
حوزه اوراسیا خبر داد و اظهار کرد: ارمنستان جزو کشورهای حوزه 
اوراســیا اســت و تعرفه تجاری به این کشــورها پرداخت نمی کند از 
این رو امیدواریم که از این فرصت نهایت اســتفاده را داشــته باشیم.

علی رضــا پیمــان پاک در ادامه تصریح کرد: ســفارش گذاری ۲۰۰ 
دســتگاه خودرو به ارمنســتان انجام شــده است و در مرحله نخست 

صادرات خودرو به صورت پایلوت و آزمایشــی بوده و منتظر هســتیم 
که نتایج آن دیده شود.

 معاون وزیر صمت با بیان اینکه خودروهای صادر شده به ارمنستان 
محصول   ایران خودرو  هستند، تصریح کرد: در روند صادرات آنچه 
اهمیت دارد شبکه خدمات پس از فروش و در دسترس بودن قطعات 
است از این رو با یک مجموعه خودرویی ارمنستان هماهنگی های اولیه 
انجام و مقرر شــد بعد از ارســال تعداد مقرر شــده در مرحله نخست، 
شــاهد افزایشــی شدن روند صادرات خودرو به این کشور باشیم. وی 
از ایجاد خط تولید مشترک خودرو ایران و ارمنستان باهدف صادرات 

به کشورهای حوزه اوراسیا خبر داد و خاطر نشان کرد: ارمنستان جزو 
کشورهای حوزه اوراسیا است و تعرفه تجاری به این کشورها پرداخت 
نمی کند از این رو امیدواریم که از این فرصت نهایت استفاده را داشته 
باشیم. پیمان پاک ادامه داد: وزارت راه ایران باور دارد که ارمنستان 
بایــد عــوارض ورود کامیون های ایران به این کشــور را کاهش بدهد 
و در مقابل آنها نیز خواســتار تکرار همین روند در کشــور ما هستند. 
ارمنی ها این طرح را به مجلس برده اند و منتظر این هســتیم که در 
مجلس آنها این مســئله تصویب می شــود یا خیر؟ و در سایر مسائل 

روابط تجاری ایران و ارمنستان امیدوار کننده است. 

رئیس سازمان توسعه تجارت خبر داد: 

ایجاد خط تولید مشترک خودرو بین ایران و ارمنستان
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نفت و انرژی 4

در شرایط فعلی باید از هر راهی برای فروش نفت خود بهره بگیریم 

همکاری برد- برد ایران و سازمان شانگهای

كوتاه از انرژی

بین الملل

روسیه: 

 تولید روزانه نفت را 
 در 9.9 میلیون بشکه ثابت 

نگه می داریم
الکســاندر نواک، معاون نخست وزیر 
روســیه، با اشــاره به حجم تولید که 
بیش از یک میلیون بشکه در روز پایین 
ســقف تولید روسیه تحت توافق اوپک 
پلاس اســت، اعلام کرد روسیه انتظار 
دارد تولید نفت این کشور در اکتبر در 
۹.۹ میلیون بشــکه در روز حفظ شود. 
ولادیمیر پوتین، رئیس جمهور روسیه، 
روز چهارشنبه اعلام کرد روسیه تولید 
و صــادرات نفت را تا ســال ۲۰۲۵ در 
این ســطح نگه مــی دارد و وعده داد 
بــا وجود تحریمهــا، از مواضع تعیین 
کننده خود در بازارهای انرژی جهانی 
دســت نخواهد کشــید.طبق گزارش 
خبرگــزاری تاس، نــواک که نماینده 
روســیه در دیدارهــای اوپک پلاس 
اســت، در نشست هفته انرژی روسیه 
در مســکو گفت: تولید نفت روسیه در 
همین ســطح ۹.۹ میلیون بشــکه در 
روز اســت. در حال حاضر تولید ثابتی 
داریم. وی تصریح کرد: روســیه قصد 
دارد تولیدش را تا پایان اکتبر در همین 
سطح ثابت نگه دارد.پس از دیدار هفته 
گذشــته وزیران اوپــک پلاس، نواک 
اعــلام کرده بود تولید نفت و میعانات 
روســیه سال آینده از تولید پیش بینی 
 شــده ۵۳۰ میلیــون تن معادل ۱۰.۶ 
میلیون بشــکه در روز در سال ۲۰۲۲ 
و ۴۹۰ میلیــون تن در ســال ۲۰۲۳، 
کاهــش پیدا خواهد کرد.اوپک پلاس  
هفته گذشته با بزرگترین کاهش تولید 
گروهی از سال ۲۰۲۰ موافقت کرد. با 
وجود تصویب کاهش تولید به میزان دو 
میلیون بشکه در روز، کاهش واقعی که 
توسط تولیدکنندگان این گروه انجام 
خواهــد گرفت، نصــف این رقم یعنی 
حدود یک تا ۱.۱ میلیون بشکه در روز 
است زیرا بسیاری از تولید کنندگان از 
جمله روسیه در ماههای اخیر نتوانسته 
انــد مطابق با ســهمیه بالاتری که به 
آنها اختصاص پیدا کرده اســت، نفت 

تولید کنند. 

 جنگ لفظی عربستان 
 و آمریکا بر سر دلیل 

کاهش تولید اوپک پلاس
عربستان سعودی انتقاد آمریکا درباره 
علت تصمیم هفته گذشته اوپک پلاس 
را رد و اعلام کرد درخواست واشنگتن 
بــرای به تاخیر انداختن کاهش تولید 
بــه مدت یک ماه، پیامدهای اقتصادی 

منفی داشت.
کاخ ســفید اعلام کرد به عربســتان 
ســعودی تحلیلــی ارائــه کــرده که 
نشــان می داد کاهــش تولید نفت به 
اقتصــاد جهان ضربه می زند و مدعی 
شــد سعودی ها سایر اعضای اوپک را 
برای رای دادن به کاهش تولید، تحت 
فشــار گذاشته اند.این جنگ لفظی، به 
تیرگــی روابط میان دو کشــور که به 
مدت چندین دهه، اســاس اتحاد آنها 
را انرژی در برابر امنیت تشکیل می داد، 
افزوده است.اوپک پلاس هفته گذشته 
کاهش تولید به میزان دو میلیون بشکه 
در روز از نوامبــر را بــا وجود مخالفت 
آمریــکا با چنین اقدامی، تصویب کرد.
این تصمیم در حالی تصویب شــد که 
بازارهای سوخت با کمبود عرضه روبرو 
هســتند و ذخایر اقتصادهای بزرگ در 
پایینترین سطح از زمان آخرین کاهش 
تولید تصویب شــده توسط اوپک قرار 
دارد.جــو بایدن، رئیس جمهور آمریکا 
اوایــل هفته جــاری اعلام کرد پس از 
اقدام اوپک پــلاس، پیامدهای جدی 
برای روابط آمریکا با عربستان سعودی 
وجود خواهد داشــت.بایدن در سفر به 
لس آنجلس در این باره به خبرنگاران 
گفت: قرار اســت با آنها )ســعودیها( 
صحبت کنیم.وزارت خارجه عربستان 
سعودی در بیانیه ای اعلام کرد تصمیم 
اوپک پلاس با توافق جمعی گرفته شد و 
توازن عرضه و تقاضا را مد نظر قرار دارد 
و هدف آن، مقابله با نوســان بازار بود.
بیانیه وزارت خارجه عربستان سعودی 
به مشــورت با آمریکا پیش از نشست 
پنجم اکتبر اوپک پلاس اشاره کرد که 
طی آن، آمریکایی ها درخواست کرده 
بودنــد کاهش تولید این گروه به مدت 

یک ماه به تعویق بیافتد.

 مدیر نظارت بر تولید شرکت ملی گاز
عنوان کرد:

 آمادگی پالایشگاه های گاز 
برای گذر از فصل سرد

مدیر هماهنگی و نظارت بر تولید شــرکت 
ملــی گاز گفت: شــرکت ملــی گاز ایران و 
پالایشگاه های گاز کشور در آمادگی کامل 
برای گذر از فصل ســرد قرار دارند و پیش 
بینی های لازم برای گذر از پیک زمســتان 
اندیشــیده شده اســت.احمد زمانی با بیان 
اینکــه اکنون بــا برنامه ریزی های دقیق و 
پیچیــده موفق به کاهش روزهای تعمیرات 
اساسی در پالایشگاه های کشور و در نتیجه 
افزایش ۴ میلیارد مترمکعبی تولید گاز طی 
۶ ماه اول سال شدیم، اظهار کرد: تاسیسات 
پالایشــگاهی، انتقال و گازرسانی و ذخیره 
ســازی گاز برای مواجهه با ایام ســرد سال 
از آمادگی خوبی برخوردار هســتند.وی با 
اشاره به اقدامات صورت گرفته در این راستا، 
گفت: مدیریت های ذیربط در شرکت ملی 
گاز ایران با اتخاذ دیپلماسی فعال در عرصه 
بین الملل در حال مذاکره برای توسعه نقش 
کشور در عرصه تجارت گاز هستند.به گفته 
وی زیرســاخت های لازم برای صادرات و 
واردات، ســوآپ گاز در کشور موجود است 
و این ظرفیت نیز در بخش پالایشــگاه های 
کشور برای ایفای نقش به خوبی وجود دارد.

زمانی گفت: هر چند توسعه روابط گازی با 
سایر کشــورها می تواند به پایداری تامین 
گاز کشــور کمک کند،  ولی همچون ســال 
گذشــته تدابیر لازم برای تامین گاز مورد 
نیــاز با اولویت مصارف خانگی در شــرکت 

اندیشیده شده است.

رئیس پژوهشگاه نیرو:

نقشه راه توسعه انرژی های 
تجدیدپذیر تدوین شده است

رئیس پژوهشگاه نیرو با اشاره به اهداف دولت 
در زمینه توســعه انرژی های تجدیدپذیر در 
کشور گفت: این پژوهشگاه نقشه راه توسعه 
انرژی های تجدیدپذیر را تدوین کرده است.

مجیــد عمید پور افزود: پژوهشــگاه نیرو در 
بخــش  بهــره وری و انرژی های تجدیدپذیر 
فعالیت هــای زیادی در این ســال ها انجام 
داده اســت.وی ادامه داد: اما دولت سیزدهم 
برای توسعه انرژی های تجدیدپذیر و افزایش 
بهــره وری در انــرژی اهداف خیلی بلندی را 
طراحــی و مدنظــر قرار داده اســت.رئیس 
پژوهشــگاه نیرو گفت: ترســیم تحقق ۱۰ 
هــزار مگاوات بهــره وری در انرژی و نیز بین 
۱۰ تــا ۱۲ هزار مگاوات توســعه انرژی های 
تجدیدپذیری شــان از اراده جدی این دولت 
در توسعه تجدیدپذیرها و افزایش بهره وری 
انرژی است.عمید پور ادامه داد: براین اساس 
پژوهشــگاه نیز باهدف کمک به تحقق این 
اهــداف فعالیت هــای خود را توســعه داده 
اســت.وی افزود: پژوهشگاه در زمینه توسعه 
فناوری،  زنجیره تولید و زنجیره ارزش اینها 
فعالیت هایی را انجام داده و نقشه راه توسعه 
آنها را تدوین کرده اســت.رئیس پژوهشگاه 
نیــرو از همکاری های نزدیک پژوهشــگاه 
نیرو و ســازمان انرژی هــای تجدیدپذیر و 
بهره وری برق ایران خبر داد و گفت: همچنین 
تفاهم نامه هایی در این زمینه با ساتبا منعقد 
شــده است.وی ادامه داد: تلاش می شود در 
زیســت بوم فناوری و نوآوری که پژوهشگاه 
مدیریــت آن را برعهــده دارد و بــا تعاملات 
چندجانبه  در آن قســمت هایی که نواقصی 
در فناوری وجود دارد پژوهشگاه بتواند نقش 

خود را بازی کند.

سهم آب آشامیدنی تهران از ذخایر سدها 
25 درصد کاهش می یابد

 تهران وارد سومین سال 
خشک شد

مدیر دفتر تأسیسات آبی و برق آبی شرکت 
آب منطقــه ای تهران با بیان اینکه تهران به 
ســومین ســال خشک و کم بارش وارد شده 
اســت، گفت: ســهم آب آشامیدنی تهران از 
ذخایر ســدها ۲۵ درصــد کاهش می یابد.
علیرضا ارســطویی با بیان اینکه سهم تأمین 
آب آشــامیدنی تهــران از ذخایر ســدها و 
ســفره های آب زیرزمینی ۷۰ به ۳۰ درصد 
اســت، اظهــار کرد: با کاهــش ۸۹ میلیون 
مترمکعبی ذخایر ســدهای تهران نسبت به 
پارســال سهم تأمین آب آشامیدنی تهران از 
منابع آب سطحی ۲۵ درصد کاهش می یابد، 
بنابراین ســهم تهران از ذخایر آب سدها ۶۰ 
درصد و از سفره های آب زیرزمینی ۴۰ درصد 
خواهد بود.وی با بیان اینکه تهران به سومین 
سال خشک و کم بارش وارد شده است، افزود: 
بــا تغییــر اقلیم و نوع بارش از برف به باران و 
البته افزایش جمعیت میزان ذخایر سدها نیز 
کاهش یافته است.وی گفت: سال ۱۴۰۰ نیز 
نسبت به سال ۹۹، به علت کاهش بارندگی ها 
میزان بهره برداری از ذخایر سدها ۱۳ درصد 
کاهــش یافت که این روند به علت مدیریت 

منابع آب است.

کارشــناس اقتصادی با اشــاره به ســهامداری در 
پالایشــگاه های فراســرزمینی، گفت: در شرایط 
فعلــی بایــد از هر راهی برای فروش نفت خود بهره 
بگیریم و همکاری با کشــورهای دوست در زمینه 
پالایشگاهی و بازارسازی برای نفت ایران و همچنین 
بازسازی پالایشــگاه کشور ازبکستان بسیار اقدام 
مثبتی برای هر دو طرف اســت.وزارت نفت فعلی 
سیاست سهامداری در پالایشگاه های فراسرزمینی 
را در دستور کار خود قرار داده است. در این ارتباط 
می توان به همکاری های ایران با ونزوئلا در زمینه 
پالایشگاه داری اشاره کرد.اخیراً جواد اوجی، وزیر 
نفت در حاشــیه نشســت اجلاس سران سازمان 
همکاری شــانگهای از پالایشــگاه داری ایران در 
ازبکستان و افزایش فروش نفت ما به این کشور خبر 
داد.این را می توان به عنوان تلاشی از سوی وزارت 
نفت فعلی برای فعال سازی دیپلماسی انرژی ایران 
و خنثی سازی تحریم های نفتی کشورمان قلمداد 
کرد. همکاری در پالایشــگاه های فراســرزمینی 
مزایایی دارد که از آن جمله می توان به دســتیابی 
به حداکثر ظرفیت تولید با صادرات خدمات فنی و 
مهندسی در زمان اندک، سرمایه گذاری بسیار کمتر 
نســبت به پالایشگاه ســازی داخلی، ایجاد ارتباط 
دیپلماتیک قوی با وابســته شــدن پالایشگاه های 
کشــورهای مختلف به نفت خام ایران و دستیابی 
به مسیر جدیدی برای فروش نفت کشورمان بدون 
سرمایه اولیه و طی زمان طولانی اشاره کرد.برخی 
معتقدند تلاش های وزارت نفت فعلی در خصوص 
همکاری در پالایشــگاه های فراسرزمینی ونزوئلا 
و حــالا ازبکســتان را می توان قدمــی رو به جلو و 
 مثبت دانســت و عملکرد خوبــی برای این دولت 

به حساب آورد.

 تبدیل نفت به فرآورده ارزش افزوده بیشتری 
برای کشور دارد

جمشید عدالتیان، کارشناس اقتصادی در خصوص 
ضرورت تبدیل نفت به فرآورده در کشورمان اظهار 
کــرد: هرچقــدر بتوانیم نفت را تبدیل به فرآورده 
کنیم، به نفع کشور است و قابلیت تحریم پذیری 
آن را کم می کنیم.وی افزود: سال های سال است 

که بر اهمیت این موضوع تأکید می شود و این امر 
نیاز به سرمایه گذاری دارد. تبدیل نفت به فرآورده 
ارزش افزوده بیشــتری برای کشور خواهد داشت 
و به صرفه تر اســت. از طــرف دیگر، فرآورده های 
نفتی امکان فروش بیشــتری دارند. از آنجایی که 
پالایشــگاه ســازی در کشور روند هزینه بر و زمان 
بری دارد، همکاری با پالایشگاه های فراسرزمینی 
که ظرفیت هــای خالی دارند، می تواند راهکاری 
برای تبدیل نفت کشــورمان به فرآورده باشد.این 
کارشــناس اقتصادی گفت: صدور خدمات فنی و 
مهندســی به سایر کشورها مزیت های بیشماری 
دارد. مــا در زمینــه نفت به لحــاظ دانش بنیان 
پیشــرفت هایی داشته ایم اما هنوز جا دارد در این 
حوزه ســرمایه گذاری های بیشتری داشته باشیم 
تا بتوانیم درنهایت از این ظرفیت های داخلی برای 
صــدور خدمات فنی و مهندســی در زمینه نفت 

بهره ببریم.

سهامداری در پالایشگاه های فراسرزمینی، 
گهان متوقف شد سیاستی که نا

عدالتیــان تاکید کرد: می توانیم از توانمندی های 
فعلی دانش بنیان خود در زمینه پالایشــگاهی و 

نفتی در صدور خدمات فنی و مهندسی به دیگر 
کشورها استفاده کنیم؛ اما لازم است در راستای 
دســتیابی به توانمندی های بیشتر در این زمینه 
تــلاش کنیــم تا به فنّاوری های روز دنیا دســت 
یابیــم.وی در ارتباط بــا تلاش های وزارت نفت 
در خصوص ایجاد همکاری های پالایشــگاهی با 
ســایر کشــورها در منطقه ازجمله ازبکســتان 
خاطرنشــان کرد: قبلًا نیز از سیاســت همکاری 
در پالایشــگاه های فراســرزمینی در کشورمان 
استفاده می شــد، متأسفانه ناگهان این سیاست 
متوقف و پالایشگاه های ما در دیگر کشورها واگذار 
شــد.این کارشناس اقتصادی ادامه داد: همکاری 
در پالایشگاه های فراسرزمینی سیاست مناسبی 
اســت که می توان از آن در راســتای فروش نفت 
بهره گرفت. اگر به جایی برســیم که وزارت نفت 
کشــورمان بتواند به همکاری در پالایشگاه های 
فراسرزمینی بپردازد و تا حد داشتن پمپ بنزین 
در دیگر کشورها نفوذ داشته باشد، این امر به نفع 
کشور است و مزایای زیادی برایمان خواهد داشت. 
اگر بتوانیم مجدداً این سیاست را فعال کنیم و به 
همکاری با دیگر کشــورها در حوزه پالایشگاهی 
بپردازیم، اقدام رو به جلو و مثبتی انجام داده ایم.

تلاش های وزارت نفت در زمینه افزایش 
فروش نفت اقدام مناسبی است

عدالتیــان گفت: تلاش های اخیــر وزارت نفت در 
راستای همکاری با ازبکستان در زمینه پالایشگاهی 
و افزایش فروش نفت کشورمان به این کشور اقدام 
مناسبی است. در شرایط فعلی باید از هر راهی برای 
فروش نفت خود بهره بگیریم و همکاری با کشورهای 
دوســت در زمینه پالایشــگاهی و بازارسازی برای 
نفت ایران و همچنین بازســازی پالایشــگاه کشور 
ازبکستان بسیار اقدام مثبتی برای هر دو طرف است.
وی تصریح کرد: اگرچه ازبکستان بازار بزرگی برای 
ما به حســاب نمی آید، اما توافق های انجام شــده با 
سیاست بازسازی پالایشگاه های کشورهای هدف 
و توسعه رویکرد پالایشگاه داری فراسرزمینی یک 
قدم بســیار بزرگ و مهم از سوی وزارت نفت فعلی 
در خصوص فروش نفت به حســاب می آید. ما باید 
هر جایی که بازاری هست، ورود کنیم. این تلاش ها 
باید از چند سال قبل شروع می شد؛ اما اینکه الآن 
تلاش ها در این ارتباط آغاز شــده است، نویدبخش 

خوبی است.

فروش روزانه 200 هزار بشکه نفت به ونزوئلا
به گفته این کارشناس مسائل اقتصادی، ایجاد هر 
فرصتی برای فروش نفت کشــورمان قدم مثبتی 
است. به طور مثال، الآن وزارت نفت با تلاش هایی 
که صورت داده است به فروش روزانه ۲۰۰ هزار 
بشــکه نفت به ونزوئلا پرداخته اســت که اقدام 
مثبتی به حساب می آید. هر جایی که می توانیم 
نفتمان را بفروشــیم باید بازارســازی کنیم و از 
فرصت ها بهره ببریم. باید زمان را مدنظر داشته 
باشــیم.عدالتیان بیان کرد: الآن لازم اســت از 
خودمان بپرســیم که آیا زمــان را برای افزایش 
فروش نفت مان به کشــورهای دیگر از دســت 
نداده ایــم. آیا نباید ســال ها پیش تلاش هایی را 
برای بازارســازی فــروش نفت ترتیب می دادیم. 
امیدواریــم تلاش هــای فعلی به ثمر بنشــیند و 
بتوانیم در ســال های آتی شــاهد افزایش بازار 
فروش نفت کشــورمان باشــیم و به درآمدهای 

نفتی بیش از پیش دست پیدا کنیم.

سرپرست مدیریت هماهنگی امور گازرسانی شرکت ملی گاز 
ایــران درخصوص تعرفــه گذاری پلکانی گاز در بخش خانگی 
گفت: ۷۶ درصد مشترکین گاز در سه پله اول قرار می گیرند 
که به عنوان الگوی مصرف متعارف در نظر گرفته می شــوند 
. ســید جلال نور موســوی سرپرست مدیریت هماهنگی امور 
گازرسانی افزود: در فصل گرما عرضه زیاد و تقاضا کم و قیمت 
باید پایین تر باشد ولی وقتی که زمستان می شود عرضه کمتر 
و تقاضا خیلی زیاد اســت به تبع باید قیمت ها هم به تناســب 
بــالا بــرود ولی در واقع اینگونه نیســت.به گفته وی برای همه 
مردم یک حدی در نظر گرفته شده که در قانون بودجه درقالب 

الگوی مصرف تعیین شده یعنی برای همه یک قیمت متعادل 
و متناسبی درنظر گرفته شده که همگانی هست یا به عبارتی 
اگر یارانه ای هم داده می شود، همه از این یارانه استفاده بکنند 
.سرپرست مدیریت هماهنگی امور گازرسانی شرکت ملی گاز 
ایران با بیان اینکه ارزان تر بودن قیمت گاز برای مشــترکان 
در فصل تابســتان به علت حجم پایین تر مصرف اســت، افزود: 
قیمــت گاز برای خانواده متعــارف ۱۰تا ۱۲ هزار تومان برای 
تابستان و حدود ۴۵ تا ۵۰ هزار تومان برای زمستان است که 
اسمش الگوی مصرف است.نور موسوی در ادامه درباره لایحه 
پیشــنهادی به مجلس درباره قیمت گاز نیز گفت: پیشنهادی 

که وزارت نفت با هماهنگی با اداره اســتاندارد، ســازمان بهینه 
سازی و وزارت راه و شهرسازی ارائه کردند این است که طبق 
قانــون بایــد یــک الگو تعیین بکنیم، که ســه پله اول مصرف 
متعارف را شــامل می شــود که هم مبحث ۱۹ مقررات ملی 
ســاختمان در رابطه با صرفه جویی انرژی را رعایت می کنند 
و هم متوسطی که در سنوات اخیر برای ۷۶ درصد مشترکین 
ســه پله اول دیده شــده اســت. اما در برخی از موارد مثل خانه 
های روستایی مبحث ۱۹ رعایت نمی شود و استاندارد ندارد. 
برای سه پله بعدی هم ملاحظاتی وجود دارد که خیلی افزایش 

قیمت ناگهانی نداشته باشند.

سرپرست مدیریت هماهنگی امور گازرسانی شرکت ملی گاز ایران:

گاز 76درصد مردم در زمستان 50 هزار تومان است قبض 

خبر  ویژه

یک کارشناس حوزه انرژی :

 به فناوری نوین نیاز داریم 
و این منوط به رفع تحریم است 

یک کارشــناس حــوزه انرژی  دربــاره تاثیر 
تحریم هــای اتحادیــه اروپا علیه روســیه بر 
صادرات نفت ایران اظهار داشــت: ما در بازار 
اروپا ســهمی نداریم، بنابراین باتوجه به تداوم 
تحریم ها تصور این نیســت حتی دورزنندگان 
تحریم بتوانند نفت خام ایران را به اروپا ببرند، 
فعلا بازار نفت خام ایران چین و هند است. آنچه 
اتحادیه اروپا در مورد روسیه تصمیم می گیرد 
ممکــن اســت اجرایی نشــود، و باید منتظر 
بمانیم و ببینیم زمســتان چقدر ســرد خواهد 
بود. محمود خاقانی افزود: اکنون اتحادیه اروپا 
مقرراتــی برای مصرف انرژی اعمال کرده تا با 
مدیریــت مصــرف و کمک گرفتن از مردم این 
اوضاع را ســپری کنند، روســیه بازار بزرگ و 
مهم نفت و  گاز اروپا را از دســت داده و نفت 
خود را با تخفیف به هند و چین می فروشــد و 
گاز این کشــور هم که از طریق خطوط لوله به 
اروپا می رود با مشــکل مواجه شده یعنی خط 
لوله نورث اســتریم ۱ و ۲ را در دریای بالتیک 
منفجر کردند و اکنون تعمیر آن مشکل است. 

روســیه اگر در نظر دارد به اروپا صادرات گاز 
داشــته باشد راهی جز اوکراین ندارد و اکنون 
باید بدانیم روســیه و اروپا در این خصوص به 
چه نتیجه ای می رســند.این کارشناس حوزه 
انرژی در ادامه گفت: فرض کنیم دورزنندگان 
تحریــم خــوب عمل می کنند و نفت خام ما را 
می فروشند، حجم صادرات بالا رفته و پول را هم 
دریافت می کنیم، اما در ایران نباید به بازار نگاه 
کنیم آنچه قدرت تولید داریم با ظرفیت تولید 
فاصله زیاد دارد زیرا فناوری نوین نیاز داریم و 
این منوط به رفع تحریم است.ایران باید در بازار 
نفت نشان دهد که یک عرضه کننده و فروشنده 
قابل اعتماد است و می تواند به موقع نفت خام را 
تحویل دهد ولی اگر به دلایل مختلف ارتباطات 
بین فروشــنده و مشــتری قطع شود، قطعا در 
روند معاملات خلل ایجاد خواهد شد. هرچند 
روســیه در شرایط جنگ بسر می برد اما هنوز 
برای اروپا یک عرضه کننده قابل اعتماد اســت 
و این رابطه از زمان شــوروی ســابق تاکنون 

تداوم داشته است.

مدیرکل دفتر توسعه نیروگاه های مقیاس کوچک خبر داد؛

 احداث 110 هزار 
نیروگاه پشت بامی

مدیرکل دفتر توســعه نیروگاه های تجدیدپذیر 
مقیاس کوچک ساتبا از احداث ۱۱۰ هزار نیروگاه 
انشعابی ۵ کیلوواتی حمایتی در کشور خبر داد.
جعفر محمدنژاد سیگارودی ، با بیان اینکه احداث 
نیروگاه ها از طریق پرداخت تسهیلات با بهره کم 
بــه خانواده های کم برخوردار در مناطق محروم 
انجام می شود و خانواده ها از طریق سازمان های 
حمایتی)سازمان بسیج سازندگی، کمیته امداد 
امام، ســازمان بهزیســتی و معاونت روستایی و 
توسعه مناطق محروم ریاست جمهوری معرفی 
و پس از تایید نهایی به سازمان ساتبا برای عقد 
قرارداد خرید تضمینی معرفی خواهند شد و ان ها 
به مدت ۲۰ سال ضمن تامین برق کشور از مزایای 
آن بهره مند می شوند.وی با تاکید بر اینکه بیش از 
۵۷ شرکت برای تامین تجهیزات اعلام آمادگی 
کرده اند، اظهار کرد: خرید برق در بخش حمایتی 
به ازای هر کیلووات ســاعت ۲۲۰۰ تومان اعلام 
شده، مشوق بعدی اعطای وام های کم بهره است 
که بانک های عاملی که  تعیین شده اند موظف 
به تامین منابع هســتند.مدیرکل دفتر توســعه 

نیروگاه های تجدیدپذیر مقیاس کوچک ساتبا با 
بیان اینکه  در برنامه دولت سیزدهم توسعه ۱۰ 
هزار مگاواتی نیروگاه های تجدیدپذیر مورد توجه 
است و برای این مهم تدابیر لازم در نظر گرفته شده 
اســت، اظهار کرد: بر اســاس این  برنامه توسعه و 
ایجاد ۷۰۰۰ مگاوات انرژی خورشیدی در دستور 
کار است.محمدنژاد ادامه داد: مقدمات اجرای این 
طرح در نظر گرفته شــده و در دســت اجرا است 
و بر اساس مصوبه اخذ شده از شورای اقتصاد به 
منظور احداث ۴۰۰۰ مگاوات برای دو سال آینده، 
مناقصه برای ساختگاه های تعیین شده در کشور 
انجام شــده و طی مرحله اول مناقصه ساختگاه 
ها برای ظرفیت ۱۴۳۰ مگاوات در حال واگذاری 
به برندگان مناقصه بوده و مرحله بعدی مناقصه 
مربوطه در شــرف برگزاری است . وی با اشاره به 
پتانسیل بالای ایران در حوزه انرژی خورشیدی، 
گفت: ایران به طور میانگین دارای ۳۰۰ روز آفتابی 
در سال است که همین مساله ظرفیت بالایی را 
برای تولید برق از انرژی خورشیدی در ایران فراهم 

کرده است و باید از آن بهره برد.
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55بانک و بیمه
ح ویژه بانک ملی ایران برای  طر

مسکن اقشار کم درآمد
 ســپرده گــذاران در این 
حســاب علاوه بر دریافت 
سود ســپرده ســرمایه 
گــذاری کوتــاه مدت، با 
توجه بــه ضوابط تعیین 
شــده از اوراق گواهــی حق تقدم اســتفاده از 
تسهیلات مسکن نیز بهره مند می شوند.حساب 
ســپرده ســرمایه گذاری خاص گواهی مسکن 
بانــک ملــی ایران، در قالــب دو نوع محصول 
اشــخاص حقیقی و حقوقی بــه جز بانک ها و 
موسســات اعتباری افتتاح می شــوند و اوراق 
موضــوع این طــرح، برگه هــای الکترونیکی 
دریافت تســهیلات خرید یا ســاخت مسکن 
هستند که به دارندگان حساب سپرده سرمایه 
گــذاری خاص تحت شــرایطی ویژه اعطا می 
شوند.دارندگان اوراق گواهی حق تقدم استفاده 
از تســهیلات مســکن عــلاوه بر اســتفاده از 
تســهیلات مسکن، امکان فروش اوراق به غیر 
براساس شرایط و ضوابط مقرر را نیز دارا هستند.

این اوراق با نام و از تاریخ صدور به مدت دو سال 
دارای اعتبــار هســتند.خرید و فــروش اوراق 
گواهی مسکن برای مشتریان در بازار فرابورس 
و از طریق شرکت های کارگزاری طبق مقررات 
ســازمان بورس اوراق بهادار امکان پذیر است.

دوره مدنظــر برای تخصیص اوراق، از پانزدهم 
هر ماه تا پانزدهم ماه بعدی و ملاک محاســبه 
میانگین حساب مشتری، حداقل مانده حساب 
وی در هــر روز در طول دوره اســت.همچنین 
قابل ذکر است که در حال حاضر اوراق متعلقه 
بــه واجدین شــرایط، به کد بورســی آنها نزد 
کارگزاری های معتبر تخصیص داده می شــود 
اما در صورتی که خریدار نهایی تمایل به استفاده 
از تسهیلات داشته باشد، به یکی از شعب بانک 
ملی ایران مراجعه کرده و پس از احراز شرایط 
مورد لزوم، از تســهیلات مورد نظر استفاده می 
کند. قیمت هر برگ اوراق گواهی اســتفاده از 
تســهیلات مســکن بانک ملی ایران بر اساس 
عرضه و تقاضای بازار در فرابورس تعیین و خرید 
و فروش اوراق مســتلزم دارا بودن  کد بورســی  
اســت.همچنین اعطای تســهیلات مسکن به 
زوجیــن از محــل اوراق، صرفــا یک بار، بدون 
رعایت شرط ازدواج اول و تاریخ ازدواج، در قالب 
دو قرارداد مجزا )دو فقره تســهیلات مستقل( 

به نام هر یک از زوجین صورت می گیرد.

اخبار

مدیرعامل بانک دی:

 3 شرکت بانک دی 
به زودی ادغام می شود

 مدیرعامل بانک دی گفت: 
یکســری از امــوال مازاد 
بانک برخی از شــرکت ها 
هســتند کــه ابــزاری به 
حســاب نمی آیند و مازاد 

تلقی می شوند و براساس برنامه ریزی انجام شده، 
تقریبا سه شرکت تا پایان مهر ماه ادغام خواهند 
شــد.مدیرعامل بانک دی گفت: یکسری از اموال 
مازاد بانک برخی از شرکت ها هستند که ابزاری به 
حساب نمی آیند و مازاد تلقی می شوند و براساس 
برنامه ریزی انجام شده، تقریبا سه شرکت تا پایان 
مهر ماه ادغام خواهند شــد. یکی از معضلاتی که 
موجب کاهش توان بانک ها در اعطای تسهیلات 
شده، درگیر بودن دارایی های بانک ها در بخش ها 
و بازار های دیگر است؛ بنابراین فروش اموال مازاد 
از جمله اقدامات لازم برای اصلاح و چابک سازی 
ترازنامــه بانک ها به شــمار می آیــد و به افزایش 
قدرت ســودآوری و ایفای نقش مؤثرتر به عنوان 
مهم ترین واســطه  مالی کشــور کمک می کند.
خبرنــگار ایبِنا در ایــن رابطه و دیگر موضوعات 
بانکی با علیرضا قیطاســی، مدیرعامل بانک دی 
به گفتگو پرداخته که در زیر به آن اشاره می شود. 
بعد از ابلاغ دســتورالعمل اعطای تسهیلات خرد 
بــر مبنای اعتبارســنجی، بانک دی تاکنون چه 
میزان تسهیلات خرد با این شیوه پرداخت کرده 
است؟از سال گذشته بحث تسهیل تسهیلات خرد 
مدنظر دولت محترم قرار گرفت و به تمام بانک ها 
از طریق بانک مرکزی در این خصوص تاکید شد 
که ســاز و کار تسهیل تســهیلات خرد را فراهم 
ســازند. جامعه هدف بانک دی، ایثارگران است و 
بیشــتر مشتریان آن در این بحث خانواده معظم 
شهدا و ایثارگران هستند. به همین دلیل در پایان 
ســال گذشته هیئت مدیره بانک تصمیم گرفت، 
دستورالعملی برای اعطای تسهیلات خرد صادر 
کند تا طبق آن به صورت آسان سازی این کار انجام 
شــود و این تسهیلات بدون ضامن تا سقف ۱۰۰ 
 میلیون تومان با گواهی کسر از حقوق به متقاضیان 

پرداخت شود.

تقدیر نمایندگان مجلس از بانک مرکزی در اجرای قانون جدید چک
اعضای کمیسیون اصل ۹۰ به نمایندگی از نمایندگان مجلس شورای 
اســلامی از دســت اندرکاران پیاده ســازی قانون جدید چک در بانک 
مرکزی تقدیر کردند. کمیســیون اصل ۹۰ مجلس شــورای اسلامی، 
در نشســت اخیر خود از اجرای دقیق و کامل قانون جدید چک ابراز 
رضایت کرده و طی مراســمی در حاشــیه این نشست توسط ریاست 
و اعضای کمیســیون از فعالان و نقش آفرینان بانک مرکزی در حوزه 
اجرای قانون جدید چک تقدیر شــد.در این جلســه که با حضور رئیس 
مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی، کارشناسان و معاونان این 
مرکز و همچنین تعدادی از مسئولین و کارشناسان ارشد بانک مرکزی 
برگزار شد، رئیس کمیسیون اصل ۹۰ مجلس شورای اسلامی تاکید 
کرد: اجرای قانون جدید چک اقدام بســیار با برکتی بود که با همت 
بانک مرکزی به سرانجام رسید و به عنوان برگ موفقی در کارنامه نظام 
اسلامی ثبت خاهد شد.دکتر پژمانفر، رئیس کمیسیون اصل ۹۰ قانون 
اساسی با بیان اینکه اجرای این قانون علاوه بر نقش موثری که در نظام 
اقتصادی و بازگشت اعتبار به چک در اقتصاد کشور دارد افزود: علاوه 
بــر ثمرات اقتصــادی، در همین مدت کوتاهی که از اجرای این قانون 
مترقی می گذرد در کشور شاهد اثرات بسیار مثبت اجتماعی آن و از 
جمله کاهش پرونده های قضایی در این زمینه بوده ایم.وی تاکید کرد: 
اجرای قانون چک در بانک مرکزی با صرف یک میلیون نفر ساعت پس 

از سال ها موجب شد با وجود افزایش میزان صدور چک شاهد کاهش 
آمار چک های برگشتی به دلیل اعتماد به چک و اعتبار آن باشیم و این 
مهم با پیگیری کمیسیون و همکاری ارکان مختلف بانک مرکزی مرکز 
پژوهش ها و سایر نهاد ها محقق شد لذا بایسته است از کلیه افرادی که 
بــه ویــژه در بانک مرکزی در موضوع اجرای قانون چک نقش آفرینی 
کردند ت تقدیر و تشکر ویژه ای داشته باشیم.وی تصریح کرد: البته در 
این مسیر برخی اقدامات از جمله اعتبارسنجی و تحقق و صدور چک 
به صورت کامل الکترونیکی نیز در دست اجرا است که با همکاری سایر 

دســتگاه های مسئول در این پروژه ها باید هرچه زودتر عملیاتی شود.
همچنین در این نشســت، مهران محرمیان معاون فناوری های نوین 
بانک مرکزی ضمن ارائه گزارشــی از اقدامات صورت گرفته در بانک 
مرکزی در راستای اجرای قانون جدید چک تاکید کرد: آمار ها نشان 
می دهد که پس از اجرای قانون جدید چک با وجود افزایش چک های 
صادر شــده، میزان چک های برگشتی به طرز معناداری کاهش یافته 
کــه این حکایت از بازگشــت اعتبار چک در میــان عموم مردم دارد.
معاون فناوری های نوین بانک مرکزی با اشاره به اجرای موفق سامانه 
محچک توســط بانک مرکزی تصریح کرد: با اجرای فرآیند مســدود 
سازی حساب های فردی صادر کننده چک برگشتی در شبکه بانکی 
مدت زمان رفع سوء اثر بخش عمده ای اتکای از چک های برگشتی با 
کاهش تقریبا ۹۰ درصدی، از میانگین ۴۰ روز به حدود ۳ روز کاهش 
یافته است، به عبارت دیگر با اجرای قانون جدید چک دریافت کنندگان 
چک های برگشــتی بسیار زودتر مطالبات خود را وصول کرده اند.وی 
در پایان ضمن تشکر از زحمات و همکاری های موثر کمیسیون اصل 
۹۰ مرکز پژوهش های مجلس شــورای اســلامی و سایر ارکان درگیر 
در اجــرای قانــون جدید چک تاکید کرد: اجرای قانون جدید چک در 
بانک مرکزی بار دیگر نشان داد که فناوری نو در بانک مرکزی خدمت 

رسانی در نظام پولی و بانکی کشور را تسهیل کرده است.

اخبار

استانها

گهی فقدان سند مالکیت آ
ــی  ــهادیه گواه ــرم استش ــرگ ف ــلیم دو ب ــا تس ــرد ب ــت بروج ــا گرانی ــرکت آری ش
 25 شــماره  رســمی  اســناد  دفتــر   1401/06/29 مــورخ   6661 شــماره  شــده 
بروجــرد مدعــی مــی باشــد کــه 10.02 ســهم از 96 ســهم پــاک 45 فرعــی از 
23 اصلــی واقــع در بخــش 4 بروجــرد ذیــل دفتــر شــماره 35 صفحــه 362 
بــه شــماره چاپــی 514777 بنــام مشــارالیه ثبــت و ســند مالکیــت صــادر و 
تســلیم گردیــده اســت و بعلــت جابجایــی مفقــود شــده اســت؛ لــذا باســتناد 
تبصــره یــک الحاقــی بمــاده 120 آییــن نامــه قانــون ثبــت مراتــب جهــت اطــاع 
عمومــی یــک نوبــت آگهــی میشــود اگــر شــخصی بــه نحــوی از انحــاء مدعــی 
ــاٌ  ــراض خــود را کتب ــزد خــود مــی باشــد مــی توانــد اعت وجــود ســند مالکیــت ن
پــس از نشــر آگهــی بــه مــدت 10 روز بــه ایــن اداره تســلیم نماینــد در غیــر 
از انقضــاء مــدت قانونــی و اعــام گواهــی ســند مالکیــت  اینصــورت پــس 

ــد. ــد ش ــادر خواه ــک ص ــام مال ــی بن المثن
آدرس ملــک: بروجــرد، کیلومتــر 3 جــاده اراک ابتــدای روســتای والانجــرد بعــد 

از کشــت و صنعــت مــاد دانــه
1401/07/23 : تاریخ انتشار
سید مهدی موسوی
ک بروجرد کل و سرپرست اداره ثبت اسناد و املا معاون مدیر 

کشور ک  سازمان ثبت اسناد و املا
ج-ناحیه یک کر حوزه ثبت ملک 

گهی فقدان سند مالکیت آ
ــر 1052  ــورخ 1396/10/17 دفت ــماره 29219 م ــه ش ــن زاده برابروکالتنام ــا بهم ــای محمدرض آق
تهــران از طــرف وراث خانــم مولــود ارمندنــی ضمــن تســلیم دو بــرگ استشــهادیه تصدیــق 
شــده اعــام نمــوده اســت کــه ســند مالکیــت ششــدانگ یکبــاب ســاختمان قطعــه چهــارم 
تفکیکــی بمســاحت 230 مترمربــع بشــماره پــاک 2818 فرعــی از 155 اصلــی مفــروز و مجــزی 
شــده از پــاک 1191 فرعــی از اصلــی مذکــور واقــع در اراضــی حــوزه ثبتــی شهرســتان کــرج مــورد 
ــی 249182  ــماره چاپ ــند بش ــت و س ــی ثب ــام متقاض ــر 489 بن ــه 153 دفت ــت 110156 صفح ثب
صــادر و تســلیم شــد کــه ســند مالکیــت بعلــت ســهل انــگاری و جابجایــی مفقــود گردیــده 
اســت لــذا تقاضــای صــدور ســند مالکیــت المثنــی نمــوده اســت . لــذا مراتــب بــه اســتناد 
تبصــره یــک اصاحــی بــه مــاده 120 آئیــن نامــه قانــون ثبــت در یــک نوبــت آگهــی مــی شــود 
تــا چنانچــه کســی مدعــی وجــود ســند مالکیــت نــزد خــود و یــا انجــام معاملــه نســبت بــه ملــک 
مذکــور باشــد از تاریــخ ایــن آگهــی ظــرف مــدت ده روز اعتــراض خــود را ضمــن ارائــه اصــل 
ســند مالکیــت بــه ایــن اداره تســلیم تــا وفــق مقــررات عمــل گــردد بدیهــی اســت چنانچــه 
ارائــه  اعتــراض اصــل ســند  یــا در صــورت  اعتراضــی واصــل نشــود و  ر  ظــرف مــدت مقــر

نگرددســند مالکیــت المثنــی طبــق مقــررات بــه متقاضــی تســلیم خواهــد شــد
502/م الف              مسلم مرزآرا
ج کر ک ناحیه یک  رئیس اداره ثبت اسناد و املا
کلانتری از طرف اسماعیل 

آئین نامه قانون تعیین تکلیف  گهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13  آ
وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

برابــر رای شــماره 140160316014000761 مــورخ 1401/5/5 هیــات اول/دوم موضــوع 
قانــون تعییــن تکلیــف وضعیــت ثبتــی اراضــی و ســاختمانهای فاقــد ســند رســمی مســتقر 
در واحــد ثبتــی حــوزه ثبــت ملــک کرمانشــاه ناحیــه دو تصرفــات مالکانــه بامعــارض 
ــار فرزنــد محمــد بشــماره شناســنامه 2039 صــادره  متقاضــی آقــای شــریف فیضــی تب
از کرمانشــاه در دو دانــگ مشــاع از ششــدانگ بــه مســاحت 193/41 مترمربــع در 
قســمتی از پــاک 47 اصلــی واقــع در بخــش دو حومــه کرمانشــاه خریــداری از مالــک 
رســمی آقــای خدامــراد نظــری محــرز گردیــده اســت. لــذا بــه منظــور اطــاع عمــوم مراتب 
در دو نوبــت بــه فاصلــه 15 روز آگهــی مــی شــود در صورتــی کــه اشــخاص نســبت بــه 
صــدور ســند مالکیــت متقاضــی اعتراضــی داشــته باشــند مــی تواننــد از تاریــخ انتشــار 
اولیــن آگهــی بــه مــدت دومــاه اعتــراض خــود را بــه ایــن اداره تســلیم و پــس از اخــذ 
رســید، ظــرف مــدت یــک مــاه از تاریــخ تســلیم اعتــراض، دادخواســت خــود را بــه مراجــع 
قضایــی تقدیــم نماینــد. بدیهــی اســت در صــورت انقضــای مــدت مذکــور و عــدم 

وصــول اعتــراض طبــق مقــررات ســند مالکیــت صــادر خواهــد شــد.
تاریخ انتشار نوبت اول: 1401/7/9      تاریخ انتشار نوبت دوم: 1401/7/23
ک - رئیس ثبت اسناد و املا سعید سلیم فر
1406/م الف/12

آیین نامه تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای  گهی موضوع ماده 3 قانون و 13  آ
فاقد سند رسمی

امــاک شهرســتان  و  اســناد  ثبــت  اداره  قانــون مذکــور مســتقر در  اختــاف  رای صــادره هیــات هــل 
بروجــرد بــه شــرح ذیــل پــاک شــماره ابنیــه 1 و 2 فرعــی از 2481 اصلــی و محوطــه مشــاعی 2481 اصلــی 
واقــع در بخــش دو   بروجــرد کــه برابــر رای شــماره 140160325004001266 مورخــه 1401/06/06  بنــام 
زنــد علــی در ششــدانگ یــک بــاب ســاختمان مســکونی  بــه مســاحت 169.70  آقــای منصــور کتیرایــی فر
بــور خروجــی از مالــک رســمی )نقــی و عفــت یگانــه بخــش(  متــر مربــع تشــکیل شــده از پــاک ثبتــی مز
رســیدگی و انشــاء رای گردیــد؛ لــذا مراتــب در اجــرای مــاده 3 قانــون تعییــن تکلیــف وضعیــت ثبتــی 
اراضــی و ســاختمانهای فاقــد ســند رســمی در دو نوبــت بــه فاصلــه 15 روز جهــت اطــاع مالکیــن و ســایر 
صاحبــان حقوقــی در روزنامــه کثیرالانتشــار و محلــی آگهــی انتشــار و عــاوه بــر آن در روســتاها الصــاق تــا 
چنانچــه اشــخاص نســبت بــه مــورد تقاضــا اعتــراض دارنــد از تاریــخ نشــر اولیــن آگهــی و در روســتاها از 
تاریــخ نشــر اولیــن آگهــی و در روســتاها از تاریــخ الصــاق بــه مــدت دو مــاه اعتــراض خــود را کتبــا بــه اداره 
ــرف  ــت ظ ــف اس ــرض مکل ــررات معت ــر مق ــد و براب ــلیم دارن ــرد تس ــتان بروج ــاک شهرس ــناد و ام ــت اس ثب
مــدت یکمــاه از تاریــخ تســلیم اعتــراض مبــادرت بــه تقدیــم دادخواســت بــه مراجــع قضایــی ذیصــاح 
ــات ثبتــی موکــول بــه  اقــدام و گواهــی تقدیــم دادخواســت تحویــل ثبــت اســناد نمایــد و ادامــه عملی
ارائــه حکــم نهایــی مــی باشــد در غیــر اینصــورت متقاضــی بــا ارائــه گواهــی تقدیــم دادخواســت و پــس 
از انقضــای مــدت مذکــور و یــا عــدم وصــل اعتــراض ســند مالکیــت مــورد تقاضــا بــر اســاس مدلــول رای 
ر بــه مراجــع  وفــق مقــررات صــادر خواهــد شــد در هــر حــال صــدور ســند مالکیــت مانــع مراجعــه متضــر

قضایــی نخواهــد بــود.
تاریخ انتشار نوبت اول : 1401/07/23
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1401/08/08
سید مهدی موسوی
ک بروجرد کل و سرپرست اداره ثبت اسناد و املا معاون مدیر 

آئین نامه قانون تعیین تکلیف  گهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13  آ
وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

موضــوع  اول/دوم  هیــات   1401/5/5 مــورخ   14016014000763 شــماره  رای  برابــر 
قانــون تعییــن تکلیــف وضعیــت ثبتــی اراضــی و ســاختمانهای فاقــد ســند رســمی مســتقر 
در واحــد ثبتــی حــوزه ثبــت ملــک کرمانشــاه ناحیــه دو تصرفــات مالکانــه بامعــارض 
ــادره  ــنامه 1076 ص ــماره شناس ــین بش ــد حس ــار فرزن ــی تب ــد فیض ــای محم ــی آق متقاض
از کرمانشــاه در دو دانــگ مشــاع از ششــدانگ بــه مســاحت 193/41 مترمربــع در 
قســمتی از پــاک 47 اصلــی واقــع در بخــش دو حومــه کرمانشــاه خریــداری از مالــک 
رســمی آقــای خدامــراد نظــری محــرز گردیــده اســت. لــذا بــه منظــور اطــاع عمــوم مراتب 
در دو نوبــت بــه فاصلــه 15 روز آگهــی مــی شــود در صورتــی کــه اشــخاص نســبت بــه 
صــدور ســند مالکیــت متقاضــی اعتراضــی داشــته باشــند مــی تواننــد از تاریــخ انتشــار 
اولیــن آگهــی بــه مــدت دومــاه اعتــراض خــود را بــه ایــن اداره تســلیم و پــس از اخــذ 
رســید، ظــرف مــدت یــک مــاه از تاریــخ تســلیم اعتــراض، دادخواســت خــود را بــه مراجــع 
قضایــی تقدیــم نماینــد. بدیهــی اســت در صــورت انقضــای مــدت مذکــور و عــدم 

وصــول اعتــراض طبــق مقــررات ســند مالکیــت صــادر خواهــد شــد.
تاریخ انتشار نوبت اول: 1401/7/9   تاریخ انتشار نوبت دوم: 1401/7/23
ک - رئیس ثبت اسناد و املا سعید سلیم فر
1404/م الف/12

گهی فقدان سند مالکیت آ
خانــم عــذرا قــره ســوری بــا تســلیم دو بــرگ فــرم استشــهادیه گواهــی شــده 
بروجــرد   9 شــماره  رســمی  اســناد  دفتــر   1401/07/12 مــورخ   92914 شــماره 
مدعــی مــی باشــد کــه ششــدانگ پــاک 50 فرعــی 3773 اصلــی واقــع در 
ســند   140020325004000112 الکترونیکــی  دفتــر  ذیــل  بروجــرد   2 بخــش 
تســلیم  و  صــادر  مالکیــت  ســند  و  ثبــت  مشــارالیه  بنــام   662762 چاپــی 
گردیــده اســت و  بعلــت جابجایــی مفقــود شــده اســت؛ لــذا باســتناد تبصــره 
یــک الحاقــی بمــاده 120 آییــن نامــه قانــون ثبــت مراتــب جهــت اطــاع عمومــی 
یــک نوبــت آگهــی میشــود اگــر شــخصی بــه نحــوی از انحــاء مدعــی وجــود ســند 
ــاٌ پــس از نشــر  ــراض خــود را کتب مالکیــت نــزد خــود مــی باشــد مــی توانــد اعت
آگهــی بــه مــدت 10 روز بــه ایــن اداره تســلیم نماینــد در غیــر اینصــورت پــس 
از انقضــاء مــدت قانونــی و اعــام گواهــی ســند مالکیــت المثنــی بنــام مالــک 

صــادر خواهــد شــد.
پــاک  کــی  گیــوه  شــهید  کوچــه  طالقانــی،  خیابــان  بروجــرد،  ملــک:  آدرس 

30مفاخــر
1401/07/23 : تاریخ انتشار
سید مهدی موسوی
ک بروجرد کل و سرپرست اداره ثبت اسناد و املا معاون مدیر 

)نوبت سوم(
بــه اطــاع مــی رســاند انتشــارات مهــرآذر بــه 
مدیریــت امیرعلــی علــی محمــدی بــه شــماره 
پروانــه نشــر 16395 بــه اســم نــگاروژ تغییــر 

نــام داده شــد.

مفقودی
ــه اســناد و مــدارک  ســندکمپانی و شناســنامه مالکیــت و کلی
لنــدرور مــدل 1360 بــه رنــگ ســبز بــه شــماره پــاک 454 
شــماره  بــه   99100491 موتــور  شــماره  بــه  84-ایــران46  ج 
شاســی 515969 متعلــق بــه وهــاب لطیفــی دارســتانی مفقــود 

ــد. ــی باش ــاقط م ــار س ــه اعتب واز درج

مفقودی
رنــگ  بــه  چانــگان  ســواری  کارت  و  مالکیــت  شناســنامه 
ســفید بــه شــماره انتظامــی 888 ی 69-ایــران 10 بــه شــماره 
موتــور JL478QEEXJC9AC018027X بــه شــماره شاســی 
NAS921200J5713508 متعلــق بــه مریــم شــاطرپور مفقــود 

ــد. ــی باش ــاقط م ــار س ــه اعتب وازدرج

گهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13آیین نامه قانون تعیین تکلیف  آ
وضعیت ثبتی اراضی وساختمان های فاقد سند رسمی

برابــررای شــماره 6687تاریــخ 1401/5/31 هیــات  قانــون تعییــن تکلیــف وضعیــت 
ــی حــوزه  ــی اراضــی و ســاختمان هــای فاقــد ســند رســمی مســتقر در واحــد ثبت ثبت
ثبــت  ملــک بهشــهر تصرفــات مالکانــه بامعــارض متقاضــی اقــای ســید محمــود 
حســینی   رکاونــدی فرزنــد نصــرال�ل  در ششــدانگ یــک قطعــه زمیــن مزروعــی  بــه  
مســاحت 50378/52 مترمربــع قســمتی از پــاک 53اصلــی بــه شــماره کاســه 
ز گردیــده اســت  1400/385 واقــع در اراضــی رکاونــد   بخــش 17 ثبــت بهشــهر محــر
. لــذا بــه منظــور اطــاع عمــوم مراتــب در دو نوبــت بــه فاصلــه14 آگهــی میشــود در 
صورتــی کــه اشــخاص نســبت بــه صــدور ســند مالکیــت متقاضــی اعتراضــی داشــته 
باشــند. میتوانــد از تاریــخ انتشــار اولیــن آگهــی بــه مــدت دو مــاه اعتــراض خــودرا 
بــه ایــن اداره تســلیم وپــس از اخــذ رســید ظــرف مــدت یــک مــاه از تاریــخ تســلیم 
اعتــراض دادخواســت خــود را بــه مراجــع قضایــی تقدیــم نماینــد بدیهــی اســت در 
صــورت انقضــا مــدت مذکــور وعــدم وصــول اعتــراض طبــق مقــررات ســند مالکیــت 

صــادر خواهــد شــد. م الــف 1383040
تاربیخ انتشار نوبت اول 1401/6/19
تاریخ انتشار نوبت دوم : 1401/7/23
- محمد مهدی قلیان ک بهشهر رئیس اداره ثبت اسناد واملا
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پایگاه خبری

دور جدید از قرعه کشــی سورسامانی تابستان ویژه اعضای باشگاه 
مشــتریان بانک سامان )سامانیوم( برگزار و برندگان خوش شانس 
دو دســتگاه لپ تــاپ surface ۳ و ۲۰ عــدد ســاعت هوشــمند 
شــیائومی مشخص شدند.بر این اســاس، آقایان بهزاد جاویدیان 
قره شــیران به شــماره مشتری ۵۲۲۱۷۳۳ و حسن رشیدی مفید 
به شــماره مشــتری۲۰۲۲۰۶۱ برنده لپ تاپ surface ۳ و آقایان 
حامد بدیعی به شــماره مشــتری ۲۵۴۱۲۳۱، مهرداد یوسفی به 
شــماره مشــتری ۳۰۵۷۶۳۷، نوید میرحسینی به شماره مشتری 
۱۷۲۰۵۸، بهنام مهدی پور رکنی به شــماره مشــتری ۲۲۲۴۳۵، 
محمدکریم ابراهیمی به شــماره مشــتری ۴۱۱۴۳۳، علی رضائی 
به شــماره مشــتری ۲۷۳۰۷۲۳، پیمان وحیدی قزوینی به شماره 
مشتری ۱۰۲۲۹۸۴، حامد سعیدی به شماره مشتری ۳۲۳۰۵۸۴، 
جواد غلامحســینی به شماره مشتری ۱۴۲۴۱۷۶، ایمان انصاری 

مهیاری به شماره مشتری ۳۰۵۳۷۱۷، شایان یزدی زاده به شماره 
مشــتری ۱۳۰۵۳۹۱، میلاد نعمتی تورچی به شــماره مشــتری 
۳۱۲۶۰۵۳، امین علی پور به شــماره مشتری ۳۰۵۳۹۴۹، مهدی 
میرزابابائی به شــماره مشــتری ۲۷۴۹۰۷۶، سجاد ظهیری نژاد به 
شــماره مشــتری ۲۳۵۲۶۰۱، سالار معصومیان به شماره مشتری 
۲۱۴۵۹۸۱، مســعود توکلیان بناء به شــماره مشتری ۸۹۸۲۸۴، 
ســیامک امامی وردین به شــماره مشــتری ۲۱۱۱۱۹۳، میلاد 
دلیری نائینی به شــماره مشــتری ۱۴۴۱۲۱۹ و رســول میرزائی 
به شــماره مشــتری ۳۱۸۲۸۰۹ برنده ۲۰ عدد ســاعت هوشمند 
شــیائومی شــدند.علاقه مندان برای عضویت در باشــگاه و کسب 
 اطلاعات بیشــتر در خصوص این قرعه کشــی میتوانند به ســایت

https://sb24.ir/samanium مراجعه و یا با مرکز صدای مشتریان 
بانک سامان به شماره ۰۲۱۶۴۲۲ تماس حاصل کنند.

برندگان سورسامانی تابستان مشخص شدند

خبر  ویژه

مدیر شرکت پخش فراورده های نفتی منطقه کردستان خبرداد:

افزایش 144 درصدی ارسال نفتگاز به نیروگاه سیکل ترکیبی سنندج
کردســتان / گروه استانها:درشش ماهه 
نخســت سال جاری بیش از ۸۵ میلیون 
لیتر نفتگاز به نیروگاه ســیکل ترکیبی 
 ســنندج ارسال شده اســت که نسبت 
به مدت مشــابه ســال قبل با رشد ۱۴۴ 
درصدی همراه بوده  اســت. مدیر منطقه 
با  بیان این مطلب افزود: تامین ســوخت 
نیروگاه ســیکل ترکیبی ســنندج یکی 
از مســولیت های مهــم  پخش منطقه 
کردســتان مــی باشــد کــه باتوجه به 
محدودیت هــای عرضه گاز طبیعی در 

فصول ســرد  ســال تامین و ذخیره ســازی سوخت مایع نیروگاه سیکل 
ترکیبی سنندج به عنوان تامین کننده برق  استان فوق العاده حائز اهمیت 
است. جهانبخش نوکانی که در جلسه کمیته حمل و نقل فرآورده های 
نفتی منطقه ســخن می گفت   :باتاکید بر نقش بســیار مهم شرکت های 
حمل ونقل و رانندگان نفتکش در راستای توسعه و  شکوفایی اقتصادی 
باتوجه به شرایط جغرافیایی وصعب العبور بودن بیشتر راههای روستایی 
 استان از فعالیت ۶ شرکت حمل ونقل و ۲۱۰ دستگاه نفتکش در ناوگان 
حمــل ونقل منطقه خبرداد . نوکانی با اشــاره بــه تامین و توزیع روزانه 

بیــش از ۴ میلیون لیتــر انواع فرآورده 
های نفتی در ســطح  اســتان با استفاده 
از نفتشــکهای جاده پیما افزود:تعامل و 
همکاری بسیارخوب شرکتهای حمل و 
نقل  و رانندگان نفتکش با این شــرکت، 
موجــب رونق بخشــیدن بــه حرکت 
بخشــهای تولیدی ،کشاورزی،  صنایع و 
تامین سوخت مورد نیاز خانوارهای نفت 
سفید سوز در نقاط روستایی استان می 
باشــد .  مدیرشرکت ملی پخش فرآورده 
های نفتی منطقه کردســتان سپس به 
احداث پارکینگ نفتکشهای  منطقه اشاره کرد و افزود :با پیگیری های 
صورت گرفته توسط منطقه و تعامل و همکاری ادارات  ستادی شرکت 
ملی پخش و ادارات اســتان خوشــبختانه در زمینی به مساحت ۳۵۰۰ 
متر مربع  پارکینگ فوق آماده و مهیای اســتفاده رانندگان نفتکش می 
باشد.مدیران شرکتهای حمل و نقل فرآوده های نفتی نیز در این جلسه 
با بیان نظرات و درخواست های  خود در خصوص موارد مترتب با حوزه 
فعالیت خود ، از تعامل و حمایت های مدیر و کارکنان  منطقه از رانندگان 

نفتکش تشکر و قدردانی نمودند.
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کل استاندارد خراسان رضوی: سرپرست اداره 

ذینفعان  اصلی در بهره گیری از کالا ها و خدمات، مردم هستند
مشهد / سمیرا رحمتی

سرپرست اداره کل استاندارد خراسان رضوی در نشست خبری که در این 
اداره کل برگزار شد با تاکید بر اینکه ذینفعان  اصلی در بهره گیری از کالا ها و 
خدمات خود مردم هستند  و بهترین ناظر ها هم می توانند مردم باشند گفت: 
هر کدام کالا ها که مشمول استاندارد اجباری هستند باید نشان استاندارد و 
کد ده رقمی درج بر روی کالا داشته باشند.به گفته سید محمد سجادی، 
، نحوه اصالت ســنجی بر این شــکل اســت که  عدد ۱۰رقمی را  به سامانه 
۱۰۰۰۱۵۱۷پیامک کنند تا جزییات کالا و پروانه ساخت ان و اینکه تا چه 
زمانی آن شــرکت تولیدی اعتبار دارد  اطلاع رســانی می شــود اگر در این 
بررسی کالا استاندارد های لازم رانداشته باشد و کالا تقلبی باشد می توانند با 
کارشناسان این اداره در میان بگذارند.وی  برای پیگیری نظارت های مردم 
یک روش تماس شماره ۱۵۱۷ مربوط به خود اداره کل استاندارد استان 
است و  کارشناسان ما پاسخگوی بحث های نظارتی مردم هستند. سامانه 
پیامکی ۱۰۰۰۹۰۰۱۵۱۷ هم یک مسیر برای ارسال گزارش های مردمی 
است. مسلما اگر از این ظرفیتمردمی در امر بازرسی استفاده شود مسلما 
نتایج خوبی در بر دارد.سرپرســت این اداره کل در ادامه گفت: ۳۳شــرکت 
بازرســی همکار  با اداره  کل اســتاندارد در بحث بازرســی و  نمونه برداری 
همکاری میکنند. همچنین ۱۸۶ آزمایشگاه همکار برای مرحله بعد از نمونه 
برداری با اداره کل استاندارد همکاری دارند که در کنار آن آزمایشگاههای 
خود اداره کل هم در بحث  نظارت کیفی فعالیت می کند.سجادی با بیان 
اینکه ۱۹۵۳ واحد تولیدی تحت نظر ما است که پروانه استاندارد دارند که 
۲هزار و ۷۳۲ پروانه اجباری معتبر صادر شده است و به این واحد ها اعطا 
شده است اضافه کرد:  در ارتباط با بازنگری استاندارد،  بحث بروز رسانی 

استاندارد های مختلف است که متناسب با نیاز ها وسطح تکنولوزی باشد 
را داریم . در ۶ماه گذشــته  در اداره کل اســتاندارد خراســان رضوی ۵۲۷ 
مورد بازنگری  استاندارد ملی را داشتیم وبالغ بر ۲۰هزار  نفر ساعت اموزش 
برای مدیریان کنترل کیفیت برگزار شد.وی تصریح کرد: ما فقط در حوزه 
کالا ها بیش از  ۱۰۰۶ مو رد کالای مشــمول اســتاندارد اجباری داریم که 
هر  کدام  از این کالا ها  مراکزجدا برای عرضه کالا دارند که حوزه بســیار 
وسیعی از مسئولیت ها را در بر می گیرد.سجادی گفت: ۱۳۲ مورد پروانه 
علامت استاندارد اجباری در شش ماه نخست سال صادر شده، که علاوه 
بر صدور پروانه ها باید تمدید پروانه هم  انجام شــود.  در تمدید پروانه ها 
که در شش ماه نخست سال ۹۷۱ مورد تمدید پروانه داشتیم هم به سابقه 
عملکردی فعالیتتولیدی و نحوه فعالیت آن ها توجه می شود و  اگر تخلفی 
در گذشته داشتند و به تذکرات توجه نکرده باشند  ممکن است تعلیق و یا 
ابطالپروانه صورت کیرد که حدود ۹۰ مورد تعلیق واحد تولیدی در استان 

داشتیم که عمدتا در حوزه موا د غذایی بوده است.وی در ادامه با اشاره به 
طرح طاها گفت: علاوه بر نظارت بر واحد های تولیدی در این طرح نظارت 
از خود بازار وعرضه کنندگانکالا انجام می شود  که ۱۰۵۳۰مورد بازرسی از 
سطح بازار انجام شده است . همچنین آزمون هایی برای کنترل کم فروشی 
انجام شدهبه طور مثال ترازوها یکی از مصادیق است که در واحدهای صنفی 
استفاده می کنند باید سالانه یکبار مورد بازبینی ما قرار گیرند .این مقام 
مسئول تصریح کرد: در بحث فلزات گرانبها ۴۴مورد در ۶ماه نخست سال 
ازمون سطح کنترل کیفی انجام شده است. در حوزه جایگاه های سی ان 
جی، ســازمان موظف اســت بازرسی انجام دهد ما در  ۱۷۵جایگاه سی ان 
جی در استان داریم این برنامه ریزیانجام شده  با کمک شرکت های بازرسی  
نظارت انجام شود . در یک سال اخیر بیش ۳۲۷ مورد بازرسی از جایگاه های 
سی ان جی صورت گرفته است.سجادی با اشاره به سوغات استاندارد گفت: 
یکی از موارد نظارتی ویژه کالاهایی است که مورد استفاده زائران است. با 
توجه به حضور گسترده زائران به شهر مشهد، معمولا کالاهایی که به عنوان 
ســوغات می خرند اگر کالای بی کیفیت به زائر داده شــود ذهنیت مثبت 
این عزیزان را از بین میبرد. بر همین اســاس کلید واژه ســوغات استاندارد 
را دنبال می کنیم و شناسایی همه اقلامی که زائران مورد استفاده دارند 
توســط ســازمان بررسی می شود.وی در خاتمه یاد آور شد:بسیاری از این 
اقلام، استاندارد اجباری ندارد و به دنبال آن هستیم استاندارد اجباری را 
برای همه اقلام سوغات بر قرار کنیم. زعفران یکی از این اقلام مهم است 
که استاندارد اجباری دارد که نظارت های خوب و کاملی انجام شده است. 
بیش از ۵۰۰ مرکز صنفی در ماه های پایانی صفر بازید شــد  و ۸۰ مورد 

اعلام جرم شده برای کسانی که تخلف کرده اند.

كوتاه از استان ها

كوتاه از استان ها

قدردانی مدیرکل روابط عمومی 
توانیر از شرکت توزیع نیروی برق 

استان سمنان

سمنان  / گروه استانها :مدیرکل دفتر روابط عمومی 
و امور بین الملل شــرکت توانیر، از روابط عمومی 
شــرکت توزیع برق استان سمنان به دلیل اجرای 
برنامه های فرهنگی و آگاه ســازی مصرف بهینه 
بــرق قدردانی کرد.در بخشــی از متن پیام تقدیر  
محمدعلــی اکبری  مدیرکل دفتر روابط عمومی و 
امــور بین المللی توانیر خطاب به  ابوالفضل همتی  
مدیر دفتر روابط عمومی شرکت توزیع نیروی برق 
استان سمنان تصریح شده است:  تابستان امسال 
به دلیل موج فزاینده گرما و ناترازی تولید و مصرف 
با چالش هایی مواجه بود که خوشبختانه با تدابیر 
و اقدامات گســترده فرهنگ سازی و اطلاع رسانی 
وهمراهی آحاد مردم این ایام با موفقیت ســپری 
شــد.بی شــک در کسب این موفقیت ، برنامه های 
فرهنگی و آگاه سازی مصرف بهینه برق آن شرکت 
که با مدیریت و برنامه ریزی مجموعه روابط عمومی 

اجرا گردیده بسیار ارزنده و تاثیرگذار بوده است. 

شهرداری گلستان از سرمایه گذاری 
بخش خصوصی حمایت می کند 

گلســتان/ گروه اســتانها :مهنــدس دهقان مدیر 
عامل ســازمان شهرداری و همیاری استان تهران 
به همراه معاونین با حضور در شــهرداری گلستان 
بــا دکتر میر زمانی دیدار و گفتگو کردند.مهندس 
دهقان در ابن جلسه گفت: امروزه شاهد گسترش 
سرمایه گذاری بخش خصوصی وعمومی در حوزه 
خدمات شــهرداری ها و دولت محلی در بســیاری 
از شــهرهای دنیا هستیم رونق وافزایش روز افزون 
اســتفاده از ســرمایه گذاری با مشارکت خصوصی 
مرهون آگاهی هرچه بیشتر پژوهشگران اقتصادی 
ومدیران شــهری با مزایا وتبعات مثبت حاصل از 
سرمایه گذاری می باشد رویکرد شراکت بین بخش 
خصوصی و شــهرداری درساخت و بهره برداری از 
پروژه های شــهری رویکرد مدرنی محســوب می 
شود که به بهبود کیفیت پروژه های شهری منجر 
شده وبه علاوه کاهش مدت زمان ساخت پروژه را 
در پی داشــته است.شهردار گلستان در این جلسه 
گفت: باید تمام توان مجموعه شهرداری را برای رفع 
موانع ســرمایه گذاری و حمایت از سرمایه گذاران 
به کار بگیریم تا بتوانیم از ظرفیت های این شــهر 
برای توســعه و رونق اقتصادی استفاده کنیم.نقش 
مشارکت و سرمایه گذاری مردم در پیشبرد اهداف 
شهر یک امرضروری به نظر میرسد. بنا به اهمیت این 
موضوع جذب مشارکت ۳۰۰ میلیاردی در دستور 

کار شهرداری قرار گرفته است.

طی آیینی؛

  از مدیرعامل شرکت برق ایلام 
تقدیر شد  

ایلام / گروه اســتانها :در همایش تجلیل از خادمان 
اربعین حسینی)ع( استان ایلام از تلاش های جهادی 
صنعت برق اســتان در ایام برگزاری کنگره بزرگ 
اربعیــن تقدیر به عمــل آمد.این همایش  با حضور 
استاندار، نماینده ولی فقیه و امام جمعه ایلام، نماینده 
ویژه ستاد اربعین کشور و جمعی از فرماندهان نظامی 
و انتظامی و مدیران ارشد استان در سالن اجتماعات 
فنی و حرفه ای اســتان ایلام برگزار شد.مدیرعامل 
شرکت توزیع نیروی برق ایلام نیز حاشیه این همایش 
در خصوص عملکرد صنعت برق استان در این ایام 
گفت: احداث و تکمیل زیرســاخت های لازم جهت 
تامین برق پایدار و مســتمر با هزینه ۵۰۰ میلیارد 
ریال انجام شــد و اکیپ های خط گرم این شــرکت 
در استان برای عملیات تعمیرات و نگهداری شبکه 
توزیع در شــهرهای  مسیر زائرین اربعین موجبات 
پایداری شــبکه های توزیع را فراهم آوردند.ولی اله 
ناصری افزود: به دلیل رشد ۳۰ درصدی مصرف برق 
شــهر مهران در این ایام ضمن افزایش ۳۰ مگاولت 
آمپری پســت فوق توزیع مهران ، ۲ فیدر جدید و 
۱۱ کیلومتر شبکه فشار متوسط توزیع برق احداث 
گردید.مدیرعامل شرکت برق ایلام گفت: اهم پروژه 
ها در تامین برق مســیر مرز بین المللی مهران در 
اربعین ســال جاری شــامل طرح تبدیل خط تک 
مداره به دو مداره از بلوار امازاده ســید حســن تا پل 
زائر با حجم فیزیکی ۲ هزار و ۷۰۰ متر با اعتبار ۱۸ 
هــزار میلیون ریال، طــرح تامین برق ۱۵۰ موکب 
و ســاختمان مانیتورینگ فرماندهی ستاد اربعین 
حسینی )ع( با استفاده از ۱۰ دستگاه ترانسفورماتور 
و ۲ هزار متر شبکه فشار متوسط و ضعیف با اعتبار 
۴۵ هزار میلیون ریال، تامین و تکمیل روشــنایی 
پارکینــگ های اربعین و برکت و اقامتگاه اســکان 
موقت پارک بلوط چغاســبز به طول ۱۰ کیلومتر، 
 تامین برق ۳۲ دستگاه آبسردکن با اعتبار پنج هزار 

میلیون ریال می باشد.

شهردار بندر بوشهر:

گشایی شریان های حیاتی  باز
 محلات در اولویت شهرداری 

بندر بوشهر است 
بوشــهر / گروه استانها:شــهردار بندر بوشهر گفت: 
در راســتای تسهیل در جریان ترافیک و همچنین 
بهبــود وضعیــت عبور و مرور عابــران و خودروها 
بازگشایی شــریان های حیاتی محلات در اولویت 
های شــهرداری بندر بوشهر است.حسین حیدری 
در آیین آغاز عملیات اجرایی تخریب و بازگشــایی 
گذر حدفاصل میدان دواس منتهی به کوچه شهید 
رضــا موتمــن اظهار کرد: در اجرای این پروژه که با 
خریداری و تملک ملک حاصل شده، ۸۴۲ مترمربع 
بازگشایی انجام خواهد شد.وی بیان کرد: با اجرای 
این گذر علاوه بر ایجاد میدان در محله دواس یکی 
از گذرهــای پرتردد این محله تعریض می شــود.

حیدری ادامه داد: در این راستا از همراهی خانواده 
بزرگوار شهید موتمن به پاس همراهی با مدیریت 
شــهری کمال تقدیر و قدردانی را داریم.وی یادآور 
شد: برای بازگشایی گذر مقابل عمارت ملک به سمت 
میــدان بهمنی نیز برنامه ریزی لازم صورت گرفته 
که از شهروندانی که املاک آنها در گذر واقع شده 
درخواست کمال همکاری را با شهرداری منطقه ۲ 
داریم.حیدری افزود: در مسیر محله کوی نیدی نیز 
با تملک ملک در گذر به مساحت ۴۵۲ متر عملیات 
بازگشــایی آن در حال انجام اســت و  بازگشایی آن 
با توجه به اینکه منتهی می شــود به خیابان های 
شهید بهشتی و امام رضا)ع( می تواند در روان سازی 
ترافیک موثر واقع شود و این اقدام نیز همانند سایر 
پروژه های یاد شده و همچنین گذر مسجد توحید 
براساس طرح تفضیلی شهر بوشهر اجرایی می شود.

وی گفت: بدون تردید حتی اگر سالانه ۱۰ درصد از 
طرح تفصیلی شهر بوشهر نیز اجرا شود این موضوع 
به زیباسازی شهری و بهبود وضعیت ترافیک کمک 
شــایانی خواهد کرد. رئیس شــورای اسلامی شهر 
بوشهر نیز گفت: عملیات اجرایی تخریب و بازگشایی 
گذر حدفاصل میدان دواس منتهی به کوچه شهید 
رضا موتمن یکی از مطالبات اصلی ساکنان این محله 
بــود که پــس از چندین مرحله پیگیری مجدانه و 
همکاری خانواده شهید موتمن این خواسته محقق 
شــد.وحید نیک روش افزود: در این راســتا از حوزه 
های حقوقی و املاک شهرداری برای اجرایی شدن 
این پروژه و همچنین اعضای شورا برای تصویب آن 
کمال تشکر را داریم.وی ادامه داد: عملیات تخریب 
و بازگشــایی گذر حدفاصل خیابان شهید بهشتی 
منتهی به خیابان شــهدای نیدی نیز  آغاز گردیده 
است. نیک روش افزود: اجرای این پروژه ها در روان 
ســازی جریان ترافیک، ایجاد فضای ســبز و بویژه 
تسهیل در خدمات رسانی بهتر بخش هایی مانند 
اورژانس و آتش نشــانی نیز کمک شــایانی خواهد 
کرد.وی عنوان کرد: با توجه به اهیمت بازگشــایی 
معابر شورای شهر بوشهر نسبت به بازگشایی معابر 

حمایت ویژه دارد.

ج: نائب رییس شورای شهر کر

لایحه تفویض اختیار به شهردار 
منتخب کرج تصویب شد

البرز / گروه اســتانها :نائب رییس و ســخنگوی 
شــورای اســلامی کلانشــهر کرج گفت: لایحه 
۲ فوریتــی تفویض اختیار به سرپرســت جدید 
شــهرداری کرج به تصویب رســید.عمار ایزدیار 
عنوان کرد:این جلســه با حضور سرپرست جدید 
شــهردار منتخب کلانشهر کرج برگزار شد ضمن 
آنکه طی لایحه ۲ فوریتی موضوع تفویض اختیار 
به سرپرست شهرداری داده شد.سخنگوی شورای 
اسلامی شهر کرج اظهار داشت:تصویب این لایحه 
به منظور پیشبرد و تسریع در  اجرای برنامه های 
اجتماعی، اقتصادی ، فرهنگی ، عمرانی، خدماتی 
و ... اختیارات به مهرداد کیانی به عنوان سرپرست 
شهرداری کرج ابتدا دوفوریت به اتفاق آراء حاضرین 
به تصویب رسید، سپس اصل لایحه با قید اینکه 
بند یک انجام و تصویب معاملات و نظارت بر آنها 
بــه اســتناد بند ۱ ماده ۳۱ اعــم از خرید فروش، 
مناقصه، مزایده، اجاره و اســتیجاره اموال منقول 
و غیر منقول تا ســقف بودجه مصوب شــهرداری 
و همچنیــن اختیارات قانونی آئین نامه معاملاتی 
ملاک کلانشهرها پیرامون ترک تشریفات مناقصه و 
مزایده تا سقف حد نصاب اعلامی اصلاح و  به اتفاق 
آراء حاضرین تصویب و به تفویض شــد.ایزدیار در 
بخش دیگری از سخنانش به تصویب لایحه خوش 
حسابی اشاره و خاطرنشان کرد:در راستای تسهیل 
و رونق صنعت ســاختمان و قانون جهش مسکن 
لایحه خوش حســابی به تصویب شورای اسلامی 
شــهر رســید و در این راستا شهروندان در صورت 
اخذ پروانه ساختمانی و تسویه نقدی قبل از صدور 
پروانه مشــمول ۳۱ درصد تخفیف خواهند شد و 
شهروندان تا پایان آذر ماه می توانند از این تسهیلات 
بهره مند شــوند.نائب رئیس شورای اسلامی شهر 
کرج اذعان کرد:همچنین مودیانی که عوارض بعد 
از کمیسیون را پس از تعیین تکلیف جرائم ماده صد 
بر اساس مصوبه دستورالعمل تقسیط ظرف مدت 
یکماه پس از ابلاغ پرداخت نمایند و مطابق با آئین 
نامه تقسیط نسبت به تعیین تکلیف جرائم ماده صد 
اقدام نمایند  مشمول ۴۰ % تخفیف عوارض بعد از 
کمیسیون و چنانچه در ماه دوم نسبت به تعیین 
تکلیف جرائم ماده صد بر اســاس مصوبه تقسیط 
اقدام نمایند صرفا عوارض بعد از کمیسیون مشمول 

۳۰ % تخفیف خواهند شد.

استانها 6

مدیر پژوهش و توسعه علمی حوزه علمیه خراسان:

کتب حوزوی و معارف اسلامی برگزار شد هفتمین نمایشگاه تخصصی 
مشهد / سمیرا رحمتی

مدیر پژوهش و توســعه علمی حوزه علمیه خراســان گفت: هفتمین 
نمایشگاه تخصصی کتب حوزوی و معارف اسلامی از ۱۴ تا ۲۱ مهر ماه 
در مدرسه علمیه آیت الله خویی پذیرای اساتید، طلاب، پژوهشگران، 
مولفان و عموم مردم بود.هادی حصاری در نشســت خبری هفتمین 
نمایشــگاه تخصصی کتب حوزوی و معارف اســلامی بیان کرد: این 
نمایشــگاه با یک ســال وقفه به دلیل محدودیت های کرونایی و یک 
ســال نیز به صورت مجازی، امســال هفتمین دوره آن به صورت ملی 
در مشــهد برگزار می شــود.وی با بیان اینکه از ناشــران، پژوهشگران 
و مولفان مطرح کشــوری و بین المللی برای حضور در این نمایشــگاه 
دعوت به عمل آمده است گفت: در نمایشگاه تخصصی کتب حوزوی و 
معارف اسلامی ۱۴۰ ناشر حضور پیدا خواهند کرد که از ابن تعداد، ۱۵ 
ناشر از کشورهایی چون لبنان و عراق حضور خواهند داشت.حصاری 
خاطرنشــان کرد: با بررســی های صورت گرفته و شناسایی نیازها در 
نمایشگاه هایی که تاکنون در سالهای گذشته برگزار شده، امسال علاوه 
بر کتب حوزوی و کتاب معارف اسلامی، کتب حوزه کودک و نوجوان 
نیز به این  نمایشگاه افزوده شده است، در گذشته فقط کتب حوزوی 
در این نمایشگاه عرضه می شد، اما با توجه به شناسایی نیازها، کتب 
معارف اسلامی در سه نمایشگاه قبلی اضافه شد و امسال نیز با توجه 
به اهمیت حوزه کودک و نوجوان این بخش به دو بخش دیگر افزوده 

شد. در مجموع سه بخش، آنچه که تاکنون به دبیرخانه نمایشگاه ارائه 
شده، ۱۲ هزار موضوع و عنوان کتاب، در این نمایشگاه عرضه می شود.

مدیر پژوهش و توسعه علمی حوزه علمیه خراسان با بیان این مطلب 
که در حاشــیه نمایشــگاه برنامه های جانبی از جمله برگزاری بیش 
از ۲۵ نشســت و کارگاه علمی کتاب، نشســت های علمی، تخصصی و 
ترویجی و کارگاه های پژوهشی پیش بینی شده است افزود: هفتمین 
نمایشــگاه تخصصی کتب حوزوی و معارف اســلامی در هشت روز از 
۱۴ تا ۲۱ مهر ماه از ساعت ۸:۳۰ صبح الی ۱۷ در مدرسه علمیه آیت 
الله خویی حدفاصل میدان شــهدا و خسروی، پذیرای اساتید، طلاب، 
پژوهشــگران، مولفان و عموم مردم خواهد بود.وی در ادامه با اشــاره 
به این مطلب که دو روز ۱۷ و ۱۹ مهر ماه نمایشگاه به خواهران ارائه 
خدمت خواهد داشــت گفت: هدف از برگزاری نمایشــگاه تامین کتب 
درســی، کمک درســی و مطالعاتی اساتید و طلاب حوزه های علمیه، 
تجهیز کتابخانه های مدارس علمیه و تسهیل در اختیار گذاری کتب 
مورد نیاز معارف اسلامی اساتید و طلاب است.حصاری بیان کرد: هر 
ســاله آغاز ســال تحصیلی مدارس حوزوی در نیمه اول شــهریور ماه 
بوده ولی امســال به دلیل ایام اربعین و دهه آخر صفر دروس ســطح 
عالی از ۱۰ مهر ماه به صورت رســمی آغاز و برخی مدارس نیز از ۱۲ 
شــهریور ماه بازگشــایی و در برهه ای نیز تعطیل شــد و از ابتدای این 
هفته بازگشایی شده است.وی با تاکید بر این مطلب که این نمایشگاه 

در تامیــن منابــع مورد نیاز کتابخانه های مدارس علمیه نقش مهمی 
دارد تصریــح کــرد: ما بیش از ۱۸۰ کتابخانه در مدارس و مراکز علمی 
در خراســان بزرگ داریم که ســالی یک بار به منابع علمی تجهیز می 
شــوند که البته به توانایی ما در تامین منابع بر می گردد و با توجه به 
حمایت های محدود ما، به مدارس تاکید می شــود، کتابهای مرتبط 
با سطح تحصیلی طلاب مدرسه، احصا و کسری ها و نیازهای خود از 
این نمایشــگاه تهیه کنند.حصاری بیان کرد: اعتباری که برای تجهیز 
کتابخانه های ۱۸۰ مدرســه علمیه در نظر گرفته شــده ۸۰۰ میلیون 
تومان است که بین سه تا هشت میلیون تومان بنا به نوع سطح کتابخانه 
ها، اســتاندارهایی که دارند، تعداد مراجعه کننده ای که ان کتابخانه 
دارد، به هر مدرسه ای تعلق می گیرد همچنین در بخش کتب معارف 
اسلامی، ما می خواهیم این کتب را به راحتی در اختیار مخاطب قرار 
دهیم لذا این آثار را معرفی می کنیم.وی با بیان اینکه ما به دنبال این 
هستیم بخشی از این خدمات را متمایز و متفاوت با دیگر نمایشگاه ها 
ارائه دهیم  و صرفا حضور ناشــر در نمایشــگاه نباشــد گفت: برای این 
منظــور حداقــل ۲۰ درصد تخفیف برای خریــد کتب در نظر گرفته 
شــده، همچنین بن هایی در تخفیفات متفاوت با توجه به نوع ســطح 
مراجعه کننده اعم از پژوهشگر، اساتید، ناشر، طلبه و اصحاب رسانه، 
به مراجعه کننده و بازدید کننده داده می شود و اصحاب رسانه نیز با 
خرید از این نمایشگاه می توانند از حمایت های ویژه برخوردار شوند.

گلستان / گروه استانها :سرپرست دامپزشکی استان گلستان گفت: 
در ۶ ماهه ابتدای سال دراستان ۱۱۰ هزار دام سبک و ۱۵ هزار دام 
سنگین واکسینه شدند. علی کاووسی اظهارکرد: از ابتدای سالجاری 
تاکنون حدود ۵۰ هزار مورد بازدید از محل های عرضه محصولات 
خامی بازید شــده اســت و این اداره کل ۶۰۰ دوره آموزشــی برای 
کنترل بیماری ها برای دامداران و مرغداران گلستانی برگزار کرد.

وی ادامه داد: درحال حاضر ۹ کشتارگاه دام و ۱۴ کشتارگاه صنعتی 
طیور دراســتان داریم و خوشتبختانه از ابتدای سال بیماری دامی 
مشترک بین انسان و دام گزارشی نشده است.وی افزود: متاسفانه 
با کمبود کشتارگاه در استان مواجه هستیم که باید در شرق استان 

حداقل دو کشــتارگاه و درغرب یک کشــتارگاه نیاز است و سرمایه 
گذاران دراین زمینه ورود کنند و ما اســتقبال می کنیم .وی بیان 
کرد: دراستان روزانه ۸۰۰ تن گوشت سفید تولید می شود و گلستان 
در تولید گوشت سفید در کشور پیشرو است.سرپرست دامپزشکی 
گلستان افزود: گلستان در پرورش طیور، دام و آبزیان از قطب های 
کشــور محسوب می شــود که در حوزه دامپروری حدود ۷۰ هزار 
بهره دار وجود دارد.وی خاطر نشــان کرد: روزانه ۸۰۰ تنُ گوشــت 
مرغ در گلستان تولید می شود که ۸۰ درصد مرغ تولیدی استان به 
استان های همجوارحمل می شود و از ابتدای امسال ۱۰۹ میلیون 

قطعه مرغ در ۷ کشتارگاه گلستان ذبح شده است.

کسینه شدند 110 هزار دام سبک در گلستان وا

خبر  ویژه

معاون سازمان ثبت اسناد و املاک کشور: 

کشور صدورسند مالکیت تک برگی برای 98 درصد اراضی ملی 
معاون امور اســناد ســازمان ثبت اسناد و املاک کشور گفت: برای ۹۸ 
درصد اراضی ملی کشور، نقشه کاداستر تهیه و سند مالکیت تک برگی 
صادر شده است.صفدر کشاورز در حاشیه آئین تودیع و معارفه مدیرکل 
اســناد و املاک اســتان اردبیل اظهار کرد: با توجه به ضرورت اجرای 
قانون جامع حدنگار و اجرای نقشــه کاداســتر و صدور اسناد مالکیت 
تک برگی برای اراضی ملی کشــور، با حمایت های مســتمر قوه قضائیه 
و ســازمان جهاد کشــاورزی، تقریبا برای ۹۸ درصد اراضی ملی کشور 
نقشــه کاداســتر اجرا و سند مالکیت صادر شده است.وی افزود: اراضی 
باقیمانده مربوط به اراضی زراعی در اســتان ها و به مقدار ۱۸ میلیون 
هکتار است که در سنوات گذشته مشمول قانون اصلاحات ارضی بوده 
و برای آنها اسناد مالکیت به صورت مشاعی به مردم تحویل داده شده 
بود.معاون امور اســناد ســازمان ثبت اسناد و املاک کشور ادامه داد: تا 
امروز برای نزدیک به یک میلیون و ۸۰۰ هکتار از این اراضی، نقشــه 

کاداستر تهیه و اسناد مالکیت تک برگی صادر شده است و برای بقیه 
اراضی، طبق جلساتی که با وزارت جهاد کشاورزی و مسئولان مربوطه 
داشتیم، مقرر شد قطعاتی که تا سال ۱۳۸۵به صورت مفروض وجود 
داشته و با استفاده از عکس های هوایی محرز شده است، به هر میزان 
که باشــد، اســناد مالکیت زراعی صادر شود.کشاورز گفت: با توجه به 
همکاری بین ســازمان ثبت اســناد و املاک و وزارت جهاد کشاورزی، 
از مردم و کشــاورزان انتظار داریم از این فرصت اســتفاده کرده و برای 
دریافت اســناد مالکیت به اراضی زراعی خود، به شــرط مستقل بودن 
قطعات، به ادارات ثبت اسناد و املاک مراجعه و پرونده تشکیل بدهند.
معاون امور اسناد سازمان ثبت اسناد و املاک کشور گفت: با صدور سند 
مالکیت برای این ۱۸ میلیون هکتار اراضی زراعی باقیمانده، تقریبا کار 
تهیه نقشه کاداستر و صدور سند مالکیت تک برگی برای اراضی ملی 
و زراعی کشــور به پایان خواهد رســید.حجت الاسلام حسین کثیرلو 

رییس کل دادگستری استان اردبیل نیز در این آئین گفت: سند تحول 
در حوزه ثبت اسناد و املاک که به امضای مقام معظم رهبری رسیده، 
مایه افتخار اســت و در حوزه ثبت و اجرای نقشــه های کاداستر، صدور 
اسناد مالکیت و کاهش پرونده های اختلاف اراضی کاربرد مفیدی دارد.
وی افزود: ویژگی مهم این سند توجه به بعد الکترونیکی و تحقق فناوری 
روز در آن است و اسناد مالکیت قبلی همواره منشاء برخی مشکلات و 
دعاوی بوده است اما با ترویج فناوری روز و ارائه آموزش های لازم، باید 
به ســوی الکترونیکی شــدن و بهره مندی از فناوری در تهیه نقشه ها و 

صدور اسناد مالکیت حرکت کنیم.
در پایان این آئین، با قدردانی از رحیم محمدی مدیرکل ثبت اسناد و 
املاک استان اردبیل، نادر خدادادیبه عنوان مدیرکل جدید این اداره 
کل معرفی شد.استان اردبیل با یک میلیون و ۲۸۰ هزار نفر جمعیت 

و ۱۲ شهرستان در شمال ایران واقع شده است.
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كوتاه از جامعه

دانشگاه ها از  بودجه ریزی دلسرد شدند

ک دانشجویان سالی سخت برای خورد و خورا
  فاطمه زارعی / گروه جامعه

مهر ماه، خود به تنهایی یک فصل است 
برای بازگشــایی ســال جدید تحصیلی 
دانشــگاه ها و مراکز آموزش عالی. مهری 
که دانشــجویان ورودی قدیم، چمدان 
خــود را بســته و میهمــان خوابگاه ها 
می شــوند و دانشجویان جدید هم خود 
را برای قدم زدن در حیات و کلاس های 
دانشگاه آماده می کنند، خانواده ها هم به 
بهانه تأمین خوابگاه و غذای فرزندشان، 
آنها را راهی شــهری دیگــر برای ادامه 
تحصیل می کنند.هر چند دانشــگاه ها 
خود را آماده میزبانی از دانشجویان کرده 
اند اما بزرگترین دغدغه و نگرانی شــان، 
تأمیــن کمی و کیفــی نیازهای رفاهی 
دانشــجویان است. مسأله ای که برخی 
روســای دانشــگاه ها را بر آن داشت تا به 
وزیــر علوم و حتی رییس جمهوری نامه 
بنویســند و خواهان توجه بیشتر دولت 
نسبت به برطرف ساختن موانع مالی، بر 

سر راه امور رفاهی دانشجویان باشند.

 پیگیری عاجزانه بودجه 
از سازمان برنامه و بودجه

در این زمینه فرهاد رهبر، رییس دانشگاه 
تربیت مدرس ۱۵ تیرماه امسال، نامه ای 
چند بندی که حکایت از مشکلات عدیده 
این دانشــگاه و اعضای هیأت علمی اش 
از بعُد مالی داشــت، به رییس جمهوری 
نوشت.در یکی از این بندها آمده بود: در 
حال حاضر بیشتر بودجه دانشگاه ها برای 
پرداخــت حقوق و مزایای اعضای هیأت 
علمی و کارمندان قراردادی و شرکتی و 
تأمین تغذیه دانشجویی و امور خوابگاه ها 
و ساخت ساختمان های نیمه تمام صرف 
می شود و عملًا میزان ناچیز و بسیار کمی 
یعنــی بین ۱۰ تــا ۲۰ درصد از بودجه 
برای امور آموزشــی، پژوهشی، فناوری، 
تعمیر و تجهیز آزمایشگاه ها، روابط بین 
الملل و دیپلماســی علمی، فرصت های 
مطالعاتــی نــه به منابع علمــی و امور 
فرهنگی و دانشــجویی باقی می ماند.در 
ادامه این نامه آمده است: نحوه تخصیص 
همین بودجه ناکافی مصوب دانشگاه ها 

توسط سازمان برنامه و بودجه نیز مشکل 
مازادی است. هر ماه دانشگاه باید عاجزانه 
و دور از شأن و جایگاه علم و عالی، دریافت 
بودجه ماهانه خود را در ســازمان برنامه 
و بودجه پیگیری کند.به گفته دانشــجو، 
ادامــه رونــد کمبود بودجــه برای امور 
دانشــگاه قطعــاً باعث افــول کیفیت 
آموزشی پژوهشی و فناوری، فرهنگی و 
کاهش رضایتمندی در بین دانشگاهیان 
خواهد شد.او دلسردی روسای دانشگاه 
هــا را هم نهیــب زده و گفته: ادامه روند 
نامناســب فعلــی در تخصیص بودجه 
ماهانه دانشــگاه ها نیز باعث دلســردی 

مدیران دانشگاه ها می شود.

گر بودجه تأمین نشود... ا
نگران تر از رییس دانشگاه تربیت مدرس، 
رســول جلیلی، رییس دانشگاه صنعتی 
شــریف بود.او که در اجلاس شهریورماه 
روســای دانشگاه ها شــرکت کرده بود 
از مهمتریــن و اصلــی تریــن دغدغه 
سکانداران آموزش عالی کشور سخن به 
میان آورده و گفته بود: رؤسای دانشگاه ها 
در این نشســت با اشــاره به مشکلات و 
افزایش قیمت  هایــی که در حوزه تهیه 
غذای دانشجویی وجود دارد، از سازمان 

برنامــه  و بودجه خواســتند کمک های 
لازم در زمینــه تهیه غذای با کیفیت به 
دانشــگاه ها ارایــه بدهد.به گفته رییس 
دانشگاه صنعتی شریف، رئیس سازمان 
امور دانشــجویان هم قول مســاعد داد 
دانشگاه ها در نیمسال اول سال تحصیلی 
جدید از جهت تغذیه دانشجویی مشکلی 
نخواهند داشــت.بر اســاس ســخنان 
جلیلی، روسا به این بحران اشاره کردند 
که اگــر تخصیص های مربوط به غذای 
دانشــجویی به موقــع صورت نگیرد، در 
فرآینــد خریــد مواد اولیــه و قرارداد با 

پیمانکاران ایجاد خلل می شوند.

 مقایسه غذایی دانشجویی 
کچری با ساندویچ های لا

در این میان، هر چند قرارداد با پیمانکاران 
جدید و قدیم، تأمین مواد اولیه غذاهای 
رستوران ها شــامل گوشت، مرغ، برنج 
و روغن، بهســازی و تعمیر خوابگاه ها، 
صنعتی ســازی آشپزخانه ها و مواردی 
از ایــن قبیل، تبدیل بــه طومار دغدغه 
اصلی روســای دانشگاه های کشور شده 
امــا صندوق رفاه با زرث قاطع اعلام می 
کند امسال بهترین خوابگاه ها در اختیار 
دانشجویان قرار دارد و قیمت غذایی که 

افزایش یافته است به هیچ عنوان با قیمت 
ســاندویچ های رســتوران های خارج از 
دانشــگاه قابل مقایســه نیست.مسعود 
گنجی، رییس صندوق رفاه دانشجویان 
وزارت علوم درباره آمادگی آموزش عالی 
برای ارایه خدمات رفاهی به دانشجویان، 
مــی گوید: وضعیت موجود در جامعه را 
می دانیــد که به چه صورتی اســت. یک 
ساندویچ، چقدر برای شما تمام می شود؟ 
شما را با سه هزار تومان برای صبحانه به 
هیچ رستورانی نمی برند اما ما قرار است 
برای صبحانه فقط سه هزار تومان، برای 
ناهار ۶ هزار تومان و برای شام چهار هزار 
تومان از دانشــجو بگیریم.گنجی درباره 
تأمین مواد اولیه غذایی دانشــگاه ها این 
خبر را داد که از وزارت جهاد کشاورزی 
خواســته ایم شــرایط دانشــگاه هــا را 
ضروری تــر از جامعــه در بازار ببینند. با 
این حال دانشگاه ها خودشان مواد اولیه 

را تهیه کرده اند.

تغییر کاربری خوابگاه های استیجاری 
به نفع دانشجویان

بر اساســا این  گزارش، علاوه بر تأمین 
غذای دانشــجویان و بحران های پیش 
روی آن، دانشــگاه ها با بحران جدی تر 

دیگری در خوابگاه ها دســت و پنجه نرم 
می کنند. این مسأله در فروردین امسال 
و همزمان با بازگشایی دانشگاه ها بعد از 
۲ سال، نمود بیشتری داشت.از آنجایی 
که دانشــگاه ها علاوه بــر خوابگاه های 
ملکــی، خوابگاه هــای اســتیجاری را 
هــم در اختیار دانشــجویان قرار داده 
بودنــد، تعداد زیادی از این خوابگاه های 
غیرملکی همزمان با شیوع ویروس کرونا 
تغییر کاربری داده و بازگشت به کاربری 
اصلی شــان آن هم بعد از ۲ سال حضور 
نیافتن دانشجویان در این ساختمان ها، 
کار آســانی نبود.در نتیجه ترم تحصیلی 
گذشته، دانشجویان سختی های زیادی 
برای اســکان در خوابگاه متحمل شدند.

رییس صندوق رفاه دانشــجویان در این 
باره می گوید: در همه سفرهای استانی 
که داشــتیم، کاربری این خوابگاه ها را 
برای اسکان دانشجویان تغییر دادیم. در 
حــال حاضر ۲۱۶ هزار ظرفیت خوابگاه 
ملکــی و ۳۴ هــزار ظرفیــت خوابگاه 
اســتیجاری داریم که در سال تحصیلی 
پیش رو به دانشــجویان اختصاص می 
یابد.به گفته گنجــی، افزایش ظرفیت 
خوابگاه ها در مقایســه با ســال ۹۸ که 
ویروس کرونا شیوع پیدا کرد، ۲۰ درصد 
افزایــش یافــت، در حالی که می دانیم 
تعداد دانشــجویان رو به کاهش اســت.

گنجی به این نکته هم اشــاره می کند 
کــه وزارت علــوم در خصوص افزایش 
ظرفیــت خوابــگاه ها عملکــرد خوبی 
داشــت.رییس صندوق رفاه در پاسخ به 
این سوال که بزرگترین بحران خود را در 
ســال تحصیلی جدید چه موضوعی می 
دانید، مانند سایر روسای دانشگاه ها به 
بودجه اشــاره می کند و می گوید: البته 
بزرگتریــن بحــران نداریم و اگر بودجه 
دانشــگاه ها کم نیاید، مشــکلی از نظر 
رفاهی نخواهیم داشت.مشاور وزیر علوم 
درباره بهسازی و بازسازی خوابگاه های 
نیازمند تعمیر هم می گوید: خوابگاه ها را 
طوری بازسازی کرده ایم که دانشجویان 
در طول عمر تحصیلی شان در دانشگاه 

ندیده اند. 

7جامعه
رئیس کمیسیون نظارت شورای شهر تهران:

ک  گذاری قانونمند املا وا
شهرداری تهران دنبال شود

رئیس کمیسیون نظارت و حقوقی شورای 
شــهر تهران درباره سرانجام بازپس گیری 
املاک شــهرداری، گفــت: مواردی که از 
طرف هیات رئیســه شــورا به کمیسیون 
حقوقی و نظارت ارجاع شده، بررسی شده و 
پاسخ مکتوب دادیم. به طور مثال  یک مورد 
بررسی و متوجه شدیم واگذاری که صورت 
گرفتــه، تغییر کاربری در آن اتفاق افتاده 
که آن را به صورت مکتوب به هیات رئیسه 
پاسخ دادیم.مهدی اقراریان افزود: یکی از 
مسائل و موضوعاتی که در دوره  ششم باید 
دنبال شود، بحث واگذاری قانونمند املاک 
و ظرفیت هایی اســت که شهرداری تهران 
دارد. قانــون این اجازه را به شــهرداری ها 
داده که این واگذاری را براســاس ضوابط 
انجــام دهند اما به نظــر من باید نظام مند 
باشــد و مسیر قانونی خودش را طی کند.
اقراریان یادآور شد: اگر پرسنل شهرداری 
و شهروندان، گزارشاتی دال بر سوء استفاده 
از این اموال و املاک دارند حتما به کمیته  
نظارت کمیســیون حقوقی و نظارتی شورا 

ارسال کنند تا ما دنبال کنیم.

 ساماندهی 38 لکه صنعتی 
در استان تهران 

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری 
تهران در تشــریح ســاماندهی لکه های 
صنعتی در اســتان تهران گفت: با تعیین 
محــدوده ۳۸ لکه صنعتی در تهران ضمن 
حلوگیری از ساخت و ساز غیر مجاز قطعا 
ســاماندهی واحدهای صنعتی مستقر در 
این نواحی نیز به زودی آغاز خواهد شد.وی 
افــزود: تعیین محدوده این نواحی درگام 
نخست در دستور کار حوزه اقتصادی قرار 
گرفته است. بی تردید تعیین محدوده لکه 
های صنعتی استان با اخذ نظر فرمانداران 
و بــدون توجه به هر گونه زیاده خواهی ها 
برای افزایش محدوده و با رعایت مصوبات 
واجمــاع مدیران صورت مــی گیرد.وی 
افزود: این ســاماندهی بر اســاس مصوبه 
هیــات وزیران در دســتور کار قرار گرفته 
اســت و پس از تصویب نهایی در شــورای 

برنامه ریزی استان ابلاغ خواهد شد.

از آخرین وضعیت انبارهای 
؟ هلال احمر چه خبر

رئیــس جمعیت هلال احمر درباره آخرین 
وضعیت تجهیزات هلال احمر، گفت: برای 
خرید ۹۰۰ دستگاه آمبولانس و خودوری 
نجات اقدام کرده ایم خوشــبختانه منابع 
مورد نیاز هم تامین شــده اســت و تا پایان 
سال بیشتر اعظم این تجهیزات به ناوگان 
اضافه خواهد شــد. پیرحســین کولیوند 
افــزود: در مجمــوع به ۶ هزار آمبولانس و 
خــودروی نجات نیاز داریم و این موارد را 
به دولت اعلام کرده ایم و آنها نیز با خرید 
ایــن تجهیزات موافقت کرده اند فقط باید 
تامیــن منابع صــورت بگیرد تا بتوانیم هر 
سال تعدادی را به ناوگان اضافه کنیم.وی 
بــا بیان اینکه تجهیز بخش امداد و نجات 
به خوبی پیش می رود، گفت: یک ســری 
تجهیزات حفاظتــی نیز برای امدادگران 
احتیــاج داشــته ایــم که این مــوارد نیز 
خریداری شــده و همچنیــن تجهیزات 
بــرای حفاظت از مصدومان نیز خریداری 
و به انبارها اضافه شده تا در مواقع ضروری 
و نیاز مورد اســتفاده قرار بگیرد.کولیوند با 
بیان اینکه به یک ســری اقلام زیستی نیز 
نیاز داشــتیم، گفت: شرکت نساجی هلال 
احمر در حال تولید اقلام زیستی از جمله 
چادر و پتو اســت. در حال حاضر وضعیت 
انبارها کاملا مناسب است.همچنین با چند 
شــرکت بزرگ وارد قرارداد شده ایم تا در 
زمــان بحران در کوتاه ترین زمان بتوانند 
اقــلام مورد نیاز زیســتی را تامین کنند.
وی دربــاره تامین بالگــرد گفت: یکی از 
مشــکلات جدی هلال احمر تامین بالگرد 
اســت متاسفانه تعدادی از بالگردها زمین 
گیر هســتند. بهترین راه در این زمینه نیز 
این اســت در بودجه سال ۱۴۰۲ از سوی 
دولــت و مجلس به ما کمک شــود تا هم 
بتوانیم این بالگردها را بازسازی و هم بالگرد 
جدیــد به نــاوگان اضافه کنیم.وی با بیان 
اینکــه در حال حاضر جمعیت هلال احمر 
بالگرد دید در شب ندارد، گفت: اگر تامین 
بودجــه صورت بگیرد حتما بالگرد دید در 
شــب هم به مجموعه ناوگان هوایی اضافه 
خواهیم کرد. البته رییس سازمان مدیریت 
بحــران نیز در این باره وعده داده اند که به 

ما کمک کنند.

 نکاتی که باید درباره یک پرستار خوب 
در منزل بدانیم

 نحوه زندگی  نسل امروز 
با  گذشته متفاوت است 

  وحید حاج سعیدی / روزگار 
زندگــی در عصــر حاضر تحت تاثیر مولفه 
های فراوانی قرار گرفته است و به جرات می 
توان گفت نحوه و ساختار زندگی نسل امروز 
با زندگی افراد در دهه های گذشته تفاوت 
های ماهوی فراوانی پیدا کرده اســت. در 
زندگی کنونی به دلایل مختلف اجتماعی، 
اقتصــادی و حتی فرهنگی، خانواده ها در 
انجــام برخی از امــورات روزمره زندگی، 
مجبور به درخواست کمک از سایرین می 
باشند.افرادی که برای انجام امورات منزل 
دعوت به کار می شوند، عموماً شامل پرستار 
کودک یا افراد کهنسال، نظافتچي، باغبان 
و پرســتار می شود. هر چند آشپز، خیاط، 
فیزیوتراپ، تزریقاتچی، گفتاردرمان، معلم 
خصوصی موسیقی، زبان انگلیسی، ورزش، 
نقاشــی و ... هم در زمره افرادی هســتند 
کــه کار در منــزل را تجربه می کنند، ولی 
تعداد این افراد به نسبت نیروهای خدماتی 
خیلی کمتر اســت. طریقه یافتن این افراد 
نیــز مراجعه بــه دفاتر خدماتی یا کار یابی 
است و البته برخی از آنها نیز دارای کارت 
ویزیت هســتند و یا از طریق دوســتان و 
آشنایان به دیگران معرفی می شوند. اکثر 
ایــن افراد دوره خاصــی را نگذرانده اند و 
بیشــتر به منظور فرار از مشــکلات مالی 
و بهبــود اوضاع معیشــتی گام در این راه 
نهاده اند.به کارگیری پرســتار به منزل به 
دلایل گوناگون صورت می گیرد. نگهداری 
از کودک، افراد سالمند و افراد بیمار از جمله 
دلایل استفاده از پرستار در منزل می باشد. 
هر چند مراقبت از کودکان و افراد مسن نیز 
شرایط خاص خود را داراست ولی پرستاری 
از افراد بیمار در منزل از حساسیت بیشتری 
برخوردار اســت.بهرحال اطلاع از ویژگي 
هاي یک پرســتار خوب خانــه همواره از 
سوالات مورد بحث خانواده ها بوده و هست 
و افراد علاوه بر تلاش در جهت یافتن فردی 
مناســب از نظر اطلاعات پزشــکی، نگران 
انطباق شــرایط پرستار با ساختار فرهنگی 
و اجتماعــی خانواده خویش نیز هســتند.
ذکر این نکته ضروری است که افرادی که 
قصد دارند از پرستار در منزل کمک بگیرند، 
باید به دو بعُد شــخصیتی و پزشکی قضیه 
توجــه کنند و یکی را فدای دیگری نکنند.
هر چند صحت در اجراي فرامین پزشــک 
مهمترین وظیفه یک پرستار در خانه است 
ولی شخصیت، رفتار و نوع نگرش او در قبال 
نیاز های بیمار نیز از ضروریات است. پزشک 
مسئول معاینه، تجویز دارو و کنترل علائم و 
نشانه هاي تشدید یا بهبود بیماري است و 
این بیمار، خانواده و شخص پرستار هستند 
که باید از فرامین پزشک تا بهبودي کامل، 
پیروي کنند.بنابراین یک پرستار در منزل 
باید دارای ویژگی ها و روحیه منحصر به فرد 
باشد و هیچگاه خود را هم رده با پزشک و 
یا گاهی بالاتر از پزشــک احساس نکند.در 
واقع پرســتار هیچ گاه حق ندارد اظهارات 
و نقطه نظرات خود را بر فرامین پزشــک 
ارجــح بداند و یا در موارد اورژانســی خود 
اقدام به تجویز دارو یا تغییر در شرایط بیمار 
کند و باید بلافاصله با پزشــک، اورژانس یا 
بستگان بیمار تماس حاصل کند.وضعیت 
جســمانی و فیزیکی پرســتار نیز در انجام 
امور محوله بسیار مهم است. در مراقبت از 
بیمــاران خاص، پرهیز از خواب آلودگي و 
نداشتن خواب سنگین امری بسیار حیاتی 
اســت. در حقیقت یک پرستار باید بتواند 
با کوچکترین صدا یا تماس از خواب بیدار 
شــود.و همواره هوشیار  باشد. پرستار باید 
ســعي کند ایــن قابلیت را در خود تقویت 
کنــد چــرا که علاج واقعــه را باید قبل از 
وقــوع کرد و چه بســا یک چرت کوتاه در 
یــک لحظه بحراني، منجر به بروز حوادث 
ناگواري خواهد شد.به هرحال همانطور که 
در بیمارستان وظیفه محافظت و مراقبت از 
بیماران، بر عهده پرســتاران کشیک است، 
در منــزل نیز وظیفــه مراقبت از بیمار به 
عهده پرســتار است.همچنین یک پرستار 
در منــزل عــلاوه بر اینکه باید از نظر فني و 
پزشکي در کار خود مهارت داشته باشد تا 
بتواند وظایف محوله خود را به نحو احسن 
انجام دهد، از نظر اجتماعی و شــخصیتی 
نیــز باید در ســطح بــالای اجتماعی قرار 
داشته باشــد. عطوفت و مهرباني، داشتن 
تحصیلات مرتبط، محتاط و هوشیار بودن، 
ساکت بودن )انجام کار بدون سر و صدا( و 
شاد بودن از مولفه هاي یک پرستار خوب 
و موفق به شــمار مــي رود.علاوه بر موارد 
مذکور یک پرســتار در خانه باید از ویژگی 
های شخصیتی دیگری نیز برخوردار باشد 
که عبارتند از: خونسردی و کنترل اوضاع، 
همدردی با بیمار، رعایت موارد ایمنی، فرز 
و چالاک بودن، شادي و سرزندگي، رعایت 
نظم و بهداشت، پرهیز از سرو صدای بلند، 

صداقت در گفتار و رفتار.

خبر ویژه

وزیــر آمــوزش و پرورش، با اشــاره به نحوه 
ســاماندهی بازمانــدگان از تحصیل دوران 
شــیوع کرونا، گفت: از حدود ۹۰۰ هزار نفر 
بازماندگان از تحصیل، حدود ۱۲۷ هزار نفر 
در فروردیــن و اردیبهشــت ماه که مدارس 
بــاز شــده بودند به چرخه تعلیــم و تربیت 
بازگردانده شــدند، از ســوی دیگر جلسه  ای 
هم با معاون اول ریاســت جمهوری پیرامون 
فعالسازی قرارگاه عدالت تربیتی داشتیم که 

آقای مخبر در این جلسه دستور داد تا بودجه 
لازم به منظور ســاماندهی این بخش تامین 
شود.یوســف نوری افزود: هم اکنون تعدادی 
از بازماندگان از تحصیل بانوانی هســتند که 
ازدواج کرده انــد اما آنها هم نباید از تحصیل 
باز بمانند بنابراین طرح فعالســازی قرارگاه 
عدالت تربیتی در راســتای ســاماندهی این 
افراد اجرا می شــود.همچنین ما در راستای 
استفاده از ظرفیت و ابزارهای این زیست بوم 

جدیــد در حال راه اندازی مدرســه مجازی 
ایران در اپلیکیشن شاد هستیم تا بازماندگان 
از تحصیلــی که بــه هیچ وجه امکان حضور 
در مــدارس را ندارند در این محیط تحصیل 
کننــد و برای آنها مدرک هم صادر خواهیم 
کرد ضمن اینکه بخشــی از کار هم از طریق 
شــبکه آموزش صدا و ســیما در حال انجام 
اســت که از ســاعت ۱۴ به بعد بخشی از این 

نوع آموزش را پوشش می دهد.

مدرسه مجازی ایران به کمک بازماندگان از تحصیل می آید

اینفوگرافی 
خ جریمه های رانندگی  آیا اصلاح نر

در راه است؟
 رئیس اداره حقوقی پلیس راهور فراجا در مورد انضباط اجتماعی و رعایت مقررات 
راهنمایــی و راهنمایــی، گفــت: پلیس راهور نقش تصویــب کننده در جریمه های 
راهنمایی و رانندگی ندارد و تنها نقش پیشنهاد دهنده دارد.سرهنگ محسن صوفی 
افزود: بر اساس ماده ۲۱ و۲۲ قانون رسیدگی به تخلفات راهنمایی و رانندگی میزان 
جریمه ها به تصویب هیات دولت می رسد و هر ۳ سال یکبار امکان تعدیل جریمه ها ی 
راهنمایی و رانندگی وجود دارد که در ۷ سال گذشته به دلایل متعدد اعم از مسائل 
اقتصــادی جامعــه نرخ جریمه ها تغییری نکرده اســت.صوفی افزود: پلیس راهور بنا 
به وظیفه پیشــنهاد دهندگی خود، افزایش میزان جرایم را با تمرکز به تخلف های 
حادثه ســاز پیشــنهاد داده اســت که باید در هیات وزیران مصوب شود.وی در ادامه 
یکی از برنامه های در دســتور کار پلیس راهور را رنگبندی گواهینامه های رانندگی 
عنوان کرد و بیان داشــت: در صورت تصویب و اجرایی شــدن این پیشــنهاد پلیس 
راهور، گواهینامه های راهنمایی و رانندگی در سه رنگ و رده رنگ بندی می شود و 
به تناسب عدم تخلف رانندگان رنگ گواهینامه ارتقاء می یابد.صوفی افزود: با انجام 
رنگ بندگی گواهینامه ها و تشویق رانندگان برای ارتقاء به رده و رنگ بالاتر، رانندگان 
به ســمت رعایت مقررات راهنمایی و رانندگی و عدم تخلف ترغیب می شــوند.وی 
در ادامه در تشــریح برنامه های پلیس راهور به منظور اســتفاده از ظرفیت مردمی در 
راستای برقراری نظم و امنیت با اشاره به طرح همیاران پلیس، گفت: طرح همیاران 
پلیس یکی از اقدامات شــاخص، موفق و اثر گذار پلیس راهنمایی و رانندگی بود و 
با کمک آموزش و پرورش انجام شــد و اجرای این طرح نشــان داد که تذکر توســط 
کــودکان خانــواده در کاهش تخلفات رانندگــی والدین نقش دارد.همچنین پلیس 
راهور به جهت اینکه بانوان نقش آموزشــی و فرهنگی بســیار خوبی را می توانند در 
مســائل ترافیکی، فرهنگ ترافیک و اصلاح رفتارهای ترافیکی ایفا کنند از دو ســال 
قبل طرح  بانوان فرهنگ یار ترافیک  را با آموزش جامعه هدف در مرحله اول، بانوان 
شاغل در سازمان ها، ادارات، نهادها و موسسات، سازمان ها و نهادها آغاز کرده است.

  وقتی می خوایم ماشین پارک کنیم
وقتی می خوام ماشینم رو پارک كنم سعی می كنم ماشینم رو جوری پارک كنم كه هم مزاحم عابر پیاده 

نشم و هم دیگران بتونن ماشین شون رو پارک كنن!. / منبع: بهداشت نیوز
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سواحل صخره ای؛ از مهم ترین 
جاذبه های دیدنی شهر چابهار

از مهم تریــن جاذبه هــای دیدنی شــهر چابهار، 
ســاحل صخره ای زیبا این شهر اســت. در شهر 
چابهار می توان انواع سواحل شــنی، صخره ای، 
خزه ای و... را مشــاهده کرد. یکــی از جاذبه های 
گردشگری و ســواحل چابهار، ساحل دریا بزرگ 
یا ساحل صخره ای است. ساحل صخره ای چابهار، 
از جذاب ترین مقاصد برای گردشــگران به شمار 
می رود، که بیشــتر برای موج های خروشــان و 

موج فشان های خود شهرت دارد.
 شهر چابهار به عنوان تنها بندر اقیانوسی ایران به 
حساب می آید. این شهر، تنها بندر تجاری ایران به 
شمار می رود که به طور مستقیم با دریای عمان و 
اقیانوس هند ارتباط دارد. به همین سبب این بندر، 
از لحاظ کشتیرانی و اقتصادی، در منطقه جنوب 
شرقی کشــور و شــهر چابهار از اهمیت ویژه ای 
برخودار است؛ با این حال، شــهر چابهار یکی از 
قطب های گردشــگری ایران اســت که به شهر 

همیشه بهار شهرت دارد.
در چابهار، برخی از زیباترین سواحل ایران وجود 
دارند. یکی از این سواحل، سواحل دریای بزرگ یا 
صخره ای است. همان گونه که از نامش پیدا است، 
این ســاحل با صخره های خود از دیگر ســواحل 
متمایز اســت. در این منطقه، صخره های بزرگ 
ضربه گیر موج های اقیانوس هستند و آب دریا را به 
آسمان پرتاب می کنند که منظره و چشم انداز بی 

نظیری را به وجود می آورند.
در تمام ایام ســال، موج های دریا با فشار زیاد به 
ســاحل صخره ای برخورد می کنند، با این حال، 
به هنگام وزش باد های موسمی از سوی اقیانوس، 
موج های سرع و شدت بیشــتری پیدا می کنند و 
پس از برخورد با صخره ها، ارتفاعی بالغ بر ۱۵ متر 
می گیرند؛ همین موضوع باعث می شود که ساحل 
صخره ای چابهار و موج های آن برای گردشگران 

بسیار دیدنی و جذاب باشد.

 بهترین زمان سفر به ساحل صخره ای 
شهر چابهار

 شهر چابهار به عنوان شــهر همیشه بهار مشهور 
اســت، پس زمان بازدید و سفر به چابهار بسته به 
شرایط و برنامه ریزی شــما دارد. در فصل بهار و 
تابستان، شهر چابهار نســبت به دیگر شهر های 
جنوبی و ســاحلی، هوای مطلوب تر و خنک تری 
دارد. در فصل پاییز و زمستان نیز هوا چندان سرد 
نمی شــود و باتوجه به آنکه در فصل سرما، گرما 
دلپذیر و لذت بخش اســت، چابهار و سواحل آن 

بسیار دیدنی و جذاب هستند.
ســفر به چابهار در تمام فصول امکانپذیر است و 
جذابیت خاص خود را دارد، با این حال، اگر به دنبال 
آن هستید تا در ساحل صخره ای چابهار، موج های 
خروشان با ارتفاع های بسیار را ببینید، بهتر است 
در اواسط فصل تابستان به این منطقه سفر کنید و 

از سواحل آن دیدن کنید.
در اواسط تابستان یعنی در مرداد ماه، باد های 
موسمی به اوج خود می رســند و همین نکته 
ســبب می شــود تا ارتفاع موج های حاصل از 
برخورد به صخره های سنگی به حداکثر ارتفاع 
خود برسند. این بادها، موج های بزرگی را شکل 
می دهند و مطمئنا تماشای فوران آب در ساحل 
به هنگام غروب آفتاب، بسیار تماشایی و جذاب 

خواهد بود.
پارک ساحل صخره ای چابهار، همیشه و در تمام 
ایام سال پذیرای مردم اســت و از امکانات رفاهی 
خوبی نیز برخودار است و برای بازدید از این سواحل 

نیاز به پرداخت هزینه ای نیست.

تفریحات سواحل صخره ای شهر چابهار
بهترین جنبه ســاحل صخره ای چابهار، بازدید از 
موج فشان های آن اســت که هر گردشگری را به 
وجد می آورد. علاوه بر این، پیــاده روی در طول 
مسیر کنار ساحل صخره ای در هنگام غروب آفتاب 

بسیار لذت بخش و جذاب است.
همچنین تماشای لاک پشــت ها و پرندگان نیز 
از جمله کار هایی اســت که می توانید در ساحل 
صخره ای شهر چابهار تجربه کنید. وجود صخره ها 
باعث شده تا این ســاحل اصلا برای شنا کردن و 
تفریحات آبی مناسب نباشد، از این رو از شنا کردن 

در این سواحل جدا خوداری کنید.
 همچنین از چشیدن طعم غذا های محلی و ساحلی 
شهر چابهار در کنار سواحل صخره ای غافل نشوید، 
در گوشه و کنار این ســاحل، مردم بومی هستند 
که به شکل سیار، ماهی کباب عرضه می کنند که 
می توانید از آن ها این غذا را تهیه کنید و طعم بی 

نظیر آن را تجربه کنید.

گردشگری

گرام  چرا باید لایک های اینستا
خود را مخفی کنیم؟

کارشناســان می گوینــد مخفی کــردن لایک در 
اینستاگرام اضطراب ناشی از مورد پسند قرار نگرفتن 

را کاهش داده و باعث افزایش خلاقیت می شود.
امسال اینستاگرام قابلیتی را به برنامه خود اضافه کرد 
که به هر کاربری این امکان را می دهد تا لایک های 
خود را مخفی کند. تا به حال بسیاری از افراد از این 
قابلیت اســتفاده کرده و در مقابل بســیاری هم فکر 
می کنند این کار، بر نحوه نگاه مشــتریان یا کســانی 
که ســفارش تبلیغات می دهند تاثیر منفی خواهد 

گذاشت
این مقاله برای شما توضیح خواهد داد آیا لازم است 
لایک هــای اینســتاگرام خود را مخفــی کنید و در 
صورت مخفی کردن آیا تاثیری بر الگوی دیده شدن 

پست های شما خواهد گذاشت یا خیر.
هر کسی که قبلًا یک عکس یا ویدیو در اینستاگرام 
پست کرده باشد، احتمالاً از هیجان تماشای لایک ها 
با خبر است. دریافت لایک از دوستان، اعضای خانواده 
یا مشتریان می تواند تجربه ای مملو از ترشح دوپامین، 

هورمون شادی باشد.
 لایک تأییدی اســت که هر آنچه را که در شــبکه 
خود پســت می کنید، برای مخاطبان شــما راضی 
کننــده و جذاب اســت. از طرف دیگر، وقتی برخی 
از پســت ها به اندازه کافی لایک دریافت نمی کنند، 
کاربران اینستاگرام ممکن است برعکس این احساس 
را داشته باشند. مثلا این که محتوای آن ها به اندازه 
کافی خوب نیست. لایک کم در اینستاگرام با افزایش 
اضطراب و افســردگی در کاربران، به ویژه نوجوانان 

مرتبط است.
 در تلاشی برای مقابله با این مشکل، اینستاگرام این 
امکان را برای همه کاربران ارائه داد تا لایک ها را در 
پست های خود مخفی کنند. این حرکت کاربران را 
به دو دســته تقســیم کرده است. برخی از کاربران از 
این رویکرد جدید اســتقبال می کنند و برخی دیگر 
آن را غیــر ضروری می دانند. برای برخی از صاحبان 
مشــاغل کوچک که بسیاری از آن ها به اینستاگرام 
وابسته هستند، تصمیم گیری در مورد پنهان کردن 
لایک ها ممکن اســت آسان نباشد. در این خصوص 
هیچ پاسخ روشنی وجود ندارد، اما اگر به زندگی بدون 
لایک اینســتاگرام فکر می کنید، مواردی هست که 

باید آن ها را در نظر بگیرید.
 

محیط مثبت، خلاقیت بیشتر
 آدام موسری، مدیر اجرایی اینستاگرام دو سال پیش 
گفت که هدف از پنهان کردن لایک های اینستاگرام 
ایجاد یک محیط آنلاین مثبت تر است. او گفت: ایده 
این است که سعی کنیم فشار اینستاگرام را بر کاربران 
کم کنیم، فضای آن را از حالت رقابتی خارج کنیم و به 
مردم فضای بیشتری بدهیم تا روی ارتباط با افرادی 
که دوستشان دارند یا چیز هایی که برای آن ها الهام 
بخش است، تمرکز کنند. همان طور که برای بسیاری 
مشخص است، حذف لایک ها از معادله باعث می شود 

تا خود را بیشتر بیان کنیم.
 

 نیاز به تایید شدن، ریسک پذیری را 
کاهش می دهد

 دار میشی، یک عصب شناس شناختی گفت: طبیعی 
است که افراد بخواهند در رسانه های اجتماعی مورد 

پسند قرار گیرند.
 او گفــت:  ما می خواهیم تعاملات اجتماعی را مفید 
بدانیم. جمع آوری لایک و کامنت در اینستاگرام به 
مغز ما دوپامین می دهد که در نتیجه همه ما هوس 

لایک های بیشتری می کنیم .
 اغلب اوقات، مردم آن قدر غرق این نیاز می شــوند 
که فقط عکس ها یا ویدیو هایی را پســت می کنند 
که فکر می کنند مخاطبانشان را خوشحال خواهد 
کرد. در این صورت اساساً هرگونه اصالت محتوا از 
بین می رود. برخی پســت های اینستاگرام را صرفاً 
بــه ایــن دلیل که لایک کافــی دریافت نکرده اند، 

حذف می کنند.
 

تمرکز بر کیفیت محتوا
 هنگامی که اینستاگرام برای اولین بار آزمایش پنهان 
کــردن لایک هــا را انجام داد، کاربران با این اعلامیه 
مواجه شــدند: ما می خواهیم فالوئر های شــما روی 
آنچه به اشــتراک می گذارید، تمرکز کنند؛ نه تعداد 

لایک هایی که پست شما دریافت می کند.
 چشــمان ما اغلب فوراً به ســمت لایک های یک 
پســت می رود. این را می توان در تمام رسانه های 
اجتماعی مشــاهده کرد. لایک های اینستاگرام، 
رای های منفی Reddit و دکمه دوســت نداشتن 
یوتیوب، همگــی می توانند به عنوان نوعی تفکر 
گروهی عمل کنند. تعداد لایک های بیشتری که 
یــک عکس دریافت می کند باید به معنای خوب 
بودن آن باشــد در حالی کــه ویدیویی که تعداد 
زیادی  نپسندیدن  دریافت می کند، می تواند این 
تصور را ایجاد کند که بد اســت. رســانه اجتماعی 
بدون لایک می تواند به کاربران و سازندگان محتوا 
اجازه دهد تا بر عنصر هنری پشت هر پست تمرکز 

کنند، نه ارقام مربوط به لایک ها.

بررسی اثر یک رژیم غذایی بر درمان زوال عقل
 یک مطالعه جدید نشان داده است که رژیم غذایی مدیترانه ای، با کاهش 
خطر زوال عقل مرتبط نیست. رژیم غذایی مدیترانه ای شامل مصرف زیاد 
سبزیجات، حبوبات، میوه ها، ماهی و چربی های سالم مانند روغن زیتون و 
مصرف کم محصولات لبنی، گوشت و اسید های چرب اشباع شده است.

ایزابل گلانس، نویســنده این مطالعه، از دانشــگاه لوند در ســوئد، گفت: 
مطالعات قبلی در مورد تأثیر رژیم غذایی بر خطر زوال عقل نتایج متفاوتی 

داشته است.
در حالــی کــه مطالعه ما ارتباط احتمالــی بین رژیم غذایی و زوال عقل را 
رد نمی کند، ما ارتباطی را در مطالعه خود پیدا نکردیم، که دوره پیگیری 

طولانی داشت.

در یک مطالعه محققان ۲۸۰۰۰ نفر را از سوئد شناسایی کردند. میانگین 
ســنی شــرکت کنندگان ۵۸ ســال بود و در شروع مطالعه دچار زوال عقل 

نبودند.
آن ها در یک دوره ۲۰ ساله پیگیری شدند. در طول مطالعه، شرکت کنندگان 
یــک دفترچــه غذایی هفت روزه، یک پرسشــنامه دقیق فراوانی غذا را پر 
کردنــد و یــک مصاحبــه را تکمیل کردند. در پایان این مطالعه، ۱۹۴۳ نفر 
یا ۶.۹ درصد مبتلا به زوال عقل از جمله بیماری آلزایمر و دمانس عروقی 

تشخیص داده شدند.
محققان بررسی کردند که رژیم غذایی شرکت کنندگان چقدر با توصیه های 

غذایی معمول و رژیم غذایی مدیترانه ای مطابقت دارد.

پس از تنظیم سن، جنسیت و تحصیلات، محققان ارتباطی بین پیروی از 
یک رژیم غذایی معمولی یا رژیم مدیترانه ای و کاهش خطر زوال عقل پیدا 
نکردند.گلنز خاطرنشان کرد که تحقیقات بیشتری برای تایید یافته ها مورد 
نیاز است.دکتر نیلز پیترز، از دانشگاه بازل در سوئیس، که سرمقاله ای را به 
همراه این مطالعه نوشت، گفت: رژیم غذایی به تنهایی ممکن است تأثیر 
کافی بر حافظه و تفکر نداشته باشد، اما احتمالاً یکی از عوامل دیگر است 
که بر روی حافظه تأثیر می گذارد.راهبرد های غذایی همچنان به طور بالقوه 
همراه با سایر اقدامات برای کنترل عوامل خطر مورد نیاز خواهند بود.یکی 
از محدودیت های این مطالعه، خطر گزارش اشتباه شرکت کنندگان درباره 

عادات غذایی و سبک زندگی شان بود.

دریچه علم

  زنان سیبیلو و مردان بی ریش ؛

نگرانی های جنسیتی در 
مدرنیته ایرانی 

افســانه نجــم آبــادی اســتاد تاریخ و 
مطالعات جنســیت دانشگاه هاروارد در 
کتاب  زنان ســبیلو و مردان بدون ریش  
نگرانی های جنسیتی در مدرنیته ایرانی 
را نشــان می دهد که چگونه جنســیت 
و تمایــلات جنســی همپای مدرنیته در 

ایران دچار تغیر و تحول شــده است. این 
کتاب پژوهشــی دقیقدر باب امرجنسی 
اســت که بواســطه مواجهه ایران با غرب 
در قالب مفاهیمی چون ملت، جنســیت، 
وطن و علم صورت بندی جدیدی به خود 
گرفته است. نجم آبادی در مطالعه خود به 
ردیابی آثار و بقایای به جای مانده از دوره 
قاجار می پردازد تا بلکه نشانی از جنسیت 
و امر جنســی بیابد. بدین منظور او علاوه 
برســفرنامه، رمان و شــعر دوران قاجار، 

دســت به دامان نقاشی ها، پارچه نوشته 
ها و تصاویر ضرب شده بر روی مسکوکات 
می شــود. ژرف نگری نجم آبادی و قوت 
نظــری او ایــن کتاب را بــه یکی از متون 
جریان سازدر حوزه ی تاریخ مدرن ایران، 
علوم سیاسی و مطالعات جنسیتی تبدیل 
کرده است. پر بیراه نیست اگر ادعا کنیم 
اثر هنرمندانه ی نجم آبادی با برهم زدن 
تصویر غالب از دوران قاجار، ادبیات مرتبط 
با این موضوع را گامی به پیشــبرده است. 

کتاب حاضر دفتر اول از کتاب  زنان سبیلو 
و مردان بدون ریش  اســت که به پیشگاه 
خوانندگان فارســی زبان تقدیم می شود. 
متن بسیار محققانه و با دقت نوشته شده 
بود. ترجمه هم کوششی مجدانه در جهت 
وفاداری به متن و ترجمه درست به فارسی 
بــود. این کتاب، کتابی اســت که بعد از 
خواندنــش  جور دیگر  بــه دوران قاجار 
نــگاه خواهید کرد، حتی اگر اصل مطلب 

را بدانید. 

كتابکده 

آرمان فیاض: 

اعتبار جشنواره ها، از فیلم هایی است که در آن شرکت می کنند
آرمان فیاض که در چهلمین جشنواره فیلم فجر برنده ی 
سیمرغ بلورین بهترین فیلمبرداری برای فیلم سینمایی  
برف آخر  ساخته ی امیر حسین عسگری شد در خصوص 
پیش بینی اش از جشــنواره فیلم فجر ۱۴۰۱ به خبرنگار 
گروه فرهنگ و هنر برنا؛ گفت: به نوعی جشنواره ها اعتبار 
خودشــان را از فیلم هایی که در آن شرکت می کنند به 
دســت می آورند پس بدون شــک کیفیت فیلم ها روی 

کیفیت جشنواره تاثیرگذار هستند. 
او ادامه داد: جشــنواره فجر هر ساله حدود یک چهارم یا 
یک پنجم آثار تولید شده را برای راهیابی به این رویداد 
انتخاب می کند و مابقی فیلم ها بــه دلایل متفاوت کنار 
گذاشته می شوند. در کل احساس می کنم جشنواره فجر 

امسال بهتر و قوی تر از جشنواره ی سال گذشته باشد.
فیلمبردار فیلم سینمایی  برف آخر  در خصوص کیفیت 
برگزاری جشنواره و پخش آثار گفت: جدا از کیفیت فیلم ها 
بخش اعظمی از جشنواره به اجرای استاندارد آثار بستگی 
دارد. چگونگی سالن ها، پخش ها، پرده ها و... در بالا بردن 
کیفیت جشنواره بسیار اهمیت دارد. کیفیت نمایش فیلم 
در سالن های سینما مخصوصا سینماهایی که مربوط به 
خانواده سینما و اصناف می شود برای ما فیلمبردارها و به 
طور کلی برای همه ی اعضای یک فیلم حائز اهمیت است. 

اما متاسفانه بخش مهم و اعظم این سینماها از رده خارج 
هستند و کیفیت پخش تصویر و صدای نامناسبی ندارند. 
بدون تردید امسال یکی از معضلات بزرگ برگزارکنندگان 
جشنواره  کمبود امکانات سالن هاست.فیاض درباره  حضور 
فیلمسازان فیلم اولی در جشــنواره فجر گذشته و تاثیر 
حضورشان در این رویداد اظهار داشت: حضور فیلم سازان 
جوان و فیلم اولی برای جشنواره نویدبخش است. اکثر این 

جوان ها از دنیای فیلم کوتاه می آیند که این نشان دهنده ی 
خلاقیت و مستعد بودنشان است. خوشبختانه برخی از این 
فیلم ها تا جشنواره های مطرحی مانند: کن، ونیز و... هم 
می روند و مورد توجه و استقبال قرار می گیرند.او ادامه داد: 
بسیار خوشحالم که بنیاد سینمایی فارابی به فیلمسازان 
جوان توجه می کند و آن ها را مورد حمایت خودش قرار 
می دهد. فارق از فیلمســازان عوامل کارکشته ی زیادی 

در شاخه های گوناگون مانند )فیلمبرداران، نورپردازان 
و بازیگران و...( از این طریق به بدنه سینمای ایران اضافه 
شده اند. همیشه اعتقاد داشتم سینما نیاز به یک روح تازه 
دارد که با وجود این فیلم سازان کار اولی و عوامل نوپا این 

روح و انگیزه به سینمای ایران تزریق شده است.
کارگــردان فیلم  مانیکــور  در خصوص نزدیک شــدن 
جشــنواره فجر به آیتم های جهانی عنوان کرد: معتقدم 
جشنواره فجر بین المللی اســت اما برای ارتقای سطح 
کیفی به فاکتورهایی نیاز دارد. یکــی از این فاکتورها از 
نگاه من این است که سینما و جشنواره فجر در مسیری 
قرار بگیرد که در نهایت تبدیل به ســینمای بخصوصی 
شود که در جشنواره های دیگر قابل دنبال کردن نباشد. 
برای مثال جشــنواره کن، ونیز و برلین هرساله با اهداف 
خاصی فیلم ها را انتخاب کرده و بــه آن ها می پردازند و 
معمولا افرادی را دارند که در طول سال درگیر جشنواره 
هستند. یکی از پیشنهاداتم این است که جشنواره فجر 
مدیریت ثابت و برنامه ریزی درستی برای اجرا داشته باشد 
تا ســینمای ایران بتواند مدعی یک سینمای شاعرانه و 
خاص باشد.او در پایان گفت: در حال حاضر مشغول کاری 
با عنوان  کت چرمی  به کارگردانی حسین میرزامحمدی 

و تهیه کنندگی کامران حجازی هستم.

چهره ها 

عکس روز 
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